
بازار بدهی در ابتدای راه
اشکان رسولیان

اجرای عملیات بازار باز مدت هاســت در دستور کار بانک مرکزی قرار  گرفته، با این 
هــدف که این بانک بتواند از طریق مدیریت بهتر نقدینگی  در بازار بین بانکی، نرخ 
سود را تحت کنترل درآورد.   منطق اجرایی عملیات بازار باز بسیار ساده است؛ بانک 
مرکزی با  خرید دارایی های کم ریسک بانک های تجاری، منابع مالی مورد نیازشان  را 

تامین و از افزایش نرخ سود در بازار بین بانکی جلوگیری می کند. 
بــا همین روش، بانک مرکزی با فروش دارایی های خود به بانک های  تجاری، مازاد 

نقدینگی بازار بین بانکی را جذب و نرخ سود را تثبیت  می کند. 
به طور معمول هم بانک های مرکزی از اوراق بدهی دولت به عنوان  دارایی کم ریسک 
در عملیات بازار باز اســتفاده می کنند. اوراق بدهی  دولت مانند ســایر دارایی ها با 
ریسک  نرخ بهره و تورم مواجه  است، اما  آنچه اوراق دولتی را از سایر دارایی ها متمایز 
می سازد، پایین بودن  ریسک اعتباری ناشر این دارایی ها است. همین ویژگی به این 
اوراق  ماهیتی متفاوت می بخشد و به  رغم پایین بودن نرخ سود این اوراق،  تقاضایی 

قابل توجه را برای این اوراق به وجود می آورد. 
با وجود اینکه بازار اوراق بدهی در ایران با تاخیر بســیار شــروع به کار  کرده، نتایج 
مثبت آن در همین دوره محدود قابل مشــاهده است. با کاهش  درآمد های ناشی از 
صادرات نفت، بازار اوراق بدهــی به دولت این  امکان را داده تا دوره گذار از بودجه 
نفتی را با موانع کمتری پشــت سر  گذارد. در حالی که در فقدان بازار بدهی، دولت 
باید تمام کسری بودجه  خود را از محل استقراض از بانک ها و بانک مرکزی تامین 
و مســلما  در این شرایط اقتصاد بی ثباتی های بیشــتری را حداقل در بخش پولی 
 مشــاهده می کرد. علاوه بر این، وجود بازار اوراق بدهی به بانک  مرکزی اجازه داده 
اســت تا نسبت به بازسازی نظام سیاست گذاری پولی  اقدام کند. در صورتی که در 
نبود بازار اوراق بدهی دولتی، امکان  اجرای چنین اصلاح بزرگی در سیاست گذاری 

پولی متصور نبود. 
با توجه به اینکه مزایای وجود یک بازار توسعه یافته برای بدهی های  دولت به موارد 
فوق محدود نمی شود، مسیر آینده کاملا مشخص است.  دولت باید گام های اساسی 
را بــرای تعمیق این بازار بردارد. این گام های  اساســی باید بتواند از طریق کاهش 
ریســک های اعتباری، نرخ ســود و  تورم به تعمیق این بــازار کمک کند. پیگیری 
انضباط مالی از مسیر  کاهش ریســک های اعتباری و تورم و اجرای سیاست پولی 
بازارمحور  از مســیر کاهش نوسانات نرخ ســود می تواند تقاضا برای اوراق دولت را 
 افزایش دهد و فضای سیاســت گذاری دولت را گســترده تر سازد. دستیابی  به این 
اهداف مهم نیز در گرو هماهنگی بیشتر میان نهادهای اقتصادی  درون دولت است؛ 

چیزی که در این سال ها کمتر شاهد آن بوده ایم. 
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پیوستن به  FATF  نباید
 گرفتار اغراض سیاسی شود

بازرسان آژانس نمونه غنی شده در فردو را 
راستی آزمایی می کنند

صفحه 1

نگاه روز

یک قرن سیاست گذاری
 در مبادلات تجاری مرزنشینان

  FATF  پیوســتن به گروه ویژه اقدام مالی علیه پولشویی یا
از مهمترین  مباحث روز کشور و نظرات مختلفی در مورد آن 
مطرح است. به نظر  طیف قابل توجهی از کارشناسان می توانند 
از این کنوانســیون در جهت  اهداف جمهوری اســلامی ایران 
استفاده کنند، از این رو پیوستن به  کنوانسیون  FATF  نباید 

تحت تاثیر  جدال ها و رقابتهای سیاسی قرار  گیرد. 
گروه ویژه اقدام مالی علیه پولشویی یا  FATF   با هدف مبارزه 
با فســاد  مالی و جلوگیری از کمک به تروریسم سال ۱۹۸۹ 
میلادی توسط  کشــورهای عضو گروه "جی.هفت" فعال شد. 
پیوستن جمهوری اســلامی  ایران به این کنوانسیون نیز دی 
ماه ۱۳۹۷ به تصویب مجلس شورای  اسلامی رسید اما مصوبه 
مجلس به دلیل برخی ملاحظات شــورای  نگهبان به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام رفت و مجمع نیز تاکنون نظر  قطعی 

خود را در این زمینه اعلام نکرده است. 
گــروه ویژه اقدام مالی اخیرا مهلتــی چهار ماهه  به جمهوری 
اســلامی  ایران برای پیوستن به کنوانســیون بین المللی داده 
اســت که این فرصت  بهمن ماه به پایان می رســد. در صورت 
عدم پذیرش از سوی جمهوری  اسلامی ایران، کشورمان وارد 
"لیست سیاه" می شود. به اذعان  کارشناسان سیاسی، اقتصادی 
و حقوقی چنیــن اتفاقی مراودات بانکی و  مالــی ایران را در 

فضای بین المللی سخت تر از شرایط فعلی خواهد کرد. 

ë  همه روزنه های مالی را  FATF  مخالفت با
می بندد

  FATF  :یک فعال سیاسی اصلاح طلب به خبرنگار ایرنا گفت
در واقع  یک نوع نظام شــفافیت مالی است و در شرایط فعلی 
که کشورمان زیر  فشارهای شدید استکبار جهانی قرار دارد این 
کنوانسیون روزنه ای است  برای ایران که با پیوستن به آن بتوان 
موانع موجود برای مراودات ملی  و بانکی را تا حدودی کنار زد 

اما با عدم تصویب آن همان روزنه نیز  بسته می شود. 
ناصــر آملی  FATF  را موجب شــفافیت مالــی بین دولتها 
توصیف و بیان  کرد: مگر تصویب چنین سازوکاری چه آسیبی 
می تواند به کشور برساند  که برخی مخالف آن هستند؟ اگر به 

دنبال قاچاق پول نیستند چرا مقاومت  می کنند؟
وی افزود: به فرض اینکه دولت روحانی را از کار بیندازند، این 
چه  ســودی برای ملت ایران خواهد داشت؟ لذا نباید به خاطر 

منافع شخصی  منافع کشور را به خطر انداخت. 
این فعال سیاســی ادامه داد: تصویــب  FATF  این امکان را 
به ایران  می دهد که مانند سایر کشــورها وارد مراودات مالی 
بین المللی شــود زیرا  اکثر کشــورهای جهان این کنوانسیون 
را پذیرفته اند.  وی فلسفه شــکل گیری گروه ویژه اقدام مالی 
را شناســایی مبداء و مقصد  مراودات مالــی ذکر و بیان کرد: 
برخی از مخالفان معتقدند با پیوســتن به  FATF  نمی توان 
به سایر کشــورها نظیر عراق، سوریه و لبنان کمک  مالی کرد 
اما مگر می شود به ملت ایران اولویت نداد؟ نخست باید بتوان 
 خود سرپا ایستاد تا در گام بعدی بتوان به دیگران کمک کرد. 

بنابراین  منافع ایران را نباید درگیر این گونه چالشها نماییم. 
آملی گفت: درک نمی کنم که چرا مخالفان در برابر این قانون 
بین المللی  مخالفت می کنند. به نظر می رسد این افراد فقط با 

انگیزه از کار انداختن  دولت به عنوان رقیب حاضرند کشور را 
به سوی نابودی ســوق دهند و  به دنبال تعطیل کردن کشور 

هستند. 
وی افزود: شــاید با توجه به فرارسیدن موعد انتخابات مجلس 
عده ای  می خواهند با ســخت تر  شدن شرایط، مردم را ناامید 
کننــد تا با عدم  حضور مردم پــای صندوقهای رای بتوانند با 

اقلیت شرکت کنندگان،  مجلس را از آن خود کنند. 
این فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: داخل کشور رقابتهایی 
وجود دارد  اما این رقابت  نباید منجر به نابودی بنیه اقتصادی و 
ناامیدی مردم شود.  در شرایط فعلی و با توجه به وجود ناامنی 
در منطقــه فلج کردن دولت  نفعی ندارد جز اینکه ظن قاچاق 

پول را قوی کند.  
ë چرا بهانه دست دشمن بدهیم؟

اســتاد حقوق بین الملل دانشــگاه فردوسی مشهد نیز در این 
باره گفت: این  کنوانسیون باعث شفاف سازی مالی می شود اما 
اظهارنظرهای غیر  علمی در این زمینه منجر به ایجاد جنجال 

سیاسی شده  است. 
دکتر غلامرضا خواجی افزود: تمام کنوانسیون های بین المللی 
برای  پذیرش، حق شرط برای کشورها قائل هستند لذا دلیل 
ندارد با پذیرش آن  مخالفت کنیم بلکه می توانیم با گذاشتن 

شرط از این قانون بین المللی به  نفع خود استفاده کنیم. 
وی اظهار داشــت: نمی توان به بهانه هایی نظیر امنیت ملی از 
پذیرش این  کنوانســیون خودداری کرد چرا که با گذاشــتن 
شــروط لازم می توان از  محدودیت ها و خطرات  احتمالی آن 

جلوگیری کرد. 
این فعال سیاسی اصولگرا گفت: همه اعضای مجمع تشخیص 
مصلحــت  نظام که از تخصــص حقوق بین الملــل برخوردار 
نیستند و ممکن است  تحت تاثیر فضاهای ایجاد شده در این 
خصوص قرار گیرند لذا این  کنوانسیون باید به صورت علمی و 

عملی در فضای رسانه ای کشور  معرفی شود. 
خواجی افزود: در تعهدات بین المللی نحوه استفاده از آنها مهم 
است و  می توان با هوشــیاری از این تعهدات در جهت منافع 

خود استفاده کرد. 
وی ادامــه داد: نباید جنجال سیاســی در ایــن زمینه به راه 
انداخت ولی  برخی به دنبال ملاحظات انتخاباتی هستند و در 

این باره پاسخ شفاف  نمی دهند. 
ë سیستم بانکی کشور را قفل می کند   FATF  رد  

رییس کمیســیون حقوقی شورای اسلامی شهر مشهد نیز در 
این باره به  خبرنگار ایرنا گفت: پذیرش تمام کنوانســیون های 
بین المللی محدودیت ها  و امتیازاتی برای دولت ها ایجاد می کند 
و در دنیــای امروز همه ناگزیر  به پذیــرش قواعد بین المللی 
هســتند لذا اگر منافع این قواعد بیشتر از  محدودیت ها باشد 

باید آنها را پذیرفت. 
محسن حســینی پویا افزود: در پذیرش  FATF   نیز منافع 
و محدودیت هایی  وجود دارد اما اگر ایران به این کنوانســیون 
نپیوندد از نظر تبادلات مالی  و بانکی با محدودیت های بیشتری 

مواجه می شویم و سیستم بانکی ما قفل  می شود. 
وی ادامه داد: همچنین با رد  FATF  سرمایه گذاری خارجی 
با مشکل رو  به رو شده و تبادل مالی جهانی کشور با مشکلات 

بیشتری مواجه خواهد  شد. 

یکی از شاخص های اقتصادی که نشان 
از کم بودن ســهم مالیــات در  اقتصاد 
ایران اســت؛ شــاخص تلاش مالیاتی 
یا »نســبت مالیات بــه تولید  ناخالص 
داخلی« اســت. در ایران این نســبت 
حدود ۷ الی ۸ درصــد بوده؛  در حالی 
که میانگین این شــاخص در دنیا ۱۴ 

درصد است
منابع درآمدی بودجه عمومی دولت از 
سه بخش اصلی درآمدهای نفتی،  اخذ 
مالیات و عــوارض و فروش انواع اوراق 
تامین می شود. طبق قانون  بودجه سال 
98، رقم بودجــه عمومی دولت، 448 
هــزار میلیارد تومان  اســت که از این 
مقدار، می بایســت 159 هزار میلیارد 
تومان از فروش  نفــت خام، 238 هزار 
میلیارد تومــان از طریق اخذ مالیات و 
عــوارض و   51 هزار میلیــارد تومان از 
فروش انواع اوراق حاصل شود. همچنین 
از   238 هزار میلیــارد تومان مالیات و 
عوارض، 153 هزار میلیــارد از  طریق 
اخذ مالیــات و 85 هزار میلیارد تومان 
از طریق اخذ عوارض  تامین می شود. با 
اعمال تحریم های نفتی، میزان فروش 
نفت خام ایران با محدودیت های  جدی 
مواجه شــد؛ به طوری که برآوردهای 
قانون بودجه برای فروش  نفت و تامین 
نمی شــود.  نفتی حاصل  درآمدهــای 
طبــق قانون بودجــه 98،  برای تامین 
درآمدهای نفتی پیش بینی شــده باید 
میزان فروش نفت ایــران،  روزانه 1.5 
میلیون بشــکه باشد که در حال حاضر 
این مقدار زیر 200  هزار بشــکه در روز 
است. در این راستا دولت در سال جاری 
با کســری  بودجه 140 هــزار میلیارد 
تومانی مواجه خواهد شد. کسری بودجه 
دولت باعث شــده که بــار دیگر بحث 
اصلاح بودجه و  رهایی از وابســتگی به 
درآمدهای نفتی در فضای کارشناسی 
و رسانه ای  مطرح شود. هر چند میزان 
وابســتگی بودجه دولت به درآمدهای 
نفتی از   75 درصد در ســال 57 به 35 
درصد در وضعیت فعلی رســیده است. 
اما  تجربه ثابت کــرده که همین مقدار 
وابســتگی نیــز در برخــی برهه های 
زمانی  تبعات سنگینی بر اقتصاد کشور 
داشته است. بررسی بودجه کشورهای 

 توسعه یافته دنیا نشان  میدهد که اکثر 
درآمدهای دولت از طریق اخذ  مالیات 
تامین می شــود؛ در نتیجه بودجه این 
کشورها در برابر تحریم ها و  تهدیدهای 

خارجی آسیب پذیری ندارد. 

ë یک تبعیض مالیاتی عجیب
یکی از شاخص های اقتصادی که نشان 
از کم بودن سهم مالیات در  اقتصاد ایران 
است؛ شاخص تلاش مالیاتی یا »نسبت 
مالیات به تولید  ناخالص داخلی« است. 
در ایران این نســبت حــدود 7 الی 8 
درصــد بوده؛  در حالی که میانگین این 
شــاخص در دنیا 14 درصد است و در 
 کشــورهای عضو ســازمان همکاری و 
توســعه اقتصادی به 25 الی 30  درصد 
می رسد. همانطور که مشاهده می شود، 
حجم درآمدهــای مالیاتی  دولت ایران 
حداقل نصف مقــدار واقعی و ظرفیت 
بالقوه مالیات در کشور  است. در نتیجه 
اعداد و ارقام نشان می دهد جدی ترین 
گزینه برای  اصلاح ســاختار بودجه را 
از طریق  مالیاتی  افزایش درآمدهــای 

مبارزه با  فرار های مالیاتی است. 
برای روشــن شدن موضوع خوب است 
بدانیــد که منظــور از افزایش ســهم 
 مالیات در بودجه دولت این نیست که 
دولت از مردم بیشتر مالیات اخذ  کند؛ 
بلکه به این معناســت کــه از فرارهای 
مالیاتی مشــاغل پردرآمــد  جلوگیری 
شــود. ســازوکار فعلی اخذ مالیات در 
ایران به گونه ای است که  از دهک های 
پایین جامعه مالیات خود را می پردازند 
اما اقشــار پردرآمد  با استفاده از برخی 
ضعف های زیرســاختی از دادن مالیات 

امتناع  می کنند. 
بــرای مثال معلمان آمــوزش و پروش 

که کارمندان دولت محسوب  می شوند؛ 
قبل از دریافت حقوق، مالیات شان اخذ 
می شود اما از مشاغلی  مانند پزشکان، 
وکلا، طلافروشــان، آهن فروشــان و ... 
که درآمدهای  بالایی در ســال دارند؛ 
مالیات واقعی اخذ نمی شود. طبق قانون 
بودجه  گروه حقوق و دستمزدی ها که 
شــامل کارمندان دولــت و معلمان و 
...  هســتند؛ 12 هزار میلیــارد تومان 
مالیــات می پردازند اما گروه مشــاغل 
در  مجمــوع 9 هزار میلیارد تومان باید 
مقایســه  می کنند.  پرداخت  مالیــات 
 میزان دریافتــی این دو گروه و مالیات 
پرداخت شده به خوبی نشان میدهد  که 
در سازوکار اخذ مالیات تبعیض عجیبی 

وجود دارد. 

ë  کاهش فاصله طبقاتی با اخذ
مالیات از پردرآمدها

مالیات علاوه بر اینکه یک درآمد پایدار 
بــرای تامین بودجه دولت  محســوب 
می شــود. یکی از ابزارهای دولت برای 
برقراری عدالت و  کاهش فاصله طبقاتی 
است. در واقع هدف از اخذ مالیات های 
درآمدی بــه  نحوه ی ارتبــاط دولت و 
مردم برمی گــردد. طبق قانون، وظیفه 
دولت  خدمت رســانی به مردم اســت. 
در این راستا دولت تلاش می کند تا با 
 فراهم کردن امکانات رفاهی برای آحاد 

مردم به این وظیفه خود عمل  کند.  
مالیات هــای  اخــذ  ایــن راســتا  در 
درآمدی یکــی از ابزارهای دولت برای 
 خدمت رســانی عادلانه به مردم است. 
در حال حاضر طبق قانون  مالیات های 
مســتقیم، اخــذ مالیات از مشــاغل 
گوناگون بر اساس نظام  پلکانی افزایشی 
انجام می شــود. یعنی آن قشــری که 

درآمد بالاتری دارد  باید به نسبت سایر 
قشر درصد بیشتری از درآمد خود را به 
عنوان  مالیــات به دولت بدهد. پس در 
گام اول دولت از اقشار ثروتمند مالیات 

 بیشتری می گیرد. 
در گام بعدی دولت برای انجام وظیفه 
خود دربــاره بازتوزیع مالیات های  اخذ 
شده از مردم تصمیم گیری می کند. در 
این مرحله باید ســعی شود که  مالیات 
اخذ شــده با نســبتی معقول، بیشتر 
صرف خدمت رسانی به مناطق  محروم 
شــده تا امکانات رفاهی بــرای آنان و 
استعدادهایشان  فراهم شود.  شکوفایی 
به عنوان مثال در حال حاضر میتوان با 
منابع حاصل از  اخذ مالیات پزشکان به 
ساختن بیمارستان در مناطق محرومی 
همچون  سیســتان و بلوچستان اقدام 
کرد. بدین صورت مالیات های درآمدی 
یک  ابزار پرقدرت برای برقراری عدالت 
و بازتوزیع عادلانه امکانات  کشور است. 

چــرا رقم معافیت ها و فرارهای مالیاتی 
در اقتصاد ایران نجومی است؟در بخش 
قبلی گفته شــد که شــاخص ها نشان 
میدهد که حجــم درآمدهای  مالیاتی 
دولت حداقل باید دو برابر شــود. یعنی 
از 153 هــزار میلیــارد  تومان فعلی به 
306 هــزار میلیارد تومان برســد. این 
فاصله تا وضع  مطلوب، مقدار معافیت ها 
و فرارهای مالیاتی در اقتصاد کشــور را 
نشــان  میدهد که 153 هــزار میلیارد 
تومان اســت. حال یک ســوال مطرح 
 می شود. چرا رقم معافیت ها و فرارهای 
مالیاتی اینقدر بالاســت؟ پاسخ به  این 
پرســش در قالب 4 دلیــل قابل بیان 

است: 
 1- اتکا بــه درآمدهای نفتــی: وجود 
منابع عظیــم نفتی در کشــور باعث 
شــده  در 4 دهــه اخیــر، دولت های 
مختلف، انگیزه کافی برای سازماندهی 
نظام  مالیاتی و اخذ مالیات از مشــاغل 
پردرآمد را نداشته باشند. زیرا با فروش 
 نفت خام و کســب درآمدهای نفتی به 
راحتی بودجه دولت تامین شــده و به 
 اشــتباه نیازی برای بالفعل کردن سایر 

ظرفیت ها دیده نمی شد. 
 2- قوانیــن نادرســت معافیت هــا: با 
مطالعــه مــواد 132 تــا 146 قانون 

می شود  مشاهده  مستقیم   مالیات های 
که بخش عظیمی از اقتصــاد ایران از 
 مالیــات معاف شــده اند. معافیت هایی 
که با هیچ منطقی سازگار نیست.  برای 
مثال طبق ماده 139 قانون مالیات های 
مستقیم فعالیت های مذهبی  و فرهنگی 
از مالیات معاف هســتند که به دور از 
منطق است. از این  دست مثال ها بسیار 
زیاد است به طوری که امیدعلی پارسا، 
رئیس  ســازمان امور مالیاتی می گوید 
پارسا گفت: »35 درصد از اقتصاد  کشور 
همچــون بخش کشــاورزی، فرهنگ، 
صــادرات، مناطق آزاد و ویــژه  و ... از 
مالیات معاف است، آن هم یک معافیت 
کلی که مشخص نیست  چگونه است«. 

 3- سازوکار سنتی اخذ مالیات: در حال 
حاضر اخذ مالیات از مشاغل و  شرکت ها 
به صورت غیرسیستماتیک و ممیزمحور 
انجام می شــود. در  ایــن فرآیند که بر 
اســاس خوداظهاری مودیــان مالیاتی 
انجام شده؛ امکان  کم اظهاری و زدوبند 
با ممیزها وجود داشــته؛ در نتیجه رقم 
واقعی مالیات  اخذ نمی شــود. در واقع 
در ســازوکار فعلی، ممیزها با دریافت 
مبلغــی از  مودیان مالیاتــی از مالیات 
آنها چشم پوشــی کرده و رقم بســیار 

پایین تری را  از آنها اخذ می کنند. 
 4- فقدان فرهنگی عمومی مالیات دهی: 
متاســفانه در حوزه مالیات ســتانی  در 
عمومی صورت  فرهنگ ســازی  کشور 
نگرفته کــه این موضوع باعث  بازتوزیع 
ناعادلانه ثروت در کشــور شده است. 
برای مثال هنوز اقدامات  و پیگیری های 
سازمان امور مالیاتی برای اخذ مالیات 
از پزشــکان به  موفقیت نرسیده است 
و پزشــکان به جــای پیش قدم در این 
موضوع اظهار  می کنند که چرا ســایر 
اقشــار مالیات نمی دهند. به طور کلی 
ســازمان امور  مالیاتی سراغ هر صنفی 
میرود با این دســت استدلال ها مواجه 
می شــود که  حاکی از ضعف فرهنگی 
در این حوزه اســت. در مجموع به نظر 
میرســد جدی ترین گزینه برای رهایی 
از بودجه نفتــی،  جلوگیری از فرارهای 
مالیاتی اقشار پردرآمد و اصلاح قوانین 
مربوط  به معافیت های مالیاتی اســت. 
محاســبات نشــان می دهد کــه رقم 
معافیت ها و  فرارهای مالیاتی در کشور 
حدود 150 هزار میلیارد تومان اســت 
که  میتواند به عنوان یک درآمد پایدار 
برای تامین بودجه مورد اســتفاده قرار 

 گیرد. 

 گزارش

چرا فرارهای مالیاتی در ایران نجومی است
پیوستن به  FATF  نباید گرفتار اغراض سیاسی شود
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محســن حاجی میرزایی وزیر آمــوزش وپرورش با 
اعلام زمان رتبه بندی  معلمان گفت: معلمان براساس 
صلاحیت های حرفه ای و تخصصی در ۵  رتبه تقسیم 
می شــوند. حاجی میرزایی اظهار  کرد: معلم جایگزین 
و جانشــین همه نداشــته ها اســت  بنابرایــن باید 

دغدغه های آنان را به طور کامل مرتفع سازیم. 
وی در خصوص طــرح رتبه بندی معلمان گفت: این 
طرح امسال حتماً  اجرایی خواهد شد و مبنای اجرای 
ایــن طرح از ابتدای مهر ماه 98 اســت و  براســاس 
شیوه نامه مورد نظر، معلمان براساس صلاحیت های 
حرفه ای و  تخصصی در 5 رتبه تقســیم می شــوند و 
متناســب با همین تقســیم بندی،  رتبه های خود را 

کسب می کنند. 
وزیر آموزش و پرورش تصریح کرد: تمام تلاشم طی 
دو ماه گذشته، رفع  دغدغه های فرهنگیان بود چون 
باور قلبی دارم باید این مشــکلات رفع و حل  شود تا 

همه و ازجمله معلمان، بر آموزش تمرکز کنیم. 
  ابلاغ شــیوه نامه اســتخدام معلمان حق التدریس تا 

چند هفته آینده
حاجی میرزایی افزود: شیوه نامه تبدیل وضع مربیان 
پیش دبســتانی، خرید  خدمت ها، و حق التدریسی ها 
مراحل نهایی خــود را می گذراند و ظرف چند  هفته 

آینده اجرایی خواهد شد. 
وزیر آموزش وپرورش گفت: امروز نظام تعلیم و تربیت 
جمهوری اسلامی  ایران 15 میلیون دانش   آموز را در 
اختیــار دارد و همین دانش آمــوزان، آینده  و فردای 
ایران اســلامی را در دست خود خواهند گرفت پس 
اگر امروز به  این فرزنــدان توجه ویژه کنیم فردا در 

بسیاری از آسیب های اجتماعی، ایمن  خواهیم بود. 
وی بیان کرد: برای نیل به یک جامعه بهتر و سالم تر 
باید به آموزش و  پرورش بپردازیم همان گونه که مقام 
معظــم رهبری فرمودند: »هزینه کردن  در آموزش و 
پرورش یک ســرمایه گذاری دیرپا اما اطمینان بخش 

است.« 
وزیر آموزش و پرورش در خاتمه گفت: پژوهش های 
بین المللی و تجربیات  ما ثابت کرده است که توجه به 
آموزش و پرورش تضمین کننده توســعه  پایدار است 
و اساساً پایداری یک جامعه در ظرفیت فکری است 
و ریشــه  در خلاقیت آنها دارد کــه این مهم داخل 

کلاس های درس رخ می دهد. 

سیاسی

محمدجواد ظریف وزیر امــور خارجه با بیان اینکه 
تـــرتیبات تـــجاری اکــو  اهمیت ویژه ای بـــرای 
دارنـــد، گفت: "اکوتـا"  ایران  اســـلامی  جـمهوری 
و  دیگر تـــرتیبات تکمیلی درون مـــنطقه ای باید 
عملیاتی شـونـــد تـا تـــجار  بـتوانـند در تـوسـعه 
همه جـانـــبه و پیشرفـت مـــنطقه و مـلت های 

 مـنطقه مشارکت کامل داشته باشند. 
ظریف در بیست و چهارمین نشست شورای وزیران 
اکــو در آنتالیا با  بیــان این که ظـــرفیت های اکو 
بـرای همگرایی و انـسجام اقـــتصادی در  مـنطقه 
مـــا همچنان دسـت نـخورده بـاقی مـانـده اسـت، 
گفت: اولـــویت  اصلی دســـتور کار مـا باید تـحقق 
»اجـــتماع اکو« همراه بـا تـــرویج  صـلح و ثـبات 
و بهروزی بیشتر مـردمـــان مـــنطقه و ارزش های 
غنی  مشـترک بـاشـــد.   ظریف گفت: ســازمــان 
همــکاری اقــــتصادی بــــا بــرخــــورداری از 
 جــــمعیتی نیــم میلیارد نــــفری، مــــوقعیت 
جـفرافیایی فـوق الـعاده، مـنابـع  سـرشـار انـرژی و 
مـعدنی، مـنابـع انـسانی پیشرفـته،  بـازار تـجاری 
 بـزرگ و قـرابـت های فـرهنگی و تـاریخی تـمامی 
مـولـفه های  مـوردنیاز بـرای موفقیت در همکاری 
چندجانبه میان ملت ها را دارا می  باشــد. وزیر امور 
خارجه اولـین و مـهمتریـن چـالـش مسـتمر اکو را 
نـبود  الـگوی مـناســـب بـرای همکاری اقـتصادی 
و در واقـع سـرمـشق  تـوســـعه اقـتصادی  عنوان 

کرد و گفت: در ایـن راسـتا باید سـاخـتار  همکاری 
بـرای رسیدن بدین هدف مجددا سازماندهی شود. 

وی با بیان این که ســـند چـشم انـداز اکو ۲۰۲۵ 
آخـرین تـلاش مـا بـرای  ارتـقای تـعامـل مـنطقه 
ای در زمینه های مـــختلف مـورد عـلاقـه طـرفین 
 شـامـل تـرانـزیت و حـمل و نـقل، انـرژی، تـجارت 
و گـردشـگری  اســـت،  افزود: باید اجـرای مـوثـر 
چـــشم انـــداز ۲۰۲۵ را از طـــریق  مکانیسم ها و 
طـراحی های پیش بینی شـده شـتاب  دهیم ضمن 
اینکه  شـــورای وزیران باید از وزرای بـــخش های 
ذیربـــط و نیز دبیرخـانـــه  اکو بـه مـنظور تـبدیل 
این سـند بـــه گـامی مـــهم در راسـتای تـحقق 
اهداف  و مقاصد ســازمان حمایــت کنند. وزیر امور 
خارجه با بیان اینکه تـاسیس کریدور و فـعالیت های 
 مـــدیریتی مـرتـبط بـــا آن اولـــویت سـازمـانی 
بـــخش حـمل و نـقل اســـت،  گفت:  مـا در ایران 
سـرمـایه گـذاری عظیمی بـرای ایجاد حـلقه های 

 گمشـده انـجام داده ایم. 

داود عامری دبیــرکل مجمع جهانی صلح 
اسلامی تحریم ها را زمینه ساز  بلوغ زودرس 
حــوزه علم و فناوری کشــور عنوان کرد و 
گفت: تحریم ها  باعث شد به دلیل تقاضای 
داخلی و ارج نهادن به منابع انسانی، حوزه 
 علم و فناوری کشور یک جهش بلند داشته 

باشد. 
عامری با اشاره به برگزاری همایش »آپارتاید 
علمی؛ صلح، عدالت و  امنیت جهانی« گفت: 
مجمع جهانی صلح اسلامی هر ساله در آبان 
ماه  همایشی را برگزار می کند که امسال، به 
مناسبت روز علم در خدمت  صلح و توسعه 
روز یکشنبه - نوزدهم آبان ماه - همایشی 
تحت عنوان   »آپارتاید علمی؛ صلح، عدالت 

و امنیت جهانی« برگزار می کند. 
وی با بیان اینکه علم و عدالت علمی، امروزه 
یکی از مفاهیم زیرســاختی  در حوزه صلح 
و توسعه محسوب می شــود، اظهار داشت: 
عدالت علمی  از مسائلی است که در مراکز 
پژوهشی و مطالعاتی دنیا مورد توجه  است. 
امســال تلاش کردیم با کمــک جمعی از 
همکاران به خصوص  نخبگان و اندیشمندان 
کشــور و مراکز علمی و فرهنگی، نشستی 
در این  رابطه داشته باشیم و از دستگاه های 

مختلف خواســته ایم این روز را  متوجه قرار 
دهند. 

ایران یکی از قربانیان آپارتاید علمی است
این استاد دانشگاه با بیان اینکه بسیاری از 
دستگاه ها و جریان های  نخبگی از فراخوان 
همایش »آپارتاید علمــی؛ صلح، عدالت و 
امنیت  جهانی« اســتقبال کرده اند، تصریح 
کرد: امروزه یکی از زیرساخت های  منازعات 
در دنیا حوزه مسائل علمی و فناوری است 
که ایران یکی از  قربانیان این صحنه اســت 
و مورد تحریم توسط آمریکایی ها در حوزه 

علم  و فناوری قرار گرفته است
وی با بیان اینکه منابع علمی ایران در حال 
ســرقت است، خاطرنشــان  کرد: ملت های 
مستضعف توسط کشورهایی که در عرصه 
علم و  فناوری صاحب قدرت هستند، دچار 
یک نوع اســتعمار علمی قــرار  گرفته اند. 
امــروز مســئله آپارتاید علمی بــرای ما و 
جریان هــای علمی و  نخبگــی یک مفهوم 
ناشناخته نیست اما متاسفانه در تبیین این 
موضوع هم  در داخل کشــور هم در منطقه  

عقب ماندگی هایی داریم
دبیرکل مجمع جهانی صلح اســلامی بهره 
مندی از جریــان علم و  علم آمــوزی را از 

حقوق مسلم ملت ایران عنوان کرد و گفت: 
ما یکی از  کشورهای قربانی تبعیض علمی 
هســتیم و با توجه به اینکه از جریان  آزاد 
علــم و فناوری در دنیا ممانعت می شــود، 
لازم است در جریان های  نخبگی این مسئله 
مطرح شــود و سعی کنیم در جهت تبیین 

این مسئله  گام های اولیه را برداریم. 
ریشــه کنی فقر در گرو توجــه به عدالت 

علمی است
عامری تبیین ارتبــاط علم با صلح، عدالت 

و امنیت، بررســی تبعیض و  آپارتاید علم و 
فناوری در جهان، تاکید و تشریح بر ضرورت 
عدالــت  علمــی در ایجاد زیرســاخت های 
علم و توســعه در دنیا را از اهداف  برگزاری 
هیمایــش آپارتاید علنی صلــح و عدالت و 
امنیــت جهانی عنوان  کــرد و گفت: امروز 
نمی توان فقر را در دنیا ریشــه کن کرد مگر 
آنکه  عدالت علمی را مورد توجه قرار دهید. 

وی افزود: بســیاری از منابع کشــورهای 
دنیا توسط کشــورهای سلطه جو،  قدرت ها 

و بنگاه های اقتصادی چپاول می شــود. در 
بســیاری از کشــورهای  کمتر توسعه یافته 
و گرســنه، حاصل خیرتریــن زمین هــای 
کشاورزی وجود  دارد اما به دلیل فقر علمی، 
امکان توسعه کشاورزی به صورت صنعتی  و 

بهره برداری از آن را ندارند. 
این استاد دانشــگاه با اشاره به اینکه امروز 
اکثر منابع و معادن  زیرزمینی کشــورهای 
آفریقایی توســط کشــورهای قدرتمند و 
بنگاه های  اقتصادی غربی مورد بهره برداری 
قــرار می گیرند، یــادآور شــد:علاوهب  ر 
کشورهای ســلطه جو، برخی از بنگاه های 
بــزرگ اقتصادی که به شــکل  کارتل های 
چندملیتی و فراملیتــی فعالیت می کنند، 
نقش پررنگ تری در  چپاول کشورها دارند و 

در همه امور کشورها دخالت می کنند. 
عدالت علمی یکی از زیرساخت های توسعه 

پایدار در جهان است
عامری دلیل تسلط برخی کشورهای غربی 
و بنگاه های اقتصادی بر  منابع کشــورها را 
قدرت علمی و فناوری آنها دانست و عنوان 
کرد:  کشــورهایی که منابع شــان توسط 
شــرکت های چند ملیتی غارت می شود  از 
اطلاعات لازم برخوردار نیستند ضمن اینکه  
این کشورها شرایط و  امکانات بهره برداری 

از منابع خود را هم ندارند. 

وزیر آموزش وپرورش زمان
 اجرای "رتبه بندی معلمان" را اعلام کرد

بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: قرار 
است  بازرسان آژانس انرژی اتمی نمونه های غنی شده فردو 

را تایید و راستی  آزمایی کنند. 
سخنگوی ســازمان انرژی اتمی اظهار کرد: در گام چهارم 
بنا به دســتور  رئیس جمهور گازدهی به ۱۰۴۴ سانتریفیوژ 
مســتقر در فردو آغاز شد.  این ماشین ها فعالند و محصول 

داده اند و محصولات نمونه گیری شده  است. 
وی افــزود: از آژانس دعوت کردیم بــرای اندازی گیری و 
راســتی آزمایی  بیایند و قرار است بازرســان آژانس فردا 
)یکشــنبه( اینجا باشند و نمونه ها  را تایید و راستی آزمایی 

کنند. 
کمالوندی گفت: براساس بندهای مختلف به خصوص بند 
۱۴ و ۱۵  برجام طرف مقابل موظف بود که به ما کمک کند 

تا مدل سازی رآکتور  اراک انجام شود. 
وی افــزود: در واقع قرار بود کــه طرف مقابل به ما در این 
زمینه  تجهیزات بدهد و یک ســند رســمی در این زمینه 
امضاء شــد و آنان تعهد  کردند که به ما تجهیزات، امکانات 
و کمــک مالی می دهند اما متأســفانه  در این زمینه تعلل 

داشتند. 
سخنگوی ســازمان انرژی اتمی تصریح کرد: ما در گزارش 
های مختلف  گفتیم اگرچه طرف ما در اینجا چین است و 
تلاش خوبی هم در این  زمینه انجام داده اســت، اما هر از 
چند گاهی چین و کشورهایی که  می خواهند در این راستا 

کار کنند از سوی آمریکایی ها تحت فشار قرار  می گیرند. 
کمالوندی بیان کرد: ما این تهدید را نگه داشــتیم که اگر 
لازم باشــد به نــوع  رآکتور قبلی بازگردیــم و همه بر این 
مســئله واقف هستند که دو ماه دیگر  هم گذشت و خبری 

از سوی طرف مقابل نشد. 
وی متذکر شد: ما در گام ســوم کاهش تعهدات برجامی، 
بندهای ۳۲ تا   ۴۳ برجام را که مربوط به تحقیق و توســعه 
است، کنار گذاشته ایم و  درست است که در اینجا یکسری 
محدودیت زمانی داشــتیم اما ایــن  محدودیت های زمانی 
براساس یک برنامه ایده آل بود که زمان کافی  برای توسعه 
ماشــین های پیشرفته داشته باشــیم به نحوی که در این 

قضیه  عجله نکنیم. 
سخنگوی ســازمان انرژی اتمی گفت: اما زمانی که طرف 

مقابل وظیفه  خود را انجام نداد، ما گفتیم که این کار باید 
به سرعت انجام شود و  انواع ماشین های پیشرفته به میدان 
آید. همچنین در مرحله تحقیق و  توسعه، تولید ماشین های 
پیشرفته، جمع آوری نمی شود و وقتی که  تولیدی به دست 
می آید، این تولید را دوباره با پسماند مخلوط می کنند و  ما 
گفتیم که این تولید را هم مخلوط نمی کنیم و از تولید آن 
با توجه به  اینکه ســقف ۳۰۰ کیلوگرم را هم قبول نداریم، 
استفاده می کنیم  و این  تولیدات را بر ذخایر خودمان اضافه 

می کنیم که این اتفاق افتاد. 
کمالوندی با اشــاره به اینکــه در حال حاضر روی ۱۵ نوع 
ماشین  پیشرفته کار می شود، تصریح کرد: اگرچه ماشین 
های مهم ما  IR  ،۶ IR ۸ است و اخیراً هم  IR ۹ با ظرفیت 
بســیار بالای ۵۰ سو به آن اضافه  شــده است، اما ماشین 
هایــی هم بینابیــن قراردارند که می توان گفت  ماشــین 
های فرعی سانتریفیوژهای مذکور هستند که اصطلاحاً به 

ماشین  های کریتیال و ساب کریتیال تقسیم می شوند. 
وی با بیان اینکه عمده ماشــین های پیشــرفته کریتیال 

هستند، گفت:  ماشین های ســاب کریتیال تفاوت هایی از 
نظر فنی دارند اما مزایایی هم  دارند که به سرعت می توانند 
تولید شــوند و حساسیت ماشین های  پیشرفته را ندارند و 
می تواننــد به ظرفیت تولید کمک کننــد. ما با این  هدف 

است که این ماشین ها  را روی کار می آوریم. 
ســخنگوی ســازمان انرژی اتمی با اشــاره به گام چهارم 
کاهش تعهدات  برجامی که از پانزدهم آبان ماه برداشــته 
شــد، گفت: رئیس ســازمان  انرژی اتمی مــوارد کاهش 
تعهــدات برجامی در این گام را بــه  زیرمجموعه منعکس 
کــرد و همانطور که انتظار می رفــت، وجود  متخصصان و 
دانشــمندان بسیار ورزیده  در سایت های هسته ای که مایه 
 افتخار کشور هستند، باعث شد کاری که چند روز عملًا به 

طول  می انجامد، کمتر از یک روز انجام شود. 
کمالوندی ادامه داد: برخی از دوســتان تصور می کنند که 
تزریق گاز مثل  تزریق آمپول است، اما این طور نیست بلکه 

یک فرآیند بسیار مهم است. 
وی درباره انتقال ســیلندر گفت: قرار بود تا ۱۵ ســال در 

اینجا غنی سازی  انجام نشود و مواد هسته ای وجود نداشته 
باشــد که عملًا چهار سال از آن  گذشته و ما باید ۱۱ سال 
دیگر صبر می کردیم تا مواد هســته ای به اینجا  می آوردیم 
و غنی ســازی می کردیم اما ایــن کار را از چند روز پیش 
آغاز  کرده ایم. شــروع آن با انتقال یک ســیلندر از سایت 
شهید احمدی روشن  بود و حدود ۲۰۰۰ کیلو هگزا فلوراید 

منتقل شد. 
ســخنگوی ســازمان انرژی اتمی بیان کرد: نکته بســیار 
مهم دیگر آن اســت  که معمولًا گاز یورو۶ باید به اصفهان 
بیاید امــا چرا از آنجا آوردیم زیرا  دو دلیل داشــت؛ دلیل 
اول جغرافیایی بود چون نزدیکتر بود و چندین   ســاعت در 
اینجا صرفه جویی کردیم و دلیل دوم هم تولید پســماندها 
بود.  زمانی کــه تولید روی اورانیوم طبیعی ۷.۰۱۱ صورت 
می گیرد، در  تریل ها این عدد خیلی پایین تر بدست می آید 
یعنی ۰.۴ و ۰.۲ می شود و  می توان گفت که کار غنی سازی 
روی این مواد از کار غنی ســازی روی  مواد طبیعی، بسیار 

پیشرفته تر است. 
کمالوندی گفت: مقرر شــد پس ماندهایی که سال ها در 
یک گوشــه ای  افتاده بود، بهینه شود، الان ۲۵ تن از این 
پســماندها موجود اســت و فقط   ۲ تن آن به فردو منتقل 
شــده و ما بقی آن موجود است و می تواند به  فردو منتقل 
شود. این مواد در سال های آینده می تواند از نطنز به فردو 

 منتقل شود. 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی اظهار داشت: باید کار هایی 
انجام  می شــد، ماشین ها چک می شدند،خلاء سازی انجام 
می شد، سیستم کنترل  اتوماسیون و تجهیزات کنترلی که 
توســط نیروی انسانی کنترل می شــود و  پسیواسیون که 
خودش یک مرحله کار چند ساعته است تا نهایتا سیستم 
 جمع آوری را کنترل کنند و مطمئن شــوند درســت کار 
می کنــد، از اینجا به  بعد گازدهی به زنجیره ها شــروع می 

شود که نهایتا جداسازی محصول  انجام خواهد شد. 
وی ادامــه داد: بعد هم پایدار ســازی زنجیره ها انجام می 
شــود. دو نمونه  تولید شــده هم تحت نظر آژانس اســت. 
مــا تعدادی از بندهای برجام را  کنار گذاشــته ایم. بند ۴۴ 
می گوید فردو باید به مرکز بین المللی فیزیک  هســته ای 

تبدیل شود. 

عراقچی:  
با رفع تحریم های بانکی و نفتی امکان اجرای 

کامل برجام فراهم می شود

ســیدعباس عراقچی معاون وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران  اعلام 
کرد: ایران آمادگی دارد به اجرای کامل برجام برگردد؛ اگر  تحریم هایی که 
در این مدت وضع شده برداشــته شوند و اکنون اولویت  تحریم های بانکی 

و نفتی است. 
عراقچی که برای شــرکت در کنفرانس عدم اشــاعه، خلع ســلاح و انرژی 
 هسته ای به مسکو سفر کرده است امروز شنبه در هتل لوته به خبرنگار  ایرنا 
گفت: شــرایط ایران کاملا روشن است و توسط دکتر حسن روحانی  رئیس 
جمهوری اســلامی ایران بیان شده است، ما آمادگی داریم به  اجرای کامل 
برجام برگردیم اگر تحریم هایی که در این مدت وضع شده،  برداشته شوند. 

وی ادامه داد: برداشته شدن تحریم های بانکی و نفتی از اولویت های  ماست 
و اگر برداشته شوند امکان بازگشت ایران به اجرای کامل برجام  و گفت وگو 
درخصوص نحوه اجرای کامل و بهینه برجام و بهرمندی  کامل ایران از این 

توافق فراهم می شود. 
معــاون وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران تاکیــد کرد: مواضع ما 
 کاملا روشــن و مشخص گفته شــده و اراده ما نیز کاملا روشن بیان شده 
 اســت، تا زمانی که خواســته های ایران تامین نشود کاهش تعهدات ادامه 

 خواهد داشت. 
رایزنی های فشرده ایران و روسیه ادامه می یابد

وی در بخش دیگری از این گفت وگو به مذاکرات فشــرده خود با مقامات 
 روس در مسکو اشاره کرد و اظهار داشت: رایزنی های ما با روس ها  جدی و 
فشرده است، ما با آنها درخصوص برجام که از ابتدای توافق  هسته ای دقیق 
و فشرده ادامه داشته و هم سایر مسائل بین المللی، به  صورت مستمر تبادل 

نظر و گفت وگو می کنیم. 
عراقچــی گفت: دیروز در وزارت خارجه روســیه بــا »میخائیل بوگدانف« 
  )نماینده ویژه رئیس جمهوری روســیه در امور خاورمیانه و آفریقا و  معاون 
وزیر امور خارجه روســیه( دیدار داشــتم و با وی در خصوص  تحولات در 
عــراق، لبنان، خلیج فــارس، طرح صلح امید، ایــده  روس ها   )طرح امنیت 
گروهــی در خلیج فــارس(، موضوعــات منطقه ای و ســوریه  رایزنی های 

فشرده ای صورت گرفت و قطعا در آینده ادامه پیدا خواهد  کرد. 
عراقچی اظهار داشــت: ایران و روســیه در همه موضوعات مشــورت های 
 نزدیک و موثری دارند که به پیشــرفت صلح و ثبات در منطقه کمک  کرده 
اســت و باعث آرامش بیشتر در منطقه و مقابله با سیاست هایی شده  است 

که آمریکا و رژیم صهیونیستی در منطقه دنبال می کنند. 
گفتنی اســت، عراقچی به منظور شــرکت و ســخنرانی در کنفرانس عدم 
 اشــاعه، خلع ســلاح و انرژی هسته ای که در بخشــی از آن موضوع آینده 

 برجام مورد بررسی قرار می گیرد، به مسکو سفر کرده است. 
کنفرانــس بین المللی عدم اشــاعه که از دیروز جمعــه با حضور مقامات و 
 شخصیت های ۴۰ کشور جهان و چند نهاد مهم بین المللی از جمله  سازمان 
ملل متحد و آژانس بین المللی انرژی اتمی در مسکو آغاز شده  است تا فردا 

ادامه خواهد یافت. 

معاونوزیرکشور:
آهنگ تصویب و ابلاغ قوانین اقتصادی

کمتر می شود
بابــک دیــن پرســت 
امور  هماهنگی  معاون 
توســعه  و  اقتصــادی 
منطقه ای  وزارت کشور 
گفت: آهنــگ تصویب 
درحوزه  قوانین  ابلاغ  و 
اقتصــادی بــه  حداقل 
می رســد و همزمان با 
اصلاح  ســمت  به  آن، 
و  قوانیــن  تنقیــح  و 
 همچنین حذف قوانین 

مزاحم خواهیم رفت. 
دین پرســت افزود: نامه ای به همین منظور تقدیم رئیس جمهور شــد 
و  اســحاق جهانگیری هم در جلســه خوبی که با حضور وزرا برگزار شد، 
 به دســتگاه های ذیربط ماموریت دادند موضــوع را پیگیری و نتایج را 

 اعلام کنند. 
معاون وزیر کشــور با بیان اینکه همه مســئولان کشوری از حضرت آقا 
 گرفته تا سران قوا و وزرا و دستگاه ها به این امر اذعان و تاکید دارند  که 
قوانین مزاحم یکی از مهمترین دلایل منجر به عدم تحقق اهداف مان  در 
بخش تولید و ســرمایه گذاری و همچنین از عوامل اصلی انحراف  است، 
اظهار داشت: فردی که پشت میزی نشسته و می تواند به یک  درخواست 
مشــخص براســاس قوانین و مقررات در آن واحد آری یا نه  بگوید، این 

یعنی آغاز انحراف. 
وی تاکید کرد: قوانین باید آنقدر مشــخص، هویدا، قاطع و کامل باشــد 
که  هر درخواســت مشخص شود که بدون مراجعه به یک سازمان بدانیم 
 پاسخ این سوالش آری است یا نه؛ این مجوز قابل صدور است یا نه.  اینکه 
مدیری در جایی بنشیند و در آن واحد به یک نفر آری یا نه بگوید،  یعنی 
بزرگترین ضربه ای که از وجود قوانین مزاحم، متعد، متکثر و  موازی می 

تواند به بخش تولید و اشتغال و سرمایه گذاری وارد شود. 
معاون  هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت کشور  گفت: 
آهنگ تصویب و ابلاغ قوانین حوزه اقتصادی باید به حداقل برســد  مگر 
در موارد خاص؛ و همزمان به ســمت و ســوی اصلاح و تنقیح  قوانین و 
همچنین حذف قوانین مزاحم برویم. این می تواند هم به تولید  بینجامد 
هم افزایش اشــتغال را به همراه داشته باشد و از طرفی هم  فسادهایی را 

که در سیستم اداری مواجه هستیم کاهش دهد. 

بازرسان آژانس نمونه غنی شده در فردو را راستی آزمایی می کنند
خبر:

خبر ظریف:
  ترتیبات تکمیلی درون منطقه ای اکو باید عملیاتی شود

تحریم ها باعث بلوغ زودرس کشور در حوزه علم و فناوری شد
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حقوق ایرانیان برای دسترسی به داروهای 
ضروری به عنوان بخشی از  درمان

دومینیک جردن رییس فدراســیون بین المللی داروسازی 
بــا بیان اینکه  دیدگاه مان، جهانی اســت که در آن همه از 
دسترسی به داروهای  بی خطر، موثر، با کیفیت و مقرون به 
صرفه و مراقبت های دارویی  بهره مند می شوند، تاکید کرد: 
ما معتقدیم که همه از جمله ایرانیان این  حق را دارند که به 
عنوان بخشی از حق درمان و سلامتی به داروهای  ضروری 

دسترسی داشته باشند. 
رئیس  FIP  در پیامی به مناســبت برگزاری شانزدهمین 
کنگــره علوم  دارویــی ایران آورده اســت: »فدراســیون 
بین المللی داروســازی ) FIP ( به  مناســبت شانزدهمین 
کنگــره علوم دارویی ایران، صمیمانه به همه  دانشــمندان 

داروسازی در ایران ارج می نهد. 

FIP  سازمان جهانی است که ۱۵۱ اتحادیه ملی را گرد هم 
آورده وچهار  میلیون نماینده دانشمند داروسازی، داروساز 
و مربیان داروســازی در  سرتا سر جهان دارد. مفتخریم که 
انجمن علوم دارویی ایــران برای یک  دهه عضو  FIP  بوده 
اســت و بواســطه عضویت در این انجمن، شما  می توانید 
بخشی از خانواده  FIP  باشید و سهم قاطعی در موضوعات 

 بهداشت جهانی داشته باشید. 
FIP  ترکیبی از علوم، آموزش و ممارست است که این امر 
آن را  منحصر به فرد کرده اســت. وجود یکی از آنها بدون 
وجود دیگری  بی معناســت. ممارست بدون علم و آموزش 
نمی تواند وجود داشته باشــد.  ما برای اطمینان از پوشش 

جهانی بهداشت به هر سه نیازمندیم. 
دیدگاه  FIP، جهانی اســت که در آن همه از دسترســی 
به داروهای  بی خطــر، موثر، با کیفیت و مقرون به صرفه و 
مراقبت های دارویی  بهره مند می شوند. ما معتقدیم که همه 
- از جمله ایرانیان – این حق را  دارند که به عنوان بخشی از 
حق درمان و سلامتی به داروهای  ضروری دسترسی داشته 
باشــند. به این امر آگاهم که ایــران به تازگی از  نظر ثبات 
اقتصادی، زمان خوبی نداشته است و از پشتکار شما برای 
 غلبه بر چالش های دسترسی تان به داروها برای مردم تقدیر 

و تشکر  می کنم. 
ریاســت من تحــت شــعار "اعتماد، همبســتگی و عمل" 
می باشــد. اعتماد،  پایه و اســاس همکاری موفق است و ما 
باید در آینده همکاری نماییم تا  در اسرع وقت نتایج مورد 

انتظار مردم را برآورده کنیم. 
همبســتگی امر بسیار مهمی اســت، زیرا ما در یک سطح 
جهانی با  اختلافات زیادی بین مناطق و کشــورها از لحاظ 
درآمد، آموزش،  سیاست ها و مسائل سیاسی کار می کنیم. 
این وظیفه  FIP  اســت که به  صــورت جهانی فکر کند و 
از طریق ســازمان های عضو به صورت  محلی عمل نماید. 
انجمن علوم دارویی ایران عضو فعال  FIP  است.  پروفسور 
امید ســبزواری نماینده انجمن هیئت مدیره علوم دارویی 
 FIP   می باشد و این انجمن حضورش را در سایر نشست ها 

و رویدادهای بین  المللی  FIP  تضمین کرده است. 
اطمینان دارم که  FIP  در مشارکت برای توسعه داروسازی 
و علوم  دارویی در سراســر جهان برای مردم موفق خواهد 
بود و فاصله بین  کشــورهای مختلف را کاهش خواهد داد. 
مشــتاقانه برای همکاری بیشــتر  در آینــده بخصوص در 
پیشبرد حرفه مان و ارائه دیدگاه مان به عنوان  FIP   متحد، 

امیدوار هستم. 
مطمئن هســتم که این جلسه در دانشگاه کرمانشاه منبع 
الهام بخش بزرگی  برای همه شما خواهد بود و فرصتی بی 
نظیر برای تبادل بهترین  شیوه ها، بحث های چالش برانگیز 

و محرک نوآوری ها برای منافع مردم  شما خواهد بود. 

احتمال افزایش تخلفات در صورت اجرای 
طرح جدید بیمه

مهم تریــن اقدام در مورد بیمه های شــخص ثالث، نظارت 
دقیق تر بر  پرونده های مربوط به تصادفات بوده تا از برخی 

سواستفاده های  احتمالی، جلوگیری شود. 
رئیس کل بیمه مرکزی از اجرایی شدن طرح راننده محور 
شدن بیمه  شخص ثالث از ابتدای سال آینده خبر داده اند. 

اروج گروسی مدیر بیمه های اتومبیل شرکت بیمه کارآفرین 
در گفتگــو  با بورس نیوز در این خصوص بیان کرد: اجرای 
طرح راننده محور  شــدن بیمه های شخص ثالث، نیازمند 
فراهم کردن مقدماتی اســت که  هنوز زیرساخت های لازم 
برای اجرای آن آماده نشــده و ضمنا به شرکت  های بیمه 

هم اطلاعی از جزییات اجرای این طرح داده نشده است. 
وی افــزود: به نظر می رســد در صورت اجرای نادرســت 
این طرح،  تخلفات در حوزه شــخص ثالث افزایش یافته و 
مشــکلات شرکت های  بیمه تشدید خواهد شد. کما اینکه 
در حال حاضر هم رشــته شخص ثالث،  برای شرکت های 
بیمــه ای زیان ده بوده و گاه تخلفاتــی هم در این زمینه 
 صــورت می گیرد که هزینه های شــرکت هــای بیمه را 

افزایش می دهد. 
وی در مــورد جزییات احتمالی این طرح گفت: در صورت 
اجرای طرح  راننده محور شدن بیمه شخص ثالث، احتمالا 
تخفیف صفر تــا پنجاه  درصدی برای راننــدگان با تجربه 
که ســابقه تصادف کمتری دارند، لحاظ  شده و در مقابل، 
راننــدگان کم تجربــه، تخفیفی دریافــت نخواهند کرد. 
 همچنیــن برای خانوارهایی که چنــد عضو خانواده از یک 
خودرو اســتفاده  می کنند، برنامه ای در نظر گرفته خواهد 

شد. 
گروســی در خاتمه تصریح کــرد: مهمترین اقدام در مورد 
بیمه های  شــخص ثالث، نظارت دقیــق تر بر پرونده های 
مربــوط به تصادفات اســت  تا از برخی سواســتفاده های 

احتمالی، جلوگیری شود. 

ذبیح ا... خدائیان، رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشــور، از راه  اندازی سرویس تصدیق اصالت اسناد، 

خبر داد. 
خدائیان گفت: در ۶ ماهه نخست امسال در راستای 
طرح تحول در قوه  قضاییه اقدامات خوبی انجام شده 
است که  یکی از محورهای طرح تحول،  پیشگیری از 

مفاسد در درون و برون قوه قضاییه است. 
وی افزود: یکی از اقدامات ما در این راستا، سرویس 
تصدیق اصالت ســند  است که امروز افتتاح می شود. 
بسیاری از جعل ها در بیرون صورت  می گیرد و امکان 

تطبیق آن با اصل سند وجود نداشت.  
خدائیان ادامه داد: با این سرویس می توان اسناد ارائه 
شــده توسط سازمانها  و سایر اشخاص را با اصل این 

دسته  از اسناد در سازمان ثبت مقایسه  کرد. 
رئیس ســازمان ثبت اســناد و املاک کشور گفت: 
معمولا افرادی  سوء اســتفاده گر ســعی می کنند در 
شــرکت ها اثری از خود نگذارند ولــی  تصمیم گیر 
باشــند. ســامانه  واحدی وجود ندارد که بدانیم در 
فلان شرکت  دولتی کدام ســهام دار بیشترین تاثیر 
را در اداره شــرکت دارد؛ در همین  راســتا ســامانه 
شناســایی ذی نفع واحد امروز راه اندازی می شود تا 
افراد  تصمیم گیر در شــرکت ها به صورت مستقیم یا 

غیرمستقیم شناسایی شوند. 
وی افــزود: همچنین پرتال خدمات مشــتریان به 
منظور ارایه بهتر خدمات به  مردم ایجاد شده و مردم 
با مراجعه به دفاتر اسناد می توانند تمام درخواست 

 های خود را الکترونیکی پیگیری کنند.  
وی به آمار ثبت ازدواج و طلاق اشاره و تصریح کرد: 

۳۱۶هزار و ۷۱۶  واقعه ازدواج در ۶ ماهه اول ســال 
۹۸ داشتیم که نسبت به مدت مشابه قبل   ۹ درصد 
کاهش یافته است. همچنین، ۱۰۱ هزار واقعه طلاق 

داشتیم که دو  درصد کاهش داشته است. 

خدائیان در پاســخ به این سوال که در رابطه با عقد 
آریایی تا کنــون با چند  ســردفتر متخلف برخورد 
شده است، گفت: عقد آریایی شرعا و قانونا نداریم  و 
کاری خلاف قانون در برخی دفاتر انجام می شد که 
شناسایی و  برخوردهای لازم صورت گرفت، به همه 
دفاتــر اعلام کردیم که هر دفتری  اقدام به این گونه 
فعالیت ها داشته باشد برخورد شدید در حد بستن 

آن دفاتر  خواهیم داشت. 
وی با بیــان اینکه کارگروهی بــرای تنقیح قوانین 
ســردفتران ازدواج و طلاق  تشکیل شده است گفت: 
قوانین مرتبط قدیمی است و نیاز به اصلاح دارد و  در 

این کارگروه بررسی خواهد شد. 
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور در خصوص 
افزایش تعرفه ها  گفت: بر اســاس مقررات هر چهار 
ســال یک بار باید در تعرفه دفاتر اســناد  رسمی و 
ازدواج و طلاق بعید تجدید نظر انجام شــود و پیش 
نویس تحدید  نظر در حق التحریر مراحل نهایی خود 

را طی می کند. 
وی افزود: هدف ما متناسب سازی تعرفه ها با در نظر 

گرفتن وسع مردم  و تورم است. 
خدائیان در خصوص تعیین سقف گفت: اکثر دفاتر 
اســناد رســمی و ازدواج  و طلاق از توزیع ناعادلانه 
درآمدها ناراضی هستند و اعتقادشان این است  برخی 

ها از رانت های استفاده می کنند تا افراد را به سمت 
برخی دفاتر  سوق دهند. در صدد هستیم و سامانه ای 
را در این رابطه تعیین کردیم تا  سقف درآمدی برای 
دفاتر اسناد رسمی و ازدواج و طلاق تعیین شود.البته 

 این طرح مخالفینی هم دارد. 
رئیس ســازمان ثبت اسناد در خصوص حذف اسناد 
عادی از چرخه  معاملات گفت: این خواست مردم و 
حقوقدانان اســت و درصد بالایی از  پرونده ها ناشی 
از همین اســناد عادی اســت که نیاز به ساماندهی 
دارد.  توسعه اعتبار اسناد رسمی از اهداف برنامه های 
تحولی اســت و در این  رابطه طرحی در کمیسیون 
قضایی مطرح اســت و ما هم پیش نویســی در  این 

رابطه تهیه و به کمیسیون ارسال کردیم. 
خدائیان در خصوص دفاتر خدمات قضایی مســتقر 
در دفاتر اسناد رسمی  گفت: قبلا این موضوع ممنوع 
بود اما بعد از قانونی که سال ۹۲ذر این  رابطه مصوب 
شــد این موضوع اصلاح و مجوز ها داده شد. ریاست 
قوه  قضائیه هم تاکیدش بر این اســت که از کسانی 
در دفاتر خدمات الکترونیک  قضائی استفاده شود که 

شغل دیگری نداشته باشد. 

اجتماعی

مجلس شــورای اســلامی به 
در  میزان طلاق  افزایش  دلیل 
جامعه و بــه تبع آن  بالا رفتن 
تعداد زندانیــان مرد، به خاطر 
ناتوانــی از پرداخــت مهریــه 
طرحی  را با موضوع ممنوعیت 
برای مهریه در دســت  زندان 
بررسی قرار داده  است که باید 
قبــل از تصویب پیامدهای آن 
برای زنان جــدی گرفته و در 

 نسخه نهایی آن اعمال شود. 
طلاق در کنــار ازدواج، تولد و 
مــرگ یکی از چهــار واقعه ی 
مهم زندگی به  شمار می رود که 
فروپاشی مهمترین نهاد جامعه 
یعنی خانواده را به همراه  دارد. 
امروزه، در مقایســه با گذشته  
آمار طلاق ها بیشــتر شــده و 
این  با  خانواده های  بیشــتری 
معضل درگیر هستند. هر چند 
این امر به معنای این نیست  که 
خانواده در گذشته با این پدیده 
مواجــه نبوده؛ امــا باید اذعان 
کرد که  ماهیت طلاق نیز مانند 
ســایر پدیده های اجتماعی در 
طــی زمان تغییر  کرده اســت. 
در گذشته خانواده ها پس  اگر 
از آزمــون راه های دیگر به این 
 نتیجه می رســیدند که طلاق 
آخرین راه حل اســت، امروزه 
طلاق برای  بســیاری به عنوان 
نخســتین راه برای بــه اتمام 
رساندن یک زندگی تلخ و بی 

 فایده به شمار می رود. 
ازدواج و طلاق در آیینه آمار

موجود  آمارهــای  اســاس  بر 
شــده  ثبت  ازدواج های  تعداد 
881 هزارو 592  مورد در سال 
۱۳۸۷  به 549 هــزارو 861 
مورد در ســال ۱۳۹۷ کاهش 
 یافتــه اســت. در همین دوره 
زمانی تعــداد طلاق ها از 110 
هزارو 510 در  سال 1387 به 
174 هزار و 698 مورد در سال 

1397 افزایش داشته  است.  

آمارهای  اســاس  بر  همچنین 
ســال ۹۷ و چنــد مــاه اول 
ســال ۹۸ از میان  استان های 
با ۳۶  مختلف، اســتان تهران 
هــزار و ۹۰۱ مورد، خراســان 
 رضوی با ۱۶ هزار و ۱۹۰ مورد 
و اســتان اصفهان با ۱۰ هزار و 
۸۰۲  مورد به ترتیب بیشترین 
طلاق های ثبت شده را به خود 

اختصاص داده اند. 
علاوه بر این حتی شاهد تعداد 
دفعات مکرر طلاق در افراد نیز 

هستیم. 
موجود  آمارهــای  اســاس  بر 
در ســال ۹۶، ۹۱.۱درصــد از 
طلاق ها در مردان  برای بار اول 
و ۸.۲ درصد بار دوم و ۷ دهم 
درصد بار سوم و بیشتر به  ثبت 
رسیده اســت، همچنین ۹۱.۴ 
درصد طــلاق زنان بــرای بار 
اول، ۸  درصد بار دوم و ۶ دهم 
درصد بار سوم و بیشتر به ثبت 

رسیده است. 
هرچنــد در این امــر عواملی 
آمــوزش  فقــدان  نظیــر 
مهارت های زندگی، تاب  آوری 
نقش  ارتباطی  مهارت هــای  و 
همواره  اما  داشــته اند،  مهمی 
مساله مهم  همان بهنجار شدن 

و ازبین رفتن قبح طلاق است 
که سبب شده است افراد  بدون 
هیچ ابایــی و در صورت عدم 
رضایــت از یکدیگر، به دفعات 
تصمیم  به جدایی بگیرند. این 
آمار و شــواهد نشان می دهد 
که طلاق به عنوان یک  مساله 
ابعاد  اجتماعــی دارای  مهــم 
و پیچیدگی بســیاری اســت 
کــه نیاز به بحث  و بررســی و 

سیاستگذاری های ویژه دارد. 
طرح های پیشــنهاد شــده در 

زمینه طلاق و »مهریه« 
به دلیل افزایش میزان طلاق و 
مسائل و مشکلات ملازم آن در 
جامعه  گهگاه شــاهد طرح ها و 
مسوولان  سوی  از  برنامه هایی 
هســتیم. برای مثال  اخیرا در 
مجلــس، نمایندگان طرحی را 
پیشــنهاد کرده اند که به دلیل 
افزایش  زندانیان مرتبط با عدم 
توانایی پرداخــت مهریه، مهر 
زنان  به ۱۴ سکه  تعدیل شود 
و از این پس مردان فقط برای 
عدم پرداخت ۱۴ ســکه راهی 
 زندان شــوند و نه بیشتر از آن 
و بــرای پرداخــت مابقی مهر 
دیگری  از  راه هــای  می توانند 

مانند قسط بندی اقدام کنند. 
مقام  قائــم   »علــی مهربان«، 
ســتاد دیه در جلســه ای که 

۲۶اردیبهشت ۹۸ بر  گزار شد، 
گفت: امروز بــا تلاش جمعی 
قالب  در  نظــام  دلســوزان  از 
بدهکاران  حبس  از   پیشگیری 
و  حقوقی  اقدامــات  مهریــه، 
قضایی مطلوبی در  نظر گرفته 
شــده و اگر چه رنگ اجرایی 
جدی نگرفته؛ اما در پی آن به 
 جــای حبس یک مرد یا جوان 
آماده کار در راستای استیفای 
زن،  مجازات هایــی  حقــوق 
ماننــد توقیف امــوال و برخی 
محدودیت های اجتماعی مانند 
 ممنوعیت خروج از کشــور در 

نظر گرفته شده است. 
چند روز پیش نیــز خبری با 
عنوان »طرح ممنوعیت زندان 
بــرای مهریــه«  در رســانه ها 
منتشر شــد که در آن »حسن 
مجلس  نماینــده  نــوروزی«، 
شــورای  اســلامی اعلام کرده 
 بود کــه دیگر بدهکاران مهریه 
زندان نخواهند رفت.  نوروزی با 
اشاره به این موضوع گفت که 
در قوانین مصوب خود پشتوانه 
 کیفری یعنی زندان را از طلاق 
برداشته ایم. او در گفت و گویی 
با اشــاره به  تغییــرات دیگری 
در زمینه طــلاق گفت: خانم 
اگر  بگیرد،  طــلاق  می خواهد 
 مرد مال دارد، خانم بر اســاس 

قانون مصوب ۹۲ به اداره ثبت 
مــی رود و  جلوی امــوال او را 
می گیرد یا بــه دادگاه حقوقی 

مراجعه می کند نه کیفری. 
وی با اشــاره به اینکه »از آن 
طرف آقایان نه مهریه می دهند 
نه طــلاق  می دهنــد« گفت: 
ما بــه بندهای مــاده ۱۱۳۰ 
شــرایط  درمورد  مدنی  قانون 
 طلاق، حالت »اکراه« را اضافه 
کرده ایــم؛ یعنی اگر طرفین از 
هــم اکراه  دارند، با تشــخیص 
دادگاه حکــم طــلاق صــادر 
می شــود. به بیــان دیگر حق 

 طلاق زنان را آزاد کردیم.  
نقــاط مثبــت و منفی »طرح 

ممنوعیت زندان برای مهریه« 
نادی در خصوص نقاط مثبت و 
زندان  ممنوعیت  منفی »طرح 
اینکه  گفــت:  بــرای  مهریه« 
کســی به خاطر دَین مالی اش 
به زندان نیافتد، به عنوان  یک 
اصل پذیرفته شــده مثبت در 
همه کشورها شناخته می شود. 
منتها این  امــر زمانی می تواند 
موثر باشــد کــه راه های دیگر 
وصول دین، شــفاف،  مشخص 
و قابــل پیگیری باشــد. یعنی 
اشخاص اولا امکان پنهان کردن 
 اموالشــان را نداشــته باشند، 
امــکان انتقال بــه دیگران به 
ضرر متعهدله را  نداشته باشند 
و سیســتم اداری بایــد آنقدر 
قوی باشد که بتواند دیون را به 

 راحتی وصول کند. 
بــه خاطــر همین چــون در 
سیســتم قضایی ما شــفافیت 
امــوال وجود نــدارد و این  امر 
ســخت و زمان بر و بسیاری از 
اوقات منجر به این می شود که 
فرد  مدیــون اموالش را منتقل 
کنــد، در عمل وصــول دین 
باشــد،  وقتی زندان نداشــته 
 پیچیده تر می شود. یعنی تجربه 
نشان داده است که افرادی که 
از پرداخت  دیون مالی شان اعم 
از مهریه اســتنکاف می کنند، 
وقتی جلب می شوند و به  زندان 
میافتند خیلی سریع آن دیون 

وصول می شود. 

ساخت اولین اطلس هولوگرافیک مغز

محققــان دانشــگاه کیس وســترن آمریکا با همکاری محققان شــرکت 
 مایکروسافت توانســتند اولین اطلس هولوگرافیک از مسیرهای آکسونی 

 مغز انسان را بسازند. 
آکسون ها رشــته های بلند و باریکی هستند که از نورون ها بیرون آمده و 

 پیام های الکتریکی را از جسم سلولی نورون به بیرون هدایت می کنند. 
تمرکز این تحقیقات بر تجسم بصری و دقیق مسیرهای آکسون ها در مغز 
 انسان بوده است. مسیریابی آکســون ها یک حوزه تحقیقاتی است که به 

 بررسی چگونگی دستیابی آکسون ها به اهداف صحیح در مغز  می پردازد. 
به اعتقاد محققان این اطلس ســه بعدی سنگ بنای یک سیستم راهبری 
 هولوگرافیک بــرای تحریک عمقی مغز خواهد بود و به همین علت آن  را 
 HoloDBS  نام گذاری کرده اند. نتایج این تحقیقات، کاربردهای علمی، 
 بالینی و آموزشی بســیاری داشته و موجب همکاری نزدیک متخصصات 

 علوم اعصاب و متخصصان تصویربرداری مغز خواهد شد. 
در این تحقیقات اطلاعات ارزشــمندی که در طــول چند دهه در منابع 
 مختلف گردآوری شده است، به یکدیگر مرتبط شده و با استفاده از آن  یک 
ســاختار بصری سه بعدی و تعاملی ساخته شده است. کاربران این  اطلس 
با استفاده از فناوری  HoloLens  که توسط شرکت مایکروسافت  توسعه 
یافته اســت، می توانند اطلس پویانمایی را مشاهده کنند یا تنها  ارتباطات 
آکســونی موجود در آن را مورد بررســی قرار دهند. تاکنون  بیش از ۱۰۰ 
متخصص علوم عصبی نســخه آزمایشی این فناوری را  مورد استفاده قرار 

داده اند. 

افزایش دستمزد کارگران بی فایده است

یک کارشــناس حوزه کار معتقد است تا زمانی که قدرت خرید کارگران 
 افزایش پیدا نکند و هزینه های بهداشت و درمان، مسکن و اجاره بهای  آنها 

کاهش نیابد، افزایش دستمزد کمکی به معیشت کارگران نخواهد  کرد. 
حمید حاج اســماعیلی با بیان اینکه دستمزد در ایران کفاف یک زندگی 
 متوســط کارگری را نمی دهد، گفت: با وجود آنکه در سالهای گذشته نرخ 
 دســتمزد حتی بیشتر از نرخ تورم افزایش یافته ولی قادر نبودیم در طول 
 سال بعد با آن دستمزد نیازهای ضروری زندگی کارگران را برآورده  کنیم 
و از این جهت دستمزد در کشــور ما همواره به عنوان یک مشکل  جدی 

باقی مانده است. 
فعال شدن جلسات دستمزد شورای عالی کار در طول سال  

وی ادامه داد: جلســه تعیین رقم دستمزد در اواخر اسفند نهایی می شود 
 ولی دبیرخانه شــورای عالی کار باید در طول ســال فعال باشد و بررسی 
 دستمزد و مباحث کارشناسی و فنی مربوط به آن در طول سال ادامه  یابد. 
حاج اسماعیلی افزود: دعوت از نمایندگان کارگری و کارفرمایی و  نخبگان 
و کارشناسان به شورای عالی کار موثر است و می توانیم  دستمزد کارگران 
را بر اساس گزارش هزینه ها، قیمت ها، نرخ تورم و  پیگیری های میدانی از 

وضعیت معیشت کارگران در نقاط مختلف  بررسی و رصد کنیم. 
این کارشناس حوزه کار معتقد است اگر فعالیت شورای عالی کار در  طول 
ســال ادامه داشته باشد پیش بینی های لازم در خصوص شرایط  اقتصادی 
کشــور و نوسانات احتمالی به شــکل منطقی صورت می گیرد و  منجر به 

تعیین دستمزد واقعی و منطقی در کشور می شود. 
بدون رسانه ها موضوع دستمزد به جریان نمی افتد! 

وی ادامه داد: متاســفانه بیشتر مباحثی که در خصوص دستمزد کارگران 
 مطرح می شود از سوی رســانه ها است و بحثهای رسانه ای باعث  می شود 
مذاکرات  مزدی به جریان بیفتد؛ در حالی که مسئولان و  مدیران هم باید 
در ازای مســئولیت و مدیریتی که در ســازمانهای مربوطه  دارند به بحث 
دســتمزد کارگران و شرایط زندگی آنها و شرایط  کارفرمایان ورود کنند و 
نقطه نظرات خود را به شورای عالی کار  ارائه دهند تا با دید کارشناسی تری 

به مقوله دستمزد بپردازیم. 
حاج اســماعیلی تصریح کرد: نرخ تورم در طول ســال به دلیل بی ثباتی 
 اقتصاد مدام در حال تغییر اســت و ما با اطلاع از این مســاله، دســتمزد 
را  بر اســاس نرخ تورم هر ســاله برای سال آینده که هنوز نیامده تصویب 

 می کنیم؛ بدون آنکه پیش بینی دقیقی از تورم سال بعد داشته باشیم. 

طرح »حذف زندان برای مهریه«
 و چشم انداز نه چندان روشن زنان

خبرخبر

راه اندازی سرویس تصدیق اصالت اسناد

آگهی ابلاغ اجراییه  
بدین وســیله به آقای علی نژاد فرد فرزند جهانبخش شناســنامه شماره   2517 
صادره از خرم آباد و کد ملی 4073396765 ســاکن خرم  آباد خیابان تعاون 7 
خیرآباد ابلاغ می شــود که خانم سارا ماسوری   جهت وصول هفتصد عدد سکه 
ی طلای تمام بهار آزادی به استناد  مهریه مندرج در سند ازدواج شماره 4275 
– 92/4/11 دفتر دو  خرم آباد علیه شما اجرائیه صادر نموده و پرونده اجرائی به 
کلاسه   9800294 در این اداره تشکیل شده و طبق گزارش مورخ   98/8/9 مامور 
، محل اقامت شما به شرح متن سند شناخته نشده ،  لذا بنا به تقاضای بستانکار 
طبــق ماده 18 آئین نامه اجرا مفــاد  اجرائیه فقط یک مرتبه در یکی از روزنامه 
های کثیرالانتشار  محلی آگهی می شود و چنانچه ظرف مدت بیست روز از تاریخ 
 این آگهی که روز ابلاغ محسوب می گردد ، نسبت به پرداخت  بدهی خود اقدام 

ننمایید ، عملیات اجرائی جریان خواهد یافت . 
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی خرم آباد  

علی رحیمی  

اخطاریه ماده 87  
به :آقای علی رضا کشوری  

پیرو آگهی منتشــر شــده در روزنامه یادگار امروز مورخــه   98/08/13 در خصوص 
پرونده اجرایی به شماره کلاسه   9800516 صادره علیه شما و له خانم اکرم کشوری 
اعلام  میگردد ، ششدانگ پلاک ثبتی شماره 3640 فرعی از 43 اصلی  بخش 2 خرم 
آباد متعلق به شــما در قبال مبلغ یک میلیارد و دویســت  و هفده میلیون و پانصد 
و هجــده هزار و پانصد و نود و نه ریال  بعنوان اصــل طلب به انضمام حقوق دولتی 
متعلقه بازداشــت گردیده  است .لذا طبق ماده 87 آئین نامه اجرا مراتب بشما اخطار 
میشود  ضمناً هر گونه نقل و انتقالی از طرف شما نسبت بمورد بازداشت  ممنوع است 

و ترتیب اثر داده نمی شود . 

رئیس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد
علی رحیمی  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  و 
شماره  رای  برابر   68/98 کلاسه  پرونده  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی 
تکلیف  تعیین  قانون  مووضع  1398/7/30هیات  مورخ   139860335008000840
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
شهرستان پلدختر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد نصیری فرزند حجت 
اله به شماره شناسنامه 607 صادره از  پلدختر در یک باب عمارت مسکونی به مساحت 
284/50 مترمربع پلاک 1 فرعی از 116 اصلی واقع در در کاوکالی پلدختر بخش 7 خرم 
آباد خریداری از مالک رسمی محمدحسن جودکی محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتیکه اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 1 ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 98/8/19
تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/9/5 

امین عبدی نژاد رییس ثبت اسناد و املاک پلدختر

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان لرستان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک پل دختر
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فعالیت مجدد کارگروه مدیریت کیفیت 
در سازمان توسعه تجارت ایران

احسان قمری، سرپرست دفتر توســعه خدمات بازرگانی سازمان 
توســعه  تجارت ایران اعلام کرد: به منظور ارتقای کیفیت کالاهای 

صادراتی،  کارگروه مدیریت کیفیت مجددا فعال خواهد شد. 
قمری، اظهار داشت: بر اساس مصوبه شورای عالی توسعه صادرات 
 غیرنفتــی، کارگروه مدیریــت کیفیت به منظــور ارتقای کیفیت 
کالاهای  صادراتی تشکیل شده اســت. وی با تاکید بر اینکه هدف 
این کارگروه ارتباط مســتمر میان ســازمان  استاندارد و تحقیقات 
صنعتی و ســازمان توسعه تجارت ایران اســت،  افزود: بسیاری از 
صادرکنندگان از قوانین اســتاندارد، بخصوص در  شــرایط تحریم 
آگاهی کمی دارند، از این رو، مباحث مرتبط با اســتاندارد  هم در 
»بسته حمایتی تسهیل فضای کسب و کار و حمایت از واردات  مواد 
اولیه و تجهیزات مورد نیاز واحد تولیدی در سال حمایت از کالای 
 ایرانی« و  هم  در تدوین بسته حمایت از صادرات غیر نفتی سازمان 
 توســعه تجارت ایران گنجانده شــده است. سرپرست دفتر توسعه 
خدمات بازرگانی بیان داشــت: توجه به استاندارد  کیفیت کالاهای 
صادراتی، به خصوص برای ۱۵ کشور هدف و هند و  چین، طی این 
سالها مغفول مانده اســت که با فعال شدن کارگروه مذکور  و اخذ 
نظرات کارشناسی از دستگاه های ذیربط برنامه ریزی خواهد  شد. 

قمری با اشــاره به تفاهم نامه اســتاندارد ایران با ۵۰ کشور عنوان 
کرد:  برخی از کشــورهای طرف قرارداد به تعهدات خود در زمینه 
استاندارد  عمل نمیکنند که نیاز است در کمیسیون های مشترک 
به آن پرداخته شــود  همچنین مقرر است تا با اتحادیه اوراسیا نیز 
تفاهم نامه ای در خصوص  استاندارد منعقد شود. وی در ادامه گفت: 
سازمان توسعه تجارت ایران به عنوان هاب  صادراتی کشور، واسط 
میان صادرکننده و سازمان ملی استاندارد  است،لذا، صادرکنندگان 
مشکلات خود در مورد استاندارد را با سازمان  توسعه تجارت ایران 
درمیان بگذارند. سرپرســت دفتر توســعه خدمات بازرگانی بیان 
داشــت: با فعال کردن  کارگروه کیفیت و اســتاندارد، طرح جامع 
نظام مدیریت کیفیت با اخذ  نظرات کارشناســی ویرایش  میشود، 
همچنین نشســتی به منظور آشــنایی  صادرکننــدگان با قوانین 
استاندارد، در سازمان توسعه تجارت ایران و  سازمان ملی استاندارد 
و با حضور مسئولان این دو سازمان برگزار  خواهد شد. قمری اظهار 
داشــت: در تدارک ایجاد غرفه ی دائمی سازمان ملی  استاندارد در 
نمایشــگاه های بین المللی هســتیم تا معرفی و ارائه ی  خدمات 

استاندارد به بهترین نحو در دسترس صادرکنندگان قرار گیرد. 

شکل گیری نخســتین کارخانه صنعت 
آلومینیوم ایــران قدمتی نزدیک به  پنج 
دهه در کارنامه دارد و از ســال ۱۳۵۱ 
خطــوط تولیــد شــمش در  کارخانه 
ایرالکــو راه اندازی شــد و این مجموعه 
ســالها به فعالیت خود  ادامــه داد تا در 
دوران جمهــوری اســلامی ) ۱۳۶۹ ( 
کارخانه های المهدی  و سپس هرمزال ) 
۱۳۸۵( وارد مدار تولید شدند، اما اکنون 
سخن از  ســرمایه گذاری میلیارد دلاری 
در کارخانــه آلومینیــوم جنــوب برای 
دســتیابی  به ظرفیت میلیونی به میان 

آمده است. 
بررسی پیشینه کارخانه آلومینیوم جنوب 
که در منطقه ویژه صنایع  انرژی بر لامرد 
) اســتان فارس ( واقع شده، گویای آن 
است که در  سال۱۳۸۲ ) ۲۰۰۳ میلادی 
( شــرکت مجتمع صنایــع آلومینیوم 
جنوب   )سالکو( به منظور توسعه صنایع 

انرژی بر و با هدف صــادرات، رفع  فقر، 
افزایــش اشــتغال و اســتفاده بهینه از 
منابع عظیم گازی کشــور با  ســاخت 
یک کارخانه ذوب آلومینیوم با ظرفیت 
تقریبی یک میلیون تن در  سال در سه 

فاز جداگانه برنامه ریزی شد. 
چشــم انداز پیش بینی شده برای شکل 
گیــری این مجموعه، تبدیل شــدن به 
 بزرگتریــن تولید کننــده آلومینیوم در 
کشور و قرار گرفتن در جمع چهار  تولید 
کننده برتر آلومینیــوم در خاورمیانه از 
راه توسعه ظرفیت تولید  آلومینیوم برای 
ایجاد ارزش افــزوده در بخش انرژی و 

دسترسی به  بازارهای صادراتی است. 
قرارداد این شــرکت در ســال ۱۳۹۰ ) 
۲۰۱۱ ( به صورت  EPCF     )مهندسی، 
اجرا و ساخت با شــرط تامین مالی( با 
شــرکت ان.اف.ســی  چین امضا شد و 
اعتبار اســنادی آن در  ســال ۱۳۹۴ ) 

۲۰۱۵ میلادی(  فعال شد.  

اکنــون طبق پیش بینــی های صورت 
گرفته انتظار می رود ، افتتاح   رســمی 
فاز نخســت آلومینیوم جنوب )سالکو(  
آذر ماه امسال با حضور  مقام های ذیربط 
کلید بخورد و به این ترتیب یک سوم از 

ظرفیت  کارخانه فعال خواهد شد.  
آمارها نشــان می دهد کــه میزان کل 
ســرمایه گذاری این طرح یک میلیارد 
 دلار اســت و اشــتغالزایی مستقیم این 
کارخانه یکهزار و ۲۰۰ نفر درنظر  گرفته 

شده است. 
  طــرح آلومینیوم جنوب با مشــارکت 
سازمان توسعه ونوسازی معادن  وصنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو(  و سرمایه گذاری 
غدیر شــکل گرفت.  یکی از ویژگی های 
پروژه سالکو، مشارکت پنج بانک کشور 
بوده اســت  که با هدایت بانک صادرات 

صورت گرفته است. 
کارخانه آلومینیوم جنوب، قرار اســت با 
ظرفیت ۱۰۰ هــزار تن از  مجموع ۳۰۰ 

هــزار تن فاز نخســت، وارد مدار تولید 
شود. دیگ های فاز  نخست این مجموعه 
)۳۰۰ هزار تن( به مرور وارد مدار تولید 
می شود  و در سال ۱۳۹۹ تکمیل خواهد 
شد. سالکو با تکمیل سه فاز به ظرفیت 

 یک میلیون تن خواهد رسید. 
  هدف صنعت آلومینیوم ایران در ۱۳۹۹ 
  جمهوری اســلامی بــرای افق ۱۳۹۹ 
دستیابی به تولید ۸۲۳ هزار تن  شمش 
آلومینیومی را هدفگذاری کرده که برای 
تحقق ایــن مهم یک  میلیــارد و ۸۰۰ 
میلیون دلار ســرمایه گذاری صرف می 
شود، صنعت  آلومینیوم پس از سالها از 
شــکل گیری  مثلث سه وجهی ایرالکو، 
المهدی  و هرمزال، تبدیل به مربع چهار 
ضلعی می شود که آلومینیوم جنوب از 
 یک ایده کلان روی کاغذ، تبدیل به یک 

ضلع تولید در این بخش می  شود. 

محمد شریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
بیــکاری را از  مهمترین مســائل کشــور دانســت و 
گفت:گزارش طرح های اشــتغالزا باید از  طریق سامانه 

ناظر به اطلاع مردم برسد. 
شریعتمداری در جلســه کمیسیون تخصصی شورای 
عالی اشتغال که با  حضور اعضای این شورا برگزار شد 
با بیان اینکه مســئله آموزش و  مهارت در ادامه مسیر 
اشتغال اســت، اظهار کرد: باید جلسه ای مشترک  با 
ســازمان فنی و حرفه ای با موضوع مهارت افزایی در 
طرح های  توسعه اشتغال ملی و  روستایی برگزار شود. 

وی فقدان جایگاه مداخلات توسعه ای ناظر بر بازارکار 
را از جمله  نواقص موجود دانســت و بــر لزوم فراهم 

شدن زمینه اشــتغال واقعی،  پایدار و ماندگار با انجام 
اقدامات توسعه ای تاکید کرد. 

شریعتمداری افزود: معمولا فرد وام گیرنده در زمینه 
کاری خــود مهــارت  دارد و لذا اگر افــرادی که در 
طرح های اشتغالزایی شاغل می شــوند  دارای مهارت 

کافی نباشند آسیب زا خواهد بود. 
وی تشکیل کارگروه اشــتغال استانی را برای بررسی 
برنامه ها و جهت  گیری های اشــتغالزایی مهم دانست 
و افــزود: برای تبیین اعلام نرخ  بیکاری در بین مردم، 
نقش نظام جامع اطلاعات بازار کار بسیار مهم  ارزیابی 

می شود. 
بــه گفته وی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیکاری 

از مهمترین  مســائل کشور به شمار می رود و مدیریت 
این موضوع هم به برنامه های  بلند مدت و کوتاه مدت 

و هم برنامه های ضربتی نیاز دارد. 

بر اســاس تکلیف برنامه ششم توسعه،  تا پایان اجرای این 
برنامه باید ۹۰  درصد گازهای همراه نفت به جای سوزانده 
شدن در مشعل ها،  جمع آوری شــود؛  امری که اگرچه در 
صنعت نفت آغاز شده اما به دلیل  تحریم ها و عدم دسترسی 
بــه تجهیزات مورد نیاز با موانعی همراه اســت  و می تواند 

آلودگی های زیست محیطی را به دنبال داشته باشد. 
تا چند ســال پیش مشــعل های نفتی یا همان فلرها را به 
عنوان نماد صنعت  نفت و پویایی این صنعت می شناختند 
و حتی افرادی با دیدن این مشعل ها  به تماشا می نشستند 
اما به مرور زمان لزوم توجه به خاموش شدن این  مشعل ها 

هم از بعد اقتصادی و هم زیست محیطی خودنمایی کرد و 
 وزارت نفت به فکر جمع آوری گازهایی افتاد که تا پیش از 

این دود  می شد و به هوا می رفت. 
ســالانه افزون بر ۱۵۰ میلیارد متر مکعب گاز تحت عنوان 
فلرینگ )یا  سوزاندن گازها توسط مشعل( در جهان به مواد 
آلاینده تبدیل می شود که  بر اساس آمارهای بانک جهانی 
این رقم چیزی معادل یک سوم مصرف  گاز کل اروپا است. 
از کل حجــم گازهای آلاینده، ۷۵ درصد آن متعلق  به ۱۰ 

کشور است که ایران هم جزء آنها محسوب می شود. 
بر این اســاس ابتدا تصمیم بر آن شد تا طرح های جدیدی 

که در صنعت  نفت ایران تعریف می شود بدون فلرینگ باشد 
و مشعل تنها برای  اطمینان و مواقع اضطراری ساخته شود. 
همچنین وزارت نفت مکلف شد تا تکلیف فلرهای قبلی را 
نیز مشــخص  کند. در این مورد، در مفاد مرتبط با وزارت 
نفت در ماده ۴۸ قانون  برنامه ششم توسعه کشور آمده است 
که تمامی طرح های جمع آوری،  مهار، کنترل و بهره برداری 
از گازهای همراه تولید و مشــعل در کلیه  میادین نفتی و 
تأسیسات صنعت نفت را با تعیین نرخ عادلانه خوراک  آن ها 
ظرف مدت حداکثر سه  ماه از تاریخ لازم الاجراء شدن این 
قانون  از طریق فراخوان به مردم و بخش غیردولتی واگذار 
کند به گونه ای که  تا پایان برنامه حداقل نود درصد گازهای 

مشعل مهار و کنترل شده  باشد. 
امــری که وزیر نفت نیــز بر آن تاکید داشــته تا آنجا که 
به گفته زنگنــه،  بیش از ۹۶ درصد گازهــای همراه نفت 
در ۶ منطقــه اصلی تا دو ســال  آینده جمع آوری شــده 
و بخشــی برای مصرف سوخت به شــبکه داده  می شود و 
هیدروکربورهای سنگین تر به عنوان خوراک پتروشیمی در 
 نظر گرفته خواهد شد.  بر این اساس در شرایط فعلی اجرای 
همزمــان ۹ طرح  NGL  در مجموع  با ظرفیت جمع آوری 
روزانه ۵.۱ میلیارد فوت مکعب گازهای همراه  نفت شامل 
طرح های پالایشــگاه گاز بیدبلند دو )شــامل چهار طرح 
 NGL ( پالایشــگاه گاز یــادآوران خلیج فارس ،  ) NGL 
  ۳۲۰۰(، پالایشگاه گاز  هنگام )مشعل گازی جزیره قشم(، 
)دهلران( و    NGL ۲۳۰۰ میدان  مارون،  NGL  خارگ در 

دستور کار قرار گرفته است. 
وزیــر نفت همچنین تاکید کرده که یکی از مهمترین این 
طرح ها یعنی  پالایشــگاه بیدبلند ۲ با سرمایه گذاری ۳.۵ 
میلیارد دلار امسال به  بهره برداری می رسد و ۵۶ میلون متر 

مکعب گاز همراه را فرآورش  می کند. 

پروژه پالایشگاه بیدبلند در حال حاضر ۹۵ درصد پیشرفت 
فیزیکــی دارد  و اقدامــات لازم برای گشــایش اعتباری 
اســناد این پروژه از طریق  صندوق توسعه ملی انجام شده 
و بــا بهره برداری از آن روزانــه ۴۰۰ تا   ۴۵۰ میلیون فوت 
مکعب گاز مشــعل جمع آوری و برای مصرف  مجتمع های 

پتروشیمی خلیج فارس ارسال می شود. 
زنگنه در مورد طرح جمع آوری گازهای مشعل نیز گفته که 
در قالــب  طرح های  NGL   ۳۱۰۰ NGL .  ۳۲۰۰ ، خارک 
و بیدبلند دو قرارداد با  پتروشیمی مارون و هلدینگ خلیج 
فارس به ارزش نزدیک به ۷.۵  میلیارد دلار سرمایه گذاری 
برای جمع آوری گازهای مشعل منعقد شده  که از این گاز 

به عنوان خوراک صنعت پتروشیمی استفاده خواهد شد. 
بر اســاس تکلیــف وزارت نفت باید تا ســال ۱۴۰۰ همه 
گازهای مشعل در  شــرق کارون جمع آوری شوند و هدف 
از اجــرای پروژه ان جی ال   ۳۱۰۰ جلوگیری از هدررفت و 
سوزاندن گازهای همراه نفت ناشی از  چاه های نفتی منطقه 

است که تا یک سال دیگر به بهره برداری خواهد  رسید. 
مدیر برنامه ریزی تلفیقی شــرکت ملــی نفت ایران نیز در 
خصوص آخرین  وضعیت طرح های ان جی ال می گوید: با 
اشاره به تاکید وزیر نفت در  مورد پیگیری پروژه های مربوط 
به گازهای مشعل،  هم اکنون برای  جلوگیری از سوزندان 
این گازها، سناریوهای مختلفی تعریف شده است.  بخشی 
از این گازها ) از مجموع ۲۵.۷۹ میلیون متر مکعب در روز( 
 قرار است که به کارخانه های ان جی ال ۳۱۰۰، ان جی ال 

۳۲۰۰ و ان  جی ال خارگ برود. 
مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی نفت ایران در مورد 
پیشرفت  پروژه ان جی ال خارگ تاکید کرده که این پروژه 
کــه پیش تر با هدف  جمع آوری حدود ۶۰۰ میلیون فوت 
مکعب گازهای همراه میدان هــای  دریایی منطقه خارگ 
)درود، ابوذر، فروزان( در دست اجرا بوده است،  اما به دلیل 
کمبود گازهای پیش بینی شده هم اکنون برنامه انجام کار 
 تغییر کرده و قرار شده روزانه ۳۰۰ میلیون فوت مکعب گاز 

جمع  آوری شود. 

اقتصادی

معضل بیکاری نیازمند برنامه های ضربتی

چرا بخش خصوصی 
نگران کسری بودجه دولت است

حسین سلاح ورزی در یادداشتی نوشت: 
 »ایــن روزها مــی توانید مــوارد بســیاری از ابراز 
نگرانــی فعالان بخش  خصوصی را در مورد کســری 
بودجه دولت، چه در رســانه ها و چه در  شبکه های 
اجتماعی ببنید. به راستی اگر کسری بودجه دولت، 
کسری  بودجه »دولت« است؛ چرا باید فعالان بخش 

خصوصی نگران آن  باشند؟
دولت مانند هر شــخص یا هــر بنگاهی، زمانی که با 
کسری بودجه مواجه  می شود؛ سه راه برای مدیریت 
این موقعیت در پیش رو دارد.راه اول  کاستن از هزینه 
ها. یکی از متداول ترین روشهای مورد استفاده برای 
 مدیریت کسری بودجه دولت کاستن از هزینه هاست. 
همان چیزی که در  ادبیات ژورنالیستی این حوزه به 
ریاضت اقتصادی تعبیر می شــود و طی  آن دولتها با 
کاستن از سطح خدمات اجتماعی و کند کردن روند 
تولید  برخی کالاهای عمومــی، در هزینه های خود 
صرفه جویی می کند.  صرفــه جویی در هزینه های 
دولت، موجب کاهش ســطح تقاضای کل و  حرکت 

نظام اقتصادی کشور به سمت رکود می شود. 

راه دوم افزایش درآمدها. صرف نظر موقعیتها و موارد 
خاص، افزایش  قابل توجه و ســریع درامدهای دولت 
جز با وضع مالیــات و عوارض و  حقوق دولتی جدید 
ممکن نیســت که در واقع به معنای انتقال مستقیم 
 بخشی از هزینه های دولت به تولید کنندگان، تجار 
یا مصرف کنندگان  است. اثرات این روش بسته کاملا 
وابســته به الگوی اجرای آن است. در  ایران، با توجه 
به کوچــک و ضعیف بودن بخش رســمی و فربه و 
قدرتمند  بودن بخش غیر رسمی، سیاستهای مالیاتی 
ســختگیرانه تــر صرفا موجــب  از کار افتادن بخش 
رســمی اقتصاد بویژه تولیــد و رونق بخش های غیر 
 رســمی و ناسالم خواهد شد؛ مگر اینکه نظام مالیات 
ستانی با اصلاحات  اساسی، افزایش درآمد را تنها در 
چارچوب افزایش شفافیت و با التزام  به مالیات ستانی 
منصفانه از همگان تعقیب کند؛ که چشم انداز دیدن 
 چنین رفتاری از دولت، در حال حاضر بسیار بعید و 

دور از ذهن است. 
راه ســوم استقراض. این راه بنا به تجربه بیشتر از هر 
دو راه دیگر  مورد علاقه دولتها در ایران بوده و هست. 
نفس اســتقراض البته بلا  اشکال است و هر کسی در 
طول فعالیــت حرفه ای یا بحرانهــای مالی  زندگی، 
ممکن است برای متوازن ســاختن موقت تراز خود 
از ان اســتفاده  کند. مشکل از آنجا آغاز می شود که 
دولت قرض می گیرد بدون اینکه  برنامه مدونی برای 
افزایش دراز مدت و پایــدار درآمدها از طریق ایجاد 
 رشــد اقتصادی پایدار یا کاهــش دراز مدت و پایدار 
درآمد از طریق بهره  وری داشته باشد. به بیان ساده 
تــر و صریح تر، دولت قرض می کیــرد  بدون اینکه 
برنامه ای برای عودت آنچه قرض گرفته داشته باشد. 
این  دوین تادیه نشــده دولتی به صورتهای مختلفی 
در نظام اقتصادی کشــور به  گــردش در می آیند و 
عاقبت در ترازنامه بانکها رســوب می کنند. درست 
 مانند کلستزول بدی که در شــکلهای مختلف وارد 
بدن می شــود و در  نهایت در رگها رســوب و آنها را 
مسدود می کند. دولت و بانک مرکزی  در این شرایط 
برای جلوگیری از انســداد در سیســتم پولی کشور، 
که حکم  دســتگاه گردش خون بــرای بدن را دارد؛ 
ناچار می شــوند در برابر بدهی  های روزافزون نظام 
بانکی به بانک مرکزی سکوت و مسامحه پیشه  کنند؛ 
یا بدتــر از آن مانند وضعیت صندوق های غیرمجاز، 
مســتقیما،  پاســخگویی به طلبکاران نظام بانکی و 
موسســات مالی را برعهده  بگیرند. این یعنی افزایش 
غیرتعادلی و کنترل نشــده حجم پول کشور و  بروز 
تورم لگام گسیخته. مشکل بروز تورم لگام گسیخته 
فقط افزایش  ســطح عمومی هزینه ها نیست. مشکل 
اصلی در بروز ابرتورم، تمرکز  بازار بر جنگهای قیمتی 
و بازی های جمع صفر، به جای بازیهای جمع  مثبت 
و فعالیتهای مولد اســت. در واقع مشکل اصلی تورم 
لگام گســیخته،  نه افزایش سطح عمومی هزینه ها، 
بلکه افزایش هزینه فرصت سرمایه  گذاری های مولد، 
دراز مدت و نوآورانه است. چیزی که موجب کاهش 
 دراز مدت بهره وری کل و متوقف شــدن رشد پایدار 
اقتصادی می شــود  و نهایتا کشــور را به زانو در می 

آورد. 
کوتاه سخن اینکه، گرچه کسری بودجه دولت به هر 
حال برای نظــام  اقتصادی و فعالان بخش خصوصی 
مشــکلاتی ایجاد می کنــد؛ اما آنچــه  امروز بخش 
خصوصی نگران آن است؛ نه اصل کسر بودجه، بلکه 
 رفتار دولت در مدیریت کسر بودجه و تاثیر این رفتار 

بر رشد بلند مدت  اقتصادی کشور است.« 

آتش تحریم بر جان گازهای همراه نفت

عبدالرحیم کوردی مدیرعامل منطقه آزاد تجاری- 
صنعتی چابهار به  خبرگزاری ترند آذربایجان گفت: 
ایران به کار روی زیرساخت در این  منطقه که شامل 

ساخت فرودگاه است، ادامه می دهد. 
کوردی گفت: ســه پروژه جاری در بندر چابهار که 
شامل راه آهن و یک  خط لوله انتقال گاز است، با روند 
خوبی در حال پیشرفت هستند اما ساخت  فرودگاه در 
این روند عقب تر مانده است. با این حال این مسئله با 
حمایت  فراهم شده از سوی وزارت راه و شهرسازی و 
استاندار سیستان و  بلوچستان حل شده است. وی در 
ادامه خاطرنشان کرد: پژوهش و طراحی  فرودگاه در 

کنار مذاکرات با پیمانکاران آغاز شده است. 

مدیرعامل منطقــه آزاد تجاری-صنعتی چابهار در 
این مصاحبه حاضر نشد  از پیمانکاران نام ببرد و تنها 
اظهار کرد که آنها شرکت های داخلی هستند  و منابع 
از طریــق منابع داخلی و همچنین ســرمایه گذاران 
خارجی فراهم شده  است. اگر سرمایه گذاری خارجی 
تامین شود، تغییراتی در این پروژه  ساخت خواهد بود 
در غیــر این صورت ما به کار با یک پیمانکار داخلی 

 ادامه می دهیم. 
کردی گفت: توافق مقدماتی در فاز اول ۱۳۰ میلیون 
دلار ارزش دارد در  حالی که هزینه های فازهای دیگر 
هنوز اعلام نشــده اند. پیش بینی می شود  در فاز اول 
شوند. راه اندازی این فرودگاه، یک میلیون مســافر جابجا 

احتمال حضور پیمانکاران خارجی در ساخت فرودگاه چابهار

به گفته رئیس کل بانــک مرکزی اتصال همه بانک ها 
به سیســتم متمرکز  پیامکی بانک مرکزی تا دی ماه 
زمان می برد و اجباری شدن استفاده از  رمز دوم پویا تا 
آن زمان امکان پذیر نیست؛ حال آن که برخی بانک ها 

 استفاده از این خدمات را اجباری کرده اند. 
پرداخت های اینترنتی این روزها توسط تعداد بسیاری 
از ایرانیــان مورد  اســتفاده قرار می گیــرد و با وجود 
انجام اقدامات بســیار برای افزایش  ضریب امنیت این 
پرداخت ها، هنوز برخی ســودجویان اقدام به دزدی از 

 حساب های برخی مشتریان بانکی می کنند. 
در همین راســتا، عبدالناصر همتــی رئیس کل بانک 
مرکزی از ماه های  پایانی ســال گذشته از اجرای طرح 
رمز دوم پویا )یک بار مصرف( به  جای رمز دوم ایســتا 
)ثابت( برای کارت های بانکی خبر داد و اعلام کرد  که 
این طرح از خرداد ماه سال ۱۳۹۸ به صورت اجباری 

اجرا  می شــود. بر همین اساس برخی بانک ها از همان 
سال گذشته با راه اندازی  سیستم های سخت افزاری و 
نرم افــزاری رمز دوم پویا، اقدام به ارائه رمز  دوم یک بار 
مصرف به مشتریان خود کردند و قرار بود که این طرح 
از  خرداد امسال اجرایی شــود. با ورود به سال جاری، 
اتفاقی افتاد که ســبب شد مسئولان بانک مرکزی  در 
اجرای این طرح دچار تردید شوند؛ چراکه شرکت اپل 
دسترسی به  برخی اپلیکیشــن های ایرانی را به بهانه 
تحریم های آمریکا علیه ایــران  محدود کرد و این در 
حالی است که مسئولان بانک مرکزی تصمیم  داشتند 
رمزهای یک بــار مصرف را از طریق اپلیکیشــن های 
بانکــی در  اختیار مردم قرار دهنــد. در همین حین، 
بانــک مرکزی اعلام کرد که  اجباری شــدن رمز دوم 
یک بار مصرف به تعویق افتاده و زمان  مشخصی را برای 
اجرایی شدن این طرح اعلام نکرد. پس از این موضوع، 
برخی بانک ها به تدریج با صدور اطلاعیه هایی،  استفاده 
از رمز دوم پویا را برای مشتریان خود اجباری کردند. 
اما  سیاست مشخصی در این باره از سوی بانک مرکزی 
اعلام نشــد. حال آنکه روز گذشــته، رئیس کل بانک 
مرکزی با بیان اینکه بیش از ۳۰  بانک، فعال سازی رمز 

پویا را شروع کرده اند، اظهار کرد که به دلیل  هوشمند 
نبودن بســیاری از موبایل ها، اجباری کردن استفاده از 
رمز پویا  در حال حاضر مقدور نیست. همتی تاکید کرد 
که مســئولیت حفاظت از اطلاعات مشتریان به عهده 
 بانک هاســت و هرگونه ضرر و زیان وارده از این ناحیه 
به عهده  آن هاست. به گفته او، بانک ها اطلاع رسانی در 
خصوص مزایای اســتفاده از رمز  پویا را آغاز کرده اند 
و در حال حاضر رمز ایســتا و رمــز پویا توامان  فعال 
هستند اما مشتریان به دلیل راحتی، ترجیح می دهند 
از رمز ایســتا  استفاده کنند. رئیس کل بانک مرکزی با 
بیان اینکه رمز ایســتا باید به گونه ای غیرفعال  شــود 
که موجب نگرانی مشــتریان، در دریافت روزانه بیش 
از ۱۰ میلیون  خدمت نشود، تصریح کرد که تعدادی از 
بانک ها هنوز به ســرویس  شاهکار برای انطباق شماره 

ملی و موبایل مشتریان خود متصل نیستند. 
به گفته همتی، بانک مرکزی یک سیســتم متمرکز 
مبتنی بر پیامــک  راه اندازی کرده اســت، اما اتصال 
تمامی بانک ها به آن تا ابتدای دی ماه  فرصت نیاز دارد 
و عملا اجباری شدن رمز دوم یک بار مصرف تا  دی ماه 

زمان می برد. 

سرمایه گذاری میلیارد دلاری ایران برای تولید آلومینیوم

از بانک ها اجبار، از بانک مرکزی انکار
خبرکوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه
مرکزی قهرمان رقابت های ورزشی جام خوشه چین منطقه۴ کشور شد

استرالیا نخستین کارگاه بازیگری را در همدان برگزار کرد
همدان-خبرنگاریادگار امروز :

کارگردان استرالیایی نخستین کارگاه تخصصی 
بازیگری را در بیســت و ششــمین جشــنواره 
بین المللــی تئاتــر کــودک و نوجــوان برای 

علاقه مندان هنرهای نمایشی برگزار کرد.
“جان ســاماها« بازیگر و کارگردان استرالیایی 
روز جمعــه نخســتین کارگاه تخصصی درباره 
ارتقای حس نمایشی را در همدان برگزار کرد.

هدف این کارگاه آموزشی افزایش حس نمایشی 
بازیگــران، برای بیان هر چه بهتر و اجرای زنده 

تئاتر بود. 
در ایــن کارگاه تمرکز و تفکر بیشــتر بر روی 
تمریناتی بود که موجب افزایش روحیه بازیگر 

برای ارائه یک اجرای فوق العاده می شود.
جان ساماها در طول ۴۰ سال به عنوان بازیگر، کارگردان، تولید کننده و مدرس کارگاه های 
آموزشی بازیگری مشــغول به فعالیت بوده و دارای مدارک تهیه کنندگی در زمینه ویدئوی 
دیجیتال و تدریس کارگاه های آموزشــی و ارزیابی و ســنجش گرافیک ها و انیمیشن های 

کامپیوتری از دانشگاه سیدنی است.
کارگاه های تخصصی یکی از بخش های جنبی بیســت و ششمین جشنواره بین المللی تئاتر 
کودک و نوجوان است که با حضور اساتیدی از کشورهای خارجی در همدان برگزار می شود.  
عضو هیات انتخاب بیســت و ششمین جشــنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان همدان 
تفکیک بخش های خردســال، کودک و نوجوان را نشان از توجه جشنواره به رده های سنی 
دانســت و گفت: برای تولید یک تئاتر خوب سن مخاطب شــاخص مهمی است که باید در 

اولویت باشد. 
نگار نادری  اظهار داشــت: کارگردانها به گروه 
سنی مخاطبان به ویژه خردسالان توجه داشته 
باشند و سپس برای ساختن یک نمایش اقدام 

کنند.
وی اضافــه کرد: توجه به رده ســنی و ظرفیت 
بخش خردســال و نیز مشارکت آنها در نمایش 
از ویژگی های مهم تئاتر خردســال به شــمار 

می رود.
این هنرمند با بیان اینکه تئاتر خردسال باید با 
زبانی ساده و خلاق مسائل مورد نیاز این گروه 
سنی را بیان کند، افزود: روانشناسی کودک در 
کنار خلاقیــت برای یک نمایش خوب ضروری 

است.
نادری گفت: تئاتر کودک و نوجوان اهمیت بسیاری دارد و رویدادهای متعددی در این زمینه 
برگزار می شود که معتبرترین آنها جشنواره بین المللی تئاتر کوک و نوجوان در همدان است.

وی خاطرنشــان کرد: کودک امروز می تواند فرد بسیار مفیدی در آینده باشد به شرطی که 
به آنها بها بدهیم و یک انجمن تخصصی کودک و نوجوان برای این منظور ایجاد کنیم.

بیســت و ششــمین جشــنواره بین المللی تئاتر کــودک و نوجوان به دبیــری مجید قناد 
 و با شــعار »کــودک، طبیعــت، تئاتر« از ۱۶ آبان آغاز شــد و تا بیســت و یکــم این ماه 

ادامه دارد.
۵۳ نمایش ایرانی و خارجی در این رویداد جهانی اجرا می شود، علاقه مندان برای تهیه بلیت 

نمایش های جشنواره به سایت تیوال مراجعه کنند.

الهه حمزه ای-خبرنگاریادگار امروز : 
دکتر محققی، از سرمایه گذاران، رشته های مختلف ورزشی 

در باشگاه رئال مونسترآلمان دعوت به همکاری کرد .
 دکتــر گابریل محققی در گفتگوی اختصاصی با خبرگزاری 
برنا گفت، باشــگاه رئال مونســتر  درچند رشته ورزشی از 
جمله فوتبال ســاحلی  از سال 2013 در شهر مونستر  یکی 
از شــهرهای بزرگ آلمان که در ایالت نوردراین-وســتفالن 
در ناحیه وســتفالیا واقع شده است، شــروع بکار کرده و هر 
ســرمایه گذاری که بخواهد در هر رشته ی ورزشی سرمایه 
گذاری و کار کند و در اروپا فعال باشــد ، استقبال خواهیم 
کــرد و این فرصت مغتنمی اســت که در اختیار ســرمایه 
گذاران قرار دارد که موجب موفقیت در ورزش می شــود و 
 ما نیز می توانیم باشــگاه رئال مونستر را در اروپا قدرتمندتر 

نماییم.

وی افزود، یکی از اصلی ترین پارامترهای در انتخاب کشــور 
آلمان برای ســرمایه گذاری اعطای اقامت در اثر ســرمایه 
گذاری اســت. سرمایه گذاری شما باید این تضمین را ایجاد 
کند که در اثر سودآور بودن آن باعث اهدای اقامت و تابعیت 

به شما می شود.

محققی بــا یبان اینکه در ســال های اخیر دید مناســبی 
نســب به کسانی که سرمایه گذاری خارجی را پیشنهاد می 
کنند وجود نداشته است اظهار داشت، این موضوع ناشی از 
عدم آگاهی و علم به شــرایط سرمایه گذاری خارجی است. 
سرمایه گذاری خارجی را می توان یکی از شریان های اصلی 
حفظ اقتصاد و بازگشــت سرمایه به سود بالا به داخل کشور 
دانست و ســرمایه گذاری در کمپانی های آلمانی می تواند 

یکی از بهترین گزینه ها باشد.
وی در پایان تاکید کرد، تنها راه ســاده برای یافتن بهترین 
کشــور برای سرمایه گذاری این اســت که در ابتدا بررسی 
کنیم که آیا مردم آن کشــور از زندگی خود راضی هستند 
یا خیر ، اگر مردم آن کشــور رضایت کافــی را از زندگی و 
نظام اجتماعی داشته باشند، می توان انتظار داشت که یک 

شخص خارجی در آن کشور موفق خواهد بود.

 مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز :
رییس هیات مدیره کانون کارشناســان رسمی دادگستری خراسان 
رضوی گفت: یک هزار و ۶۵۰ کارشــناس در ۵۵ رشته تخصصی کار 
کارشناسی و مشاوره ای را بر اساس قانون و مقررات زیر نظر این کانون 
انجام می دهند.محمود دلپســند  افزود: این کانون بر اســاس قوانین 
و مقــررات موضوعه کانون و با نظارت قانونی و مســتمر بر عملکرد 
کارشناســان زیرپوشش و با رعایت صرفه و صلاح متقاضیان و توجه 
خاص به صیانت از حقوق بیت المــال از آمادگی کامل در این زمینه 

برخوردار است.

وی اظهار داشت: این کانون به عنوان یکی از توانمندترین مراکز علمی 
تخصصی در راستای برقراری حق و عدالت در خدمت مراجع قضایی، 
دستگاه اجرایی و مردم است.وی با تاکید بر ضرورت آگاهی بخشی به 
مردم در ارتباط با انجام مشاوره گفت: مشکلات قضایی که مردم با آن 
مواجه هستند با انجام مشاوره های کارشناسی کاهش می یابد.دلپسند 
افزود: مباحث کارشناســی در صدور احکام قضایی بسیار با اهمیت و 
اثرگذار است و مسئولیت کارشناسان در صدور احکام قضایی را افزایش 

می دهد.
وی با اشاره به هزینه های کارشناسی اظهار داشت: هزینه هر کارشناس 

بستگی به پرونده آن دارد که از یک میلیون و ۵۰۰ هزار ریال تا ۳۰۰ 
میلیون ریال است که کارشناســان این کانون از ابتدای سال جاری 
تاکنون ۴۳۵ مورد گزارش کارشناسی را به صورت رایگان برای اقشار 
کم درآمد انجام داده اند.وی گفت: گزارش کارشناس دادگستری باید 
طوری تنظیم شود که شخص کارشــناس به آن معتقد باشد و این 
اعتقاد مستلزم رعایت قوانین، مقررات و تکلیف شرعی است.دلپسند 
با اشاره به آموزش اعضای کارشناس این کانون افزود: کلاس آموزشی 
در زمینه های مختلف توســط کمیته آموزش کانون کارشناســان 

دادگستری خراسان رضوی برگزار شده است.

مدیرعامل ایرانی باشگاه رئال مونستر آلمان بیان کرد؛

استقبال از سرمایه گذاران ایرانی در اروپا

کارشناسان رسمی دادگستری بازوان دستگاه قضایی هستند

شهردار سمنان تاکید کرد ؛

لزوم استفاده از ظرفیت خیرین شهرساز در توسعه 
گردشگری شهر سمنان

سمنان -حسین بابامحمدی-خبرنگاریادگار امروز : 
خیرین شهرساز می توانند با مشارکت در استفاده بهینه از ظرفیتهای فرهنگی و 

مذهبی شهر ،زمینه رشد و توسعه پایدار را تقویت کنند .
سید محمد ناظم رضوی به استفاده بهتر از ظرفیت معبر بودن شهر و عبور میلیونی 
زائران بارگاه امام هشــتم اشاره کرد و گفت : ظرفیت بسیار مناسبی جهت اسکان 
آسان و امن با خدمات رفاهی و پذیرایی برای زائران در ورودی غرب سمنان ایجاد 

شده است که مورد استقبال زائران قرار گرفته است .
وی ادامه داد : در این کمپ سازه اقامتی دسته جمعی نیز برای زائران کاروانی پیش 

بینی شده که می تواند مورد استفاده زائران داخلی و خارجی قرار گیرد .
ناظم رضوی گفت : با کمک و مشــارکت خیرین می توان نمونه مشابه این کمپ 
را در ورودی شــرقی شــهر دایر نمود تا خدمات رسانی به زائران و مسافران بهتر 

صورت گیرد .
شهردار سمنان به ظرفیت امامزاده ها و بقاع متبرکه شهر اشاره کرد و گفت : این 
مراکز می توانند در مسیر توسعه و رونق صنعت گردشگری مذهبی قرار بگیرند. با 
ســاخت و تجهیز مراکز اقامتی ارزان قیمت در محدوده این مراکز می توان زمینه 
های ماندگاری مسافران را فراهم آورد. استفاده از ظرفیت مشارکت خیرین می تواند  

به توسعه گردشگری مذهبی منجر شود .
وی به ظرفیت احیای مجاری آب و باغ راه های شــهر اشــاره کرد و گفت : احیا و 
بازآفرینی چند باغ راه و مجاری آب از ســوی شــهرداری در سال قبل اجرا شد و 
چندین محله در دســتور کار قرار دارد.موارد جدیدی در زمینه بازآفرینی محلات 
شــهری و باغ راه ها احصا شده  که خیرین می توانند در این زمینه اقدامات خود 

را انجام دهند.
ناظــم رضوی تصریح کرد : در هر کاری که خیرین تمایل به مشــارکت داشــته 

باشندشهرداری مساعدت لازم صورت می دهد .

نخستین جشنواره انار سریزد مهریز برگزار شد

یزد-خبرنگاریادگار امروز :  
نخستین جشنواره انار روستای تاریخی و کهن سریزد در شهرستان مهریز امروز با 

استقبال بی نظیر مردم و گردشگران آغاز شد.
»رضا زارع زاده« فرماندار مهریز در مراســم افتتاح این جشــنواره که همزمان با 
برداشــت محصول انار در روستای باستانی ســریزد مهریز برگزار شد، گفت: این 
جشنواره با هدف معرفی ظرفیت های بالای تاریخی و گردشگری روستای سریزد 
و در راستای رونق تولید، معرفی ظرفیت ها و کمک به اشتغال زایی و رونق بیشتر 

این روستا برگزار می شود.
وی ادامه داد: البته در حاشیه برگزاری این جشنواره، آثار تاریخی روستا مانند دروازه 
باســتانی فرافر، مجموعه بوم گردی و کاروانسرای سریزد و قلعه تاریخی و معروف 
این روستا نیز به شــرکت کنندگان در این جشنواره معرفی می شود تا با توسعه 

گردشگری موجب رونق و آبادانی هر چه بیشتر این روستا شویم.
فرماندار مهریز با بیان این که انار مرغوب سریزد به یکی از نمادهای مهریز تبدیل  
شده است، عنوان کرد: انار یکی از محصولات اصلی روستای سریزد است تا جایی که 
حدود ۴۰ هکتار از اراضی روستای سریزد زیرکشت این محصول قرار دارد و سالانه 

۴۰۰ تن انار از باغ های این روستا برداشت می شود.
وی یادآور شد: این جشنواره با سرمایه گذاری بخش خصوصی و بدون کمک های 
دولتی برگزار شده که امیدواریم باعث نشاط اجتماعی و رونق اقتصادی این منطقه 

شود.
زارع زاده در پایــان نیــز بیان کرد: این جشــنواره می توانــد راه را برای برگزاری 
جشــنواره های سایر محصولات مهم کشاورزی مهریز از جمله خرمالو و انجیر نیز 

هموار کند.
جشنواره انار اســتان یزد به طور همزمان در روزهای پایانی این هفته در مناطق 
مختلف این اســتان مانند تفت، مهریز، شــاهدیه، عقدا و دیگر شــهرها در حال 

برگزاریست.

معاون وزیر میراث فرهنگ

بسیاری از مشاغل خانگی و کارگاه های صنایع دستی 
دچار خسارت شده اند

خرم آباد-خبرنگار یادگار امروز : 
لرســتان معاون صنایع دســتی و هنرهای ســنتی وزیر میــراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی از پیگیری این وزارت خانه برای جبران خسارات 

سیل خبر داد.
پویا محمودیان در حاشــیه بازدید از خانه افتخارالاسلام بروجرد گفت: وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی برای تامین و تخصیص اعتبار در 

جهت جبران خسارت سیل و به ویژه به آثار تاریخی لرستان است.
وی افزود: معاونت های مختلف وزارت خانه نیز پیگیر تخصیص اعتبارات برای 

جبران خسارت سیل هستند.
محمدیان تاکید کرد: در حوزه مشــاغل خانگی و کارگاه های صنایع دســتی 
بسیاری از مشاغل دچار خسارت شده اند که با توجه به پیش بینی بارش های 
ســال جاری تلاش می کنیم با پیگیری های مســئولان مربوطه و وزارت خانه 

اعتبارات لازم تخصیص یابد.

اراک-خبرنگاریادگارامروز:
 رئیس هیات ورزش روســتایی و بازی های 
بومی محلی اســتان مرکــزی گفت: مرکزی 
قهرمان رقابت های تیمی ورزش روستایی و 
عشایری »جام خوشه چین« منطقه ۴ کشور 
شــد و خوزســتان و همدان نیز دوم و سوم 

شدند.
 علی عشــوری عصــر جمعه بــا اعلام خبر 
فوق در حاشــیه مراســم پایانی رقابت های 
ورزشی روســتایی و عشــایری جام خوشه 
چین منطقه ۴ کشور در اراک، اظهار داشت: 
در این مســابقات، در بخــش آقایان در رده 
ســنی نوجوانــان و جوانان در رشــته دو و 
میدانی)۲۰۰متر ســرعت(، استان خوزستان 
رتبه نخســت، کرمانشــاه رتبه دوم، لرستان 
رتبه ســوم و اســتان مرکزی رتبه چهارم را 

کسب کردند.
رئیس هیات ورزش روســتایی و بازی های 
بومی محلی اســتان مرکزی بیــان کرد: در 
مســابقات دو و میدانــی آقایان)۵کیلومتــر 
استقامت(، استان کرمانشاه رتبه اول، لرستان 
رتبه دوم، همدان رتبه سوم، خوزستان رتبه 
چهارم و استان مرکزی رتبه پنجم مسابقات 

را کسب کردند.
عشوری با اشــاره به مجموع امتیاز مسابقات 

دو و میدانــی آقایان در المپیاد جام خوشــه 
چین عنوان کرد: استان کرمانشاه با ۷ امتیاز، 
خوزســتان با ۵ امتیاز، لرســتان با ۴ امتیاز، 
همــدان با ۳ امتیاز و مرکــزی با ۲ امتیاز به 
ترتیب رتبه های اول تا پنجم را کسب کردند.

وی با اشاره به مجموع نتایج مسابقات هفت 
ســنگ مهارتی آقایان نیز گفت: در مسابقات 
هفت سنگ، اســتان همدان با ۷ امتیاز رتبه 
اول، کرمانشــاه با ۵ امتیاز رتبه دوم، ایلام با 

۴ امتیاز رتبه ســوم، خوزســتان با ۳ امتیاز 
رتبه چهارم، مرکــزی با ۲ امتیاز رتبه پنجم 
و اســتان لرســتان با ۱ امتیاز رتبه ششــم 

مسابقات را کسب کردند.
رئیس هیات ورزش روســتایی و بازی های 
بومی محلی استان مرکزی در خصوص نتایج 
مسابقات چوب کشی آقایان نیز بیان داشت: 
در این مسابقات اســتان مرکزی با ۷ امتیاز 
رتبه اول، کرمانشــاه با ۵ امتیــاز رتبه دوم، 

خوزســتان ۴ امتیاز رتبه سوم، لرستان با ۳ 
امتیــاز رتبه چهارم و همدان با ۲ امتیاز رتبه 

پنجم را کسب کرد.
عشــوری با اشــاره به نتایج مسابقات طناب 
کشی آقایان نیز اظهار داشت: در رشته طناب 
کشی آقایان، استان مرکزی با ۷ امتیاز رتبه 
نخســت، استان همدان با ۵ امتیاز رتبه دوم، 
کرمانشــاه با ۴ امتیاز رتبه سوم، خوزستان با 
۳ امتیاز رتبه چهارم و و اســتان لرســتان با 

۲ امتیاز رتبه پنجم مسابقات را کسب کرد.
رئیس هیات ورزش روســتایی و بازی های 
بومی محلی اســتان مرکزی اظهار داشــت: 
در نهایت با مشــخص شــدن نتایج رشــته 
های فوتسال و والیبال این مسابقات، استان 
مرکزی در اولین دوره رقابت های تیمی جام 
خوشه چین منطقه چهار کشور در دو بخش 
بانوان و اقایان موفق به کسب عنوان قهرمانی 

شد.
عشــوری عنوان کرد: همچنین استان های 
خوزســتان و همدان به ترتیب جایگاه های 
دوم و ســوم رقابت های جام خوشــه چین 

منطقه ۴ کشور را به خود اختصاص دادند.
گفتنی است این مســابقات با شرکت ۵۰۰ 
ورزشکار و به مدت دو روز، به میزبانی استان 

مرکزی در اراک برگزارشد

در مرکز تلفن شهید فرداسدی تهران انجام شد؛

اجرای مانور امدادی مخابرات منطقه ی 
قزوین 

 قزوین –مریم نقدی – خبر نگار یادگار امروز
اولین مانور امداد،توسط کمیته ی بحران مخابرات منطقه ی قزوین در 

مرکز تلفن شهید فرداسدی تهران برگزار گردید.
در این مانور ، مخابرات منطقه ی قزوین به عنوان معین مخابرات غرب 
تهــران در مواقع بحران و بلایای طبیعی ، طی زمانبندی ارائه شــده 
در مرکز تلفن شــهید فرداسدی حضور یافته و با اجرای فعالیت های 
فنی و مخابراتی توسط گروه های فنی سوئیچ،پاور ، انتقال ، شبکه ی 
دسترسی و موبایل اقدام و در زمان تعیین شده رفع خرابی نموده و به 

اهداف از پیش تعیین شده نائل شدند.
خاطرنشان می سازد این مانور در راستای آمادگی هرچه بیشتر گروه 
های امدادی در مواقع بحرانی انجام گردید و طبق بررسی های انجام 
شده توسط کارشناسان و مدیران فنی،این مانور به بهترین نحو انجام 

و اجرا شد. 

نمایش آثار ۱۰۰ هنرمند در اولین جشنواره 
فرهنگ اقوام ایرانی

خرم آباد-مهری پهلوانی-خبرنگاریادگار امروز : 
 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی لرستان گفت: 
آثار ۱۰۰ هنرمند کشور در نخستین جشنواره ملی اقوام ایران زمین به 
مــدت پنج روز در خرم آباد برای بازدید و خرید عموم مردم به نمایش 

گذاشته شده است.
سید امین قاسمی روز جمعه در آیین افتتاحیه این جشنواره در محل 
باغ گلستان قلعه تاریخی فلک الافلاک افزود: نمایشگاه این جشنواره 
با برپایی ۸۰ غرفه صنایع دســتی از ۱۶ تــا ۲۰ آبان ماه برای بازدید 

عموم دایر است.
وی با اشاره به حضور هنرمندان ۲۸ استان کشور در این جشنواره بیان 
کرد: آثار هنری در بخش های مختلف از جمله ســنگ های قیمتی؛ 
زیور آلات سنتی؛ صنایع دستی و موسیقی  در کنار برپایی ۲۰ چادر 

عشایری به همراه پخت عذای سنتی عرضه می شود.
وی با تاکید بر معرفی سوغات و صنایع دستی لرستان در این جشنواره 
اضافه کرد: تلاش می شود حلوا؛ کلوا و جگروز به همراه آداب  ورسوم 

فرهنگی استان معرفی شود.
به گفته وی نمایشگاه جشنواره اقوام هرروزه از ساعت ۹.۳۰ تا ۱۸.۳۰ 

در مجموعه فرهنگی تاریخی قلعه فلک الافلاک برپا است.

۸ روستای شهرستان گچساران آبرسانی شد
یاسوج-خبرنگاریادگار امروز: 

 پروژه آبرسانی به ۸ روستای منطقه بویراحمد گرمسیر با حضور معاون 
عمرانی اســتاندار و نماینده گچساران و باشت در روستای سرتیره به 

بهره برداری رسید.
“فیض الله پاســره«، مدیرعامل آب و فاضلاب اســتان کهگیلویه و 
بویراحمــد گفت: این پروژه با اعتباری بالغ بــر ۴۸ میلیارد ریال و با 
اجرای ۱۸ کیلومتر خط انتقال و شبکه توزیع، احداث ۲ باب مخزن به 
حجم ۶۰۰ متر مکعب، ۱۷۰۰۰ متر آسفالت در حال انجام و ساخت 

ساختمان، دیوار حریم و سنگ فرش عملیاتی شده است.
وی اظهارکرد: اعتبار این پروژه از محل منابع بنیاد برکت و اســتانی 

تامین شده است.
مدیرعامل آب و فاضلاب اســتان کهگیلویه و بویراحمد با اشــاره به 
توپوگرافی خاص و سخت و هزینه های بالای اقدامات عمرانی در استان 
خاطرنشان کرد: در دولت تدبیر و امید از همه ردیف ها ۱۴۰ میلیارد 
تومان تخصیص اعتبار داشتیم که با این اعتبارات ۳۸۰ کیلومتر خط 
انتقال، ۷۲۵ کیلومتر شبکه توزیع، ۱۲۷ باب مخزن با ظرفیت ۲۶۸۰۰ 
متر مکعب در شبانه روز، ۴۰ منبع تامین اب جدید و ۲۱ ایستگاه پمپاژ 

به زیرساخت های آبرسانی روستایی استان اضافه شد.
پاســره تصریح کرد: با این اقدامات شاخص جمعیت برخوردار از آب 
آشامیدنی سالم حدود ۷ درصد رشد داشت و سطح برخورداری استان 

را به متوسط کشوری نزدیک کرد.
وی ادامه داد: از ۱۶۴۱ روســتای استان، در گچساران ۱۱۵ روستا با 
جمعیــت ۲۷۰۰۰ نفر داریم که از این تعداد نیز ۱۱۴ روســتا دارای 

تاسیسات آبرسانی هستند.
مدیرعامل آب و فاضلاب اســتان کهگیلویه و بویراحمد بیان کرد: ۷۷ 
درصد جمعیت روستایی گچســاران از آب آشامیدنی سالم برخوردار 

است که این رقم بالاتر از متوسط استان و کشور است.
پاســره عنوان کرد: یکی از فرصت های خیلــی خوب در دولت های 
یازدهم و دوازدهم، گشــایش اعتبار از صندوق توسعه ملی بود که به 
پیشنهاد دولت، تلاش نمایندگان مردم و حمایت مقام معظم رهبری 

عملیاتی شد یکی از افتخارات وزارت نیرو همین است.
وی با اشاره به اینکه  ۱۷میلیارد تومان تفاهم نامه با بنیاد برکت داریم، 
اظهارکرد: ورود اعتبارات بنیاد برکت هم یکی از منابع خوب و راهگشا 
در اجرای پروژه های آب بوده، از مسئولان بنیاد برکت بخاطر توجه به 

این استان تقدیر می کنیم.
مدیرعامــل آب و فاضلاب اســتان کهگیلویه و بویراحمــد افزود: در 
شهرستان گچساران مجتمع های خیلی خوبی جهت ارتقاء وضعیت 
بهداشتی و آبرسانی تعریف شد از جمله مجتمع آبرسانی باباکلان که به 
تنهایی ۳۰ درصد جمعیت روستایی این شهرستان را پوشش میدهد، 

مجتمع آبرسانی از سد کوثر که بیش از ۲۴ روستا را پوشش میدهد.
پاسره گفت: ۱۰۰ درصد شهرهای استان از آب شرب سالم بهره مند 

هستند.

کرج-اکبری-خبرنگاریادگارامروز : 
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، دوچرخه سواران فاصله بین اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی واقع در خیابان شهید مطهری تا فلکه 
اول رجایی شــهر و بالعکس تا پــل آزادگان را رکاب 
زدند.پویش سه شنبه های بدون خودرو که به میزبانی 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان و همکاری 
اداره کل ورزش و جوانــان البــرز و هیات دوچرخه 
سواری البرز و حضور ناصر مقدم، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی و امیر غفرانی،مدیر کل ورزش و 
جوانان و حضور پر شور و نشاط جمعی از پرسنل فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد.این پویش به 
منظور ترویج و فرهنگ سازی استفاده از دوچرخه و کاهش آلودگی هوا به اجرا در آمد.توسعه فرهنگ 
دوچرخه سواری به عنوان یک شیوه کارآمد ، نقش موثری درجابه جایی در مسافت های کوتاه و افزایش 
ســطح نشاط و سلامت عمومی کارکنان و کاهش ترافیک در سطح شهرستان کرج دارد.پویش سه 
شنبه بدون خودرو کمک زیادی به کاهش آلودگی هوا ، ازدحام تردد ، صرفه جویی در مصرف سوخت 
و کاهش آسیب های ناشی از آن  که شامل بیماری، حوادث و .. می شود دارد.در پایان این بررنامه به 

قید قرعه جوایزی به شرکت کنندگان اهدا شد.  

خرم آباد-مهری پهلوانی-خبرنگاریادگارامروز :
 مدیرکل حفاظت محیط زیست لرستان از برخورد با 
۵۴۶ متخلف زیســت محیطی طی شش ماهه امسال 
در اســتان خبــر داد. مهرداد فتحــی بیرانوند اظهار 
کرد: شــش ماهه امسال ۴۱۵ تخلف توسط متخلفین 

زیست محیطی در استان انجام  شده است.
وی از برخورد با ۵۴۶ متخلف زیســت محیطی در این 
مدت خبر داد و افزود: برای این تخلفات پرونده قضایی 
تشکیل و به مراجع قانونی ذی صلاح ارجاع داده شدند.

فتحی بیرانوند با بیان اینکه از این متخلفان ۵ قبضه ســلاح غیرمجاز شکاری و ۶۴ اسلحه مجاز )۵۲ 
قبضه ســاچمه زنی و ۱۲ قبضه گلوله زنی( به دست آمده است، ادامه داد: در این مدت ۳ قبضه سلاح 
جنگی، ۱۶۶ تور ماهیگیری، ۶ عدد موتوربرق، ۷۴ قلاب، یک دستگاه موتورسیکلت و... کشف شده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست لرستان گفت: همچنین در برخورد با صیادان غیرمجاز آبزیان ۱۱۰۴ 
قطعه ماهی کشف و ضبط شده است.

وی با اشــاره به برخورد با ۲۵۸ مورد زنده گیری پرندگان بیان کرد: در این مدت همچنین با ۴ مورد 
زنده گیری پستانداران نیز برخورد کردیم.

برخورد با ۵۴۶ متخلف زیست محیطی
 در لرستان

پویش سه شنبه های بدون خودرو با میزبانی 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز
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شیوه جدید کلاهبرداری و اخاذی
 از فروشندگان خودرو

ساوری مدیرکل پیشــگیری های وضعی معاونت اجتماعی 
و پیشــگیری از  وقوع جرم قوه قضائیه از شناسایی شیوه ای 
جدید در رابطه بــا  کلاهبرداری و اخاذی از فروشــندگان 

خودرو خبر داد. 
وی به تشــریح این نوع کلاهبرداری پرداخت و گفت: بطور 
مثال اگر  خودرو توســط فروشنده 000/ 000/ 300 تومان 
قیمت گذاری شــده این  فرد خریــدار نما ادعا می کند که 
حاضر است این خودرو را به قیمت   000/ 000/ 310 تومان 
به فروش رسانده و در واقع مبلغ 000/ 000/   10 تومان باید 
به وی تعلــق گیرد. پس از تراضی صوری اولیه نفرات  دیگر 
گروه بعنوان خریدار وارد این نمایش کلاهبرداری و اخاذی 
شــده و  مبادرت به تنظیم مبایعه نامه ما بین خود نموده و 
مبلغ ده میلیون تومان  بعنوان پیش پرداخت در متن مبایعه 
نامه طرفین قید شده و مقرر می شود  الباقی در هنگام تنظیم 
ســند در دفترخانه اسناد رسمی به فروشنده  پرداخت شود. 
پس از انعقاد مبایعه نامه افراد با ترفندهای خاص  فروشنده 
را متقاعد می کنند که خودرو مورد معامله در یک پارکینگ 
 بی طرف و خــارج از مراکز خرید و فروش خودرو متوقف و 
برای  خودرو معامله شــده قبض دو برگی پارکینگ صادر و 
سوئیچ نیز  دراختیار نگهبان پارکینگ قرار داده شود و شرط 
خروج خودرو از  پارکینگ منوط به تحویل هر دو قبض می 
شــود. پس از توقف خودرو  در پارکینــگ؛ نفر اول گروه با 
همراهی نفر دوم و ســوم گروه مبلغ ده  میلیون تومان اولیه 
پیش پرداخت را از فروشنده بعنوان شرط اولیه ما  بین خود 
پس می گیرند در واقع فروشــنده در قبــال فروش خودرو 
خــود  عملا هیچ وجهی را دریافت نکرده و فقط خودرو وی 
در پارکینگ  متوقف و شــرط خروج خودرو منوط به همراه 
داشتن هر 2 قبض  پارکینگ می شود که یکی از قبض ها در 
اختیار خریدار و یک قبض در  اختیار فروشنده بوده و سوئیچ 

خودرو نیز در اختیار نگهبان پارکینگ  است. 
این مقام قضایی افزود: هر چند ســوژه و طعمه مورد نظر با 
پرداخــت  مبالغ مورد اخاذی افراد گروه از این مخمصه آزاد 
می  شود لیکن فشار  روحی و روانی بر ایشان و خانواده بسیار 
آزار دهنده بوده و موجب  بســیاری از آسیب های بعدی به 

خانواده می گردد. 
مدیــرکل پیشــگیری های وضعــی معاونــت اجتماعی و 
پیشــگیری از وقوع  جرم قوه قضاییه به مردم توصیه کرد با 

کمی دقت در دام افراد  کلاهبردار و اخاذ قرار نگیرند. 

روش های آزادسازی سهام عدالت
 در مصوبه کمیسیون ویژه

بر اساس گزارش یک شوری کمیسیون ویژه حمایت از تولید 
ملی و  نظــارت بر اجرای اصل 44 قانون اساســی، مجلس 
روش های آزادســازی  ســهام عدالت به تصویب کمیسیون 

رسید. 
بر اساس گزارش یک شوری کمیسیون ویژه حمایت از تولید 
ملی و  نظارت بر اجرای اصل چهل و چهارم قانون اساســی، 
لایحه ساماندهی  سهام عدالت در کمیسیون ویژه اصل 44 
تصویب شده و برای  تصمیم گیری در صحن مجلس به هیات 

رئیسه تقدیم شده است. 
بر اســاس این گزارش در اجرای سیاست گسترش مالکیت 
عموم مردم به  منظور تامین عدالت اجتماعی و بهبود درآمد 
خانوار و تشــویق اقشــار  مردم به پس انداز سرمایه گذاری، 
دولت موظف اســت 40 درصد ســهام  شــرکت های قابل 
واگذاری مشــمول گروه های یک و دو ماده 2 قانون  اجرای 
سیاست های کلی اصل 44 را به سهام عدالت اختصاص دهد. 

دولت همچنین موظف خواهد شــد مدیریت سهام عدالت 
متعلق به اعضای  هر خانوار را به سرپرست آن خانوار واگذار 

کند. 
بر اساس تبصره 2 مصوبه ویژه کمیسیون اصل 44 سرپرست 
خانوار  می تواند به جای تکمیل فرم مخصوص دریافت سهام، 
فرم انتقال ســهام  به صندوق ســرمایه گذاری معامله پذیر 

موسوم به  ETF  سهام عدالت را  تکمیل کند. 
همچنین در ماده 7 این مصوبه آمده اســت؛ اداره صندوق 
سرمایه گذاری  معامله پذیر  ETF  سهام عدالت توسط هیات 
مدیره ای خواهد بود که به  وسیله اعضای هیات امنا انتخاب 
می شــود و اشــخاص حقیقی یا حقوقی که  اصالتا یا وکالتا 
حداقل یک درصد از واحدهای صندوق را در اختیار  داشته 
باشند، از حق رای در جلسات هیات امنا برخوردار خواهند 

شد. 
در ماده 10 این مصوبه شــورای عالی اجرای سیاست های 
کلی اصل 44  قانون اساسی مجاز شده حداقل 2 سال پس 
از اجرای کامل احکام مذکور  این قانون و به تشــخیص دو 
ســوم اعضای شورا، فروش ســهام و اوراق  بهادار موجود در 
ســبد خانوار را به صورت تدریجــی و در بازه زمانی  حداقل 

سه ساله آزاد کند. 

با وجود حادثه خیز بودن ایران، طرح تشکیل »صندوق بیمه حوادث  طبیعی« حدود ۱۶ سال به 
درازا کشیده، اما بررسی ها نشان می   دهد که  گویا این بار به دلیل کاهش درآمدهای نفتی و کمبود 
منابع عمومی برای  جبران خســارت ها، عزم ملی بــرای راه اندازی این صندوق جدی تر بوده و  به 

محض تایید شورای نگهبان، وارد فاز اجرایی خواهد شد. 

ایران جزو کشــورهای حادثه خیز جهان به شــمار می رود به طوری که  وقوع زلزله و ســیل در 
کشورمان به موضوعی عادی و روزمره تبدیل  شده و هر بار خسارت های سنگینی را وارد می کند. 
وقوع هر حادثه طبیعی خســارت های زیادی را به بودجه عمومی و  کشور تحمیل کرده که تدبیر 
ســایر کشورها برای جبران این خسارت ها،  تشــکیل سازوکار یا صندوقی به عنوان بیمه حوادث 

طبیعی است. 
طرح تشــکیل چنین صندوقی در کشــور ما نیز ســابقه ای طولانی دارد که  البته بارها به تاخیر 

افتاده است. 
هر بار با وقوع زلزله، ســیل و یا هر حادثه ناگوار طبیعی، همه  کارشناسان، دستگاه ها و نهادهای 
ذیربط به یاد تشکیل این صندوق افتاده  و بر راه اندازی سریع تر آن تاکید می کنند، اما با فروکش 
کردن  احساسات و اخبار مربوط به آن حادثه، دوباره طرح تشکیل این صندوق  کمرنگ می شود. 

آخرین باری که طرح تشــکیل صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی  مربوط به ابتدای امسال و 
پس از وقوع سیل های مخرب روزهای  پایانی اسفند ۹۷ و هفته های ابتدایی فرودین ۹۸ بود. 

در این میان وقوع زلزله ۵.۹ ریشتری در بامداد پنجشنبه )۱۶ آبان ماه(  در استان آذربایجان شرقی 
نیز بهانه ای شده تا دوباره توجه به سوی  راه اندازی این صندوق جلب شود. 

غلامرضا سلیمانی  رئیس کل بیمه مرکزی درباره سرنوشت صندوق  بیمه حوادث طبیعی گفت: به 
هرحال صندوقی با این درجه از اهمیت و  وسعت که ۳۰ میلیون واحد مسکونی را در برمی گیرد 
نیاز به مطالعه و  تکمیل زیرســاخت ها دارد که با کمک کارشناسان خبره و برنامه ریزان  حرفه ای 
مراحل گوناگونی را طی کرده و به تصویب نمایندگان مجلس  رسیده که به محض تایید شورای 

نگهبان وارد فاز اجرایی خواهد شد. 
وی افزود: ســازمان برنامه و بودجــه در آخرین مکاتبه خود اعلام کرده  که مشــروط به حذف 
پرداخت های دولت در مواردی از قبیل کمک های  بلاعوض و کمک برای ســاخت واحد مسکونی 
ناشــی از حوادث طبیعی،  با اعتبار پیشــنهادی بیمه مرکزی بابت سهم دولت در سال اول اجرا 

 موافق است. 
رئیس کل بیمه مرکزی خاطر نشــان کرد: بر اســاس همین موافقت، بیمه  مرکزی دوباره لایحه 
صنــدوق را بازنگری کرد به نحوی که  هیات وزیران، در تصویب نامــه ای، بار مالی وارده به دولت 
ناشی از  تاسیس صندوق مذکور را پذیرفت و به منظور رفع ایرادات شورای  نگهبان در مورد لایحه 
»تاســیس صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی«  لایحه یادشده اصلاح و برای تایید به شورای 
نگهبان ارســال شد که چند  اشکال برای مصوبه اصلاح شــده  مجلس وارد دانسته و برای اصلاح 

 نهایی به مجلس شورای اسلامی عودت داده شد. 
مسیر طولانی ۱۶ ساله صندوق بیمه حوادث طبیعی برای قانونی شدن

ســابقه تاسیس صندوق بیمه برای حوادث طبیعی به اوایل دهه ۱۳۸۰  خورشیدی باز می گردد. 
موضوع تشــکیل صندوق در ســال ۱۳۸۲  بصورت لایحه به دولت وقت ارائــه و بارها بین بیمه 
مرکــزی، دولت و  مجلس در رفت و برگشــت بود و تلاش ها بــرای اجرایی کردن آن به  نتیجه 

نهایی نرسید. 
در ســال ۹۶ نیز موضوع تشکیل این صندوق به تصویب مجلس رسید،  اما به خاطر ابهاماتی که 
شــورای نگهبان در مورد بار مالی آن مطرح  کرد، به دولت اعاده شــد و مراحل خود را دوباره در 

دولت طی کرد. 

مجلس شورای اسلامی اردیبهشت ماه ۹۵ به لایحه تاسیس صندوق بیمه  همگانی حوادث طبیعی 
رای مثبت داده بود. 

بر اساس این طرح، حق بیمه های اندکی از مردم اخذ و در اختیار این  صندوق قرار می گیرد، اما 
در مقابل همه خانه ها و ... در مقابل حوادث  طبیعی بیمه می شود. 

بهروز اشرف سمنانی
هرچند سیاســت گذاری برای تبــادلات تجاری 
مرزنشــینان بیش از یک قرن ســایقه دارد، اما 
در دولت دوازدهم، گام هایی بلند برای مدیریت 
پدیــده کولبری و تبادلات تجاری مرزنشــینان 

برداشته شده است.
پدیده کولبری، هرچند به نظر برخی کارشناسان، 
در یک دهه ی گذشــته به عنوان یک مســئله 
اجتماعی مطرح شــده اســت، اما بررسی اسناد 
و قوانیــن نشــان می دهد که از زمان تاســیس 
اولین گمرک در ایران و تا به امروز، مرزنشــینان 
از معافیت هایــی برای واردات و صــادرات کالا 
برخوردار بوده و همین مسئله، زمینه ساز پدیده 
کولبری و پیله وری بوده اســت. دولت های پس 
از انقلاب نیز تا امروز، همواره تلاش داشــته اند با 
سیاست گذاری های خود، از آسیب ها و مشکلات 
ناشــی از تبادلات مرزنشــینان بکاهند و از این 

معافیت ها برای مرزنشینان، فرصت بسازند.
یک قرن معافیت برای مرزنشینان

از زمان تصویب اولین ســری از قوانین مربوط به 
تبادلات مرزی که، در زمان اداره گمرک به دست 
بلژیکی ها تهیه شد، قانون گذاران معافیت هایی را 
برای تبادلات تجاری مرزنشینان در نظر گرفتند. 
بطور مثال در اواخر حکومت مظفرالدین شــاه و 
پس از تصدی گمرک به دســت بلژیکی ها، این 
حق به مرزنشینان داده شد تا کالاهایی همچون 
دام زنده، علوفه و گندم را تا ســقف ۱۰۰۰ ریال 
و ســپس تا ســقف ۱۵۰۰ ریال، بدون پرداخت 
عوارض گمرکی از کشور صادر نمایند. همچنین، 

آنان این حق را داشتند که چای، برنج و پارچه را 
با معافیت های وارد کشور کنند.

این معافیت ها تا ســال ۱۳۳۱برای مرزنشینان 
باقی ماند. در این ســال لایحه تشویق صادرات 
مصوب شــد و بر مبنای آن مرزنشینان این حق 
را به دســت آورند که اگر میــزان صادرات آنان، 
کمتر از یکصد هزار ریال است، از پرداخت مالیات 

معاف باشند.
 قانون تبادلات مرزی مصوب سال ۱۳۴۴، اولین 
قانونی بود که معافیت های گســترده ای را برای 
ورود کالا توسط مرزنشینان به رسمیت شناخت.
در قانــون تبادلات مرزی مصوب ســال ۱۳۴۴، 

معافیت های جدیدی برای مرزنشــینان در قالب 
قانون »مقررات مرزنشــینان کشور« به رسمیت 
شناخته شــد. در این دوره کارت مرزنشینی نیز 
صادر گردید، اما به دلیل عدم تفاوت نرخ رسمی 
و بــازاری ارز و همچنیــن آزادی واردات کالا، 
این امر برای مرزنشــینان )جز مرزنشینان جزایر 
جنوبی خلیج فارس( چندان سود آور نبود. بدین 
ترتیب مرزنشینان تنها برای رفع نیازهای روزانه 
خود، اقــدام بــه واردات کالا آن هم به صورتی 
محدود می کردند و این تنها برخی دلالان بودند 

که از معافیت های مصوب، سود می بردند.
ë  جنگ و تحریم؛ عاملی برای گسترش

تجارت مرزی
از ســال ۱۳۶۱، بــه دلیل وقوع جنــگ، ایجاد 
تحریم های بین المللــی و مانند آن، واردات کالا 
توســط مرزنشینان ســودآور شــد. با این حال 
مرزنشــینان که اغلب اطلاعــات چندانی درباره 
نرخ ارز یا سودآوری واردات کالا نداشتند، کارت 
مرزنشــینی خــود را در اختیار واســطه ها قرار 
می دادنــد. از همین رو دولــت تصمیم گرفت با 
ایجاد تعاونی ها برای مرزنشینان، به فعالیت های 
اقتصادی آنان سامان دهد و در عین حال بر بازار 
ســیاه کالاهای اساســی که حاصل تحریم های 

دوران جنگ بود، غلبه کند.
دولت بــرای این منظــور، تبــادلات مرزی در 
اســتان های جنوبی کشــور را اولویت خود قرار 
داد و تعاونی های مرزنشــینی در این دوران، در 
استان های جنوبی و ساحلی کشور نظیر بوشهر، 
هرمزگان، سیســتان و بلوچســتان، خوزستان 
و فارس ایجاد شــدند. دلیــل این امر آن بود که 
مرزهای غربی کشــور در شــرایط جنگی به سر 
می بردنــد و فعالیــت تجاری مرزهای شــرقی 
کشــور نیز به دلیل جنــگ در افغانســتان، با 

محدودیت هایی روبرو بود.
با گســترش تبادلات مرزی و واردات و صادرات 
کالا توســط مرزنشــینان، هیــات وزیــران در 
مردادماه ســال ۱۳۷۱، تصمیــم گرفتند که با 
تاســیس »بازارچه های مــرزی« این تبادلات را 
ساماندهی کنند. بر همین اساس بود که »آیین 
نامه تشــکیل بازارچه های مــرزی« در همین 
زمان به تصویب رســید. بر طبق این آیین نامه 

مقرر شد که مرزنشینان با توجه به دستورالعمل 
وزارت بازرگانــی، اجازه یابند تــا کالاهایی را با 
معافیت هایی وارد کــرده و در این بازارچه ها، به 

مشتریان خود عرضه کنند.
رشد واردات کالا توسط مرزنشینان و بهره مندی 
آنــان از مزایای قانون و آیین نامه های مصوب در 
دولت های نهم و دهم، تا حدی افزایش یافت که 
بسیاری از گســترش پدیده کولبری و ته لنجی 
ســخن به میان آوردند و شهرهایی همچون بانه 
و گناوه، تبدیل بــه بازارهایی بزرگ برای عرضه 
کالاهای وارداتی توســط مرزنشینان شدند. این 
وضعیت تا پایــان دولت یازدهــم نیز همچنان 

برقرار بود.
ë  دولت دوازدهم و تلاش برای ساماندهی

تبادلات مرزی
گسترش بی رویه پدیده کولبری و افزایش بیش 
از اندازه ورود کالا به شیوه پیله وری و ته لنجی، 
باعث شــد تــا در دولت دوازدهــم، تصمیماتی 
جدی برای ســاماندهی تبــادلات مرزی گرفته 
شود. برهمین اســاس در مردادماه سال ۱۳۹۶، 
هیات وزیران تصمیم گرفت تا از طریق آیین نامه 
ساماندهی تبادلات مرزی، بازارچه های غیررسمی 
مرزی را برچیده و به جای آن بازارچه های رسمی 
مرزی را جایگزین کنــد. بر طبق این آیین نامه 
مصوب شــد که »وزارت کشور موظف به هدایت 
و انتقال مبادلات غیررسمی مرزی در استان های 
آذربایجان غربی، کردستان، کرمانشاه و سیستان 
و بلوچســتان به گمرکات رسمی یا بازارچه های 

مرزی« است.

والدین ســخت گیر ماهرتریــن دروغگویان دنیا را 
تربیت می کنند. 

زیبا عراکی پژوهشــگر حوزه کودکان در یادداشتی 
پیرامــون موضوع  دروغ گویی کــودکان و نوجوانان 
و راهکارهای پیشــگیری از آن نوشــت:  همه پدر 
و مادرها دوســت دارند فرزندانی داشته باشند که 
دروغگو  نباشند،صادق باشند و گاهی از دروغ گفتن 
فرزندان شــان نگران  می شوند، توجه داشته باشید 
که اگر فرزندتان زیر چهارســال دارد از  دروغ گفتن 
او نگران نباشــید این کار جنبه اخلاقی ندارد؛ چرا 
که او  تعمدا دروغ نمی گوید و بنا به دلایلی این گونه 
صحبت می کند که کاملا  طبیعی است و جای هیچ 

گونه نگرانی نیست. 
دلایلی که بچه های زیر چهار سال دروغ می گویند 

عبارت هستند از: 
 1. تخیــلات قوی آنهــا؛ چرا که کــودکان گاهی 
حرف های غیر واقعی  می زنند و تخیلات بسیار قوی 
دارند، از جمله این که شــاید مواجه شده  باشید با 
این موارد که کودک شما عنوان می کند» پرنده آمد 
و بــه من  گفت من آب می خواهم« و یا اینکه »من 
سوار پرنده شدم رفتم به آسمان  رفت« و نمونه های 

دیگر. 
در کنار تخیلات قوی کودکان باید اشــاره کرد که 
آنها »جاندار  پندار«هســتند؛ و به تمام حیوانات و 
اشیا جان می دهند و حتی با آنها  صحبت می کنند، 

که این در نــوع خود با توجه به اینکــه در دوران 
 آموزش؛ مطلبی بنام »جاندار پندار« )در کلاس دوم 
دبستان اشاره به  این موضوع آغاز می شوند.( دارند، 

جای نگرانی نیست. 
 2. به دلیل اینکه دایره واژگان آنها محدود اســت از 
کلمات غیر واقعی  اســتفاده می کنند. این مورد هم 
به مرور با توجه به افزایش ســن فرزند حل  خواهد 
شد. دروغگویی در سنین چهار تا شش سال ممکن 
است باتوجه  به اینکه تقربیا دایره لغات افزایش یافته 

علت های متفاوتی داشته باشد. 
اول اینکــه ممکــن اســت بخاطره رســیدن به 
خواسته های خود باشــد والدین  باید توجه داشته 
باشــند که نیازهای معقول فرزندان شان را اجابت 
کنند  که آنها مجبور به دروغگویی نشــوند که البته 

این مــورد چند نکته کلیــدی  دارد که در مقالات 
بعدی به مرور موشکافانه توضیح خواهم داد. 

مورد دوم اینکه گاهی بچه ها کاری را که دوســت 
دارنــد انجام دهند و پدر  و مــادر مخالف انجام آن 
هســتند ، آنها به ناچار مجبــور به دروغ گفتن می 
 شوند که بتوانند به خواســته خود برسند. والدین 
دقت کنند اگر خواســته  کودکتان صدمه ایی به او 

نمی زند ممانعت نکنید. 
مورد سوم پنهان کردن از خرابکاری است گاهی به 
دلیل اینکه پدر و  مادر سخت گیر هستند و فرزندان 
را با هر خطایی تنبیه می کنند آنها  متوسل به دروغ 

می شوند. 
پدر و مادر عزیز! 

والدین ســخت گیر ماهرتریــن دروغگویان دنیا را 
تربیــت می کنند، پس اگر  فرزندتــان کار خطایی 
انجام داد این اطمینان قلبی را به آن ها بدهید که از 
 جانب شما احساس امنیت کند. در غیر این صورت 
درآینده عواقب بدی؛  گریبان گیر شما به عنوان پدر 
و مادرخواهد بود. پس نسبت به خطاهای  فرزندانتان 
کمی نرمتر اعمال قدرت کنید و گاهی هم چشــم 

پوشی. 
مورد بعدی گریز از کاری که علاقه ایی به انجام آن 
کار ندارنــد .مخلص  کلام اینکه بچه ها را مجبور به 
انجام کارهایی که دوست ندارند  حدالمقدور نکنید. 

یک قرن سیاست گذاری در مبادلات تجاری مرزنشینان
خبر

گوناگون

تشکیلصندوقبیمهحوادثطبیعی
درانتظارشوراینگهبان

والدینسختگیرفرزنداندروغگوتربیتمیکنند
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افقي :

  1 - الوان - گزارش - سلیمان بی سروته 2 - 
عامل بیماری - لنا وارونه - استان

 3 - مخفــف از او، باغ وحش بیگانه، کشــیدنی 
بــازی الک و دولک - تحســین فرنگــی، آفرین 

فرنگی - شور و غوغا
 4 - داور، در دادگاه داده مــی شــود، آخریــن 
ساخته مســعود کیمیایی - مدافع صباباطری - 

نام بازیگر
 5 - اثــری از اگزوپــری - بنــده و غلام، زاویه 

هدف گیری برای توپخانه 
6 - تیراندازی - دوباره 

7 - نمایشنامه - ضمیر غائب، وی، ضمیر سوم 
شــخص مفرد - فلز سرخ، فلز بادیه، فلز رسانا 
8 9 - خداوند، چاشــنی غذا - فرمان اتومبیل، 
نقش هنرپیشــه - تیم فوتبالــی در یونان 10 
- بســیار شیرین - گوشه نشینی، عزلت، کناره 

گیری کردن
 11 - تازه آذری - سازنده کاخ ورسای فرانسه 
12 - کبوتــر - مارکی بر لــوازم صوتی - چرك 
زخم 13 - خوابیده - عكس العمل - شالوده و 
بنیاد، پایه و مبنا، ســنگ آسیاب،حرف هیتلری، 
حرف نازی ها 14 - ویران - گهواره بچه - عود 
15 - شــهر افغانســتان - آه - دروازه معــده، 

ورودی غذا

عمودي :

 1 - روز قیامت - نوعی ترشی
 2 - ورزشــگاه فوتبــال در انگلیس - کاپیتان 
تیــم ملی آلمان در ســال 1974، فوتبالیســت 

سال اروپا در1976
 3 - مخفف اگر، بیماری جرب، کچل - برتری ها، 

مزیت  - ناحیه تفریحی ایتالیا
 4 - راه آذری - بشــقاب بزرگ - صورت، مهره 
شــطرنج - از ادعیه معروف مفتــاح الجنان 5 - 

حیرت - نسل
 6 - خودکار معروف، امیر - از هم گسیخته

 7 - فیلمــی بــه کارگردانــی جوئــل کوئــن - 
رب النوع مصریان 

8 - تو بنوش - یاقوت
9 - زرد انگلیســی - پــل صــرات بــه عقیــده 
زرتشــتیان 10 - خوف و تــرس - عقل و خرد 
11 - میخ ها، پیشــوایان و بــزرگان طریقت - 
صــد و یــازده 12 - نوعی قارچ - کجاســت؟ - 
هر چیز بد و زشــت - انــدازه، مقدار و اندازه، 
مقــدار 13 - مدد کار - بنجل و نامرغوب - راه 

میانبر، طریق کوتاه
 14 - نمایشــنامه ای کــه دارای ویژگــی هــای 
نمایشــی و حرکات بدنــی مبالغه آمیز باشــد - 

سرچشمه هیرمند 
15 - تبخال - بازیكن برزیلی یوونتوس
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خبر خبر 

مظفــری-  عبــدالله   - ســاوجبلاغ 
خبرنگاریادگارامروز :  

دکتر بهمنی شــهردار هشتگرد : عملکرد 
واحــد اجرائیــات شــهرداری در وصول 
مطالبات نشــان از پویایــی مجموعه در 

کسب درآمد دارد.
کاهش درآمد شهرداری ها از محل ارزش 
افزوده و رکود ساخت و ساز از یک سو و 
هزینه های بالای جاری موجب گردیده تا 
تأمین هزینه ها و توازن آن با درآمدها به 

معضلی در شهرداری تبدیل گردد.
اجــرای پروژه هــا نیز به عنــوان بخش 
بلامنــازع هزینه های شــهرداری بوده و 
جهت عمران و آبادانی شــهر نیاز است تا 
تلاش مضاعفی در راســتای درآمدزایی و 

کسب درآمدهای مغفول صورت پذیرد.
توانست  هشتگرد  شهرداری  خوشبختانه 
طی۷ ماهــه ابتدای ســال ۹۸ علاوه بر 
پرداخــت هزینــه های جــاری از قبیل 
حقوق و مزایای پرسنل و نگهداری اماکن 
و تجهیــزات و غیره در راســتای اجرای 
پــروژه های عمرانی نیــز فعال بوده و در 
جای جای شهر شاهد پیشرفت و تکمیل 

پروژه های مختلف باشیم.
تامیــن ایــن هزینــه ها حاصــل تلاش 
مجموعه درآمدی شهرداری بوده و واحد 

اجرائیات نیز توانســته است با رشد ۲۰۰ 
درصدی وصولی از محل چکهای برگشتی 

و مطالبات کمیســیون ماده صد عملکرد 
خوبی داشته باشد.

بهمنی شــهردار هشــتگرد بــا تقدیر از 
اجرائیات  آقابراری مسئول  آقای  زحمات 
و پرســنل این واحد گفت : خوشبختانه 
وصولــی اجرائیات در ۷ ماه نخســت ۹۸ 
نســبت به دوره مشابه سال گذشته ۲۰۰ 
درصد افزایش داشته و به صورت ماهیانه 

نیز شاهد افزایش وصولی می باشیم .
وی افــزود: بیشــترین وصولــی واحــد 
اجرائیات در شــهریور ماه سال جاری و 
کمترین وصولی مربوط بــه تیرماه بوده 

است.
شــهردار هشــتگرد  گفــت : وصول ۵۶ 
میلیــارد رالــه از محل چکهــا و جرائم 
کمیسیون ماده صد در سال جاری رقمی 
قابل توجه می باشد در حالی که وصولی 
سال گذشته ۲۸ میلیارد رالج بوده است.

وی در پایــان اظهار امیــدواری نمود با 
  ، تلاش مجموعــه درآمدی شــهرداری 
مسئول و پرســنل واحد اجرائیات مبالغ 
وصولی تا پایان سال افزایش چشمگیری 
داشته و انتظار می رود این مبلغ تا پایان 

سال به ۱۰۰ میلیارد رالد برسد.

سمنان-خبرنگاریادگار امروز :
 لوح ثبتی ۱۴ اثر مربوط به عشــایر ایل 
سنگســر در فهرســت آثار ملی در آئین 
اختتامیه جشــنواره ملی ایل سنگســر با 

حضور مسئولان استانی رونمایی شد.
مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی استان سمنان  در حاشیه 
رونمایــی از این لوح به ایرنا گفت: ۱۴ اثر 
مربوط به عشایر ایل سنگسر در فهرست 

آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.
مهدی جمال اظهار داشت: از مجموع ۱۴ 
اثر ثبت شده در فهرست آثار ملی، یک اثر 
مربوط به مســیر کوچ عشایر ایل سنگسر 
اســت. وی ادامــه داد: گوت یــا همان 
سیاه چادر ایل سنگســر، از دیگر آثاری 
است که در فهرســت آثار ملی ناملموس 
کشــور به ثبت رسیده اســت. مدیرکل 
میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی استان ســمنان بیان کرد: ۱۲ اثر 
ثبت شــده در فهرســت آثار ملی مربوط 

به نان عشــایر ایل سنگسر است. جمال 
خاطر نشان کرد: پخت نان گولاچ، فتیر، 
پنجه کش، کل خوشکه، لاتیم لاجیرزک، 
آرشــه لایی نان از جمله نان های متنوع 
مربوط به عشــایر ایل سنگســر است که 
در فهرســت آثار ملی معنوی کشــور به 
ثبت رسیده است. مهدی شهر یا سنگسر 

مرکز شهرستان مهدیشهر  واقع در استان 
سمنان، خاســتگاه ایل عشایر سنگسری 
دامنه های  کوچ نشــینان  شاخص ترین  از 
البرز اســت که برای جابه جایی از ییلاق 
به قشــلاق مســافت بیش از یــک هزار 
و ۵۰۰ کیلومتــر را طــی می کنند و طی 
چنین مســافت طولانی توســط عشایر 

بی مانند اســت، »برنارد هوکارد« محقق 
مشــهور اروپایی نیز معتقد بود عشــایر 
ایل سنگســری طولانی ترین مسیر کوچ 
رو جهان را دارند. اولین جشــنواره ملی 
ایل سنگســر عصر چهارشــنبه پانزدهم 
آبان ۹۸ با حضور حســین اربابی معاون 
ســرمایه گذاری وزیــر میراث فرهنگــی، 
گردشــگری و صنایع دســتی، کرمعلی 
قندالی رئیس سازمان امور عشایر کشور، 
علیرضا آشناگر اســتاندار سمنان، احمد 
همتی نماینده مردم ســمنان، مهدیشهر 
و ســرخه در مجلس شــورای اسلامی و 
جمعی از مسئولان و حضور پر شور مردم 
و دیگر مسئولان افتتاح شد و سید عباس 
صالحی وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
نیز از این جشــنواره بازدید کرد و امروز 
هفدهم بعد از ســه روز جشنواره به کار 
خود پایان می دهد، اما نمایشــگاه فرش 
سنگســری و صنایع دســتی تا ۱۰ روز 

آینده برپا است.

همدان-خبرنگاریادگار امروز :
 وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در پیامی به بیست و 
ششمین جشــنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان بر 
ضــرورت حضور موثر تئاتر در مدارس توســط نهادهای 

آموزشی تاکید کرد.
در پیــام ســیدعباس صالحی به بیســت و ششــمین 
جشــنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان آمده است: 
دنیای کودکی ساحتی شــریف و جهانی سراسر ظرافت 
و حساســیت اســت. جهانی که در عین پویایی، نشاط 
و تحرک واجد عمیق  تریــن لحظات و پاک ترین عواطف 
است. این ســاحت و این جهان سراسر رمز و شگفتی از 
آن رو که پایه و اساس شکل  دهی و سامان بخشی فردای 
جوامع بشری است، ارزش و اهمیت صد چندان می  یابد.
در این پیام آمده اســت: تئاتــر از مهم ترین و پویاترین 
هنرهــا بــرای مواجهه و تعامــل کــودک و نوجوان با 
جهان پیرامون و مســائل آن است تا کودک پرسیدن و 

اندیشیدن را دریافت و باور کند.
این پیام می افزاید: مایه خرسندی است که تئاتر کودک 
و نوجوان به اســتمرار در طول ســال زنده است و اجرا 

می شود. اما این ضرورت همچنان باقی است که نهادهای 
آموزشی حضور مؤثر تئاتر را در مدارس فراهم کنند تا با 
تعامل و ارتباط بیشتر کودکان و نوجوانان با تئاتر، جامعه 

ای پویاتر و خلاق  تر داشته باشیم.
در ادامه پیام آمده است: جشنواره تئاتر کودک و نوجوان 
در گســتره ای جهانی و پــس از ربع قرن تجربه نمایش 
و نمود آفریده های هنری هنرمندان کوشــای این حوزه 
بر آن اســت تا دامنه تأثیر خود را به مســائل بنیادی تر 

نیز بگستراند
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی در این پیام آورده است: 

» محیط زیست، چالش  ها، فرصت  ها و تهدیدهای آن« 
مقوله  ای سترگ و کلان است که بی  گمان اگر کودکان 
و نوجوانان با شــناختی دقیق و عمیق به پاسداشــت و 
حفــظ آن اهتمام ورزند، فردای جهان ســبزتر، پاک تر و 
آرام تر خواهد شد و این مهم بی  گمان بهره  ای از فرهنگ 
ناب سرزمین ایران است که همواره مردمانش در جست 

و جوی پاکی، صلح و نیکی برای جهان بوده  اند.
صالحی تلاش ارزشــمند هنرمندان گرامی تئاتر کودک 
و نوجوان سراسر کشــور و حضور و همراهی کودکان و 
نوجوانان ایران اسلامی، مدیران و مجریان تلاشگر را در 
بیست و ششمین جشــنواره بین  المللی تئاتر کودک و 
نوجــوان در همدان، یکی از کهن  ترین شــهرهای ایران 
اسلامی را ارج نهاد واز پروردگار مهربان برای ایران عزیز 
و فرزندان پاکش فردایی روشــن تر، شادتر و آرام تر آرزو 

کرد.
بیســت و ششمین جشــنواره بین المللی تئاتر کودک و 
نوجوان به دبیری مجید قناد و با شعار »کودک، طبیعت، 
تئاتر« از ۱۶ آبان در همدان آغاز شــد و تا بیست و یکم 

این ماه ادامه دارد.

اردبیل-خبرنگاریادگار امروز : 
اردبیل گفت:با اجرای طرح های  اســتاندار 
بزرگ صنعتــی ،عمرانی وگردشــگری در 
خلخال مسیر توسعه این شهرستان هموار 
و این منطقه با شتاب به سوی توسعه پیش 

می رود .
اکبر بهنام جو   درحاشــیه سفر به خلخال 
افزود: یکی از موفقیت های اخیر در خلخال 
طرح راه انــدازی کارخانه فروســیلیس  با 
۱۲ هــزار میلیــارد ریال ســرمایه گذاری 
توسط بخش خصوصی اســت که ۲ هزارو 
۵۰۰ میلیارد ریــال آن  از محل اعتبارات 
تسهیلاتی سفر ریاست جمهوری به استان 

اردبیل تامین خواهد شد.
وی اظهــار کرد:با جانمایی محل احــداث کارخانه در 
ناحیه صنعتی گــزاز خلخال راه انــدازی این کارخانه  
قطعی شده و هم اکنون مقدمات کار برای آغاز عملیات 
اجرایــی  پروژه  همزمان با ســفر رییس جمهوری  در 

حال فراهم شدن است.
او گفت: کارخانه فروسیلیس یکی از کارخانه های بسیار 
بزرگ صنعتی استان اردبیل بوده که در فاز اول کارخانه 
زمینه اشتغال ۶۰۰ نفر فراهم شده و در فازهای بعدی 
میزان اشتغال  به هزارو ۵۰۰ نفر افزایش خواهد یافت.

بهنامجو  از فراهم شــدن زمینه فعالیت ناحیه صنعتی 
هشــجین خلخال خبر داد وگفت:بــا توجه به آمادگی 
سرمایه گذار بخش خصوصی این مهم  نیز در سفر آتی 

رئیس جمهوری به استان قطعی خواهد شد.
او اظهار کرد: برای اجرای طرح توسعه کارخانه نئوپان 
خلخــال نیــز ۸۰۰ میلیارد ریال تســهیلات  از محل 
تســهیلات اعتباری بانک صنعت ومعــدن  تخصیص 
داده شده که با پرداخت این تسهیلات راه اندازی طرح 
توسعه این واحد صنعتی  تحقق یافته و زمینه اشتغال 

جدید برای ۳۰۰ نفر در آن فراهم می شود .
استاندار اردبیل گفت: بخش گردشگری خلخال نیز به 
خوبــی راه افتاده و با تکمیل و بهره برداری از طرح های 
گردشگری مناطق نمونه گردشــگری ازناو و اندبیل از 
جمله پل معلق، مجموعــه قصرهای چوبی ، هتل پنج 
ســتاره، تله ســیژ و ســایر امکانات رفاهی و تفریحی 
بزودی شاهد تحول بزرگی در بخش صنعت گردشگری 

این شهرستان خواهیم شد.
بهنامجو  با اشــاره بــه خریداری تجهیزات 
تله ســیژ اندبیل از خارج از کشــور،انتقال 
بخش از امکانات خریداری شــده به داخل 
کشور و آمادگی ســرمایه گذار جدید برای 
آغاز عملیات احــداث آن در خلخال اظهار 
کرد:با توجه به تجربه ســال های گذشــته 
ســرمایه گذار ایــن طرح حــق دارد که با 
احتیاط عمــل کرده و کار را بــا مطالعات 

دقیق پیش ببرد.
وی  گفت:با آماده شــدن زیر ســاخت های 
لازم گردشــگری در ایــن منطقه  همچون 
ســاخت راه خلخال به ماسوله و خلخال به 
منجیل از ســال آینده شاهد سرازیر شدن 
هزاران گردشگر به این شهرستان بوده و  انتظار می رود 
بیش از ۵۰۰ هزار گردشــگر داخلــی و خارجی برای 
اســتفاده از امکانات گردشگری جدید وارد این منطقه 
شــوند که قطعا این میزان در ســال های آتی بمراتب 

بیشتر خواهد شد .
اســتاندار اردبیل در ســفر امروز خود به خلخال علاوه 
بر طرح های گردشــگری ازناو و اندبیــل  از طرح های 
صنعتی و کارخانــه نئوپان،پروژه های آبخیزداری اداره 
منابع طبیعی ،احداث خوابگاه ورزشی ، استادیوم تختی 
،استخر شنای تعطیل شــده فجر  بازدید و در جریان 
مســایل و مشــکلات مالی و اعتباری این طرح ها قرار 

گرفت .

لوح ثبتی ۱۴ اثر معنوی ایل سنگسر رونمایی شد

استاندار اردبیل: 

مسیر توسعه خلخال هموار شده است

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

تئاتر در مدارس حضور جدی داشته باشد

مانور امداد و نجات و اطفای حریق شناورهای 
سنتی در بندر چابهار برگزار شد

چابهار – عبدالله مظفری- خبرنگاریادگارامروز :  
رئیــس اداره مدیریت بحران، پدافند غیر عامــل و HSE اداره کل بنادر و 
دریانوردی سیســتان و بلوچستان از برگزاری مانور امداد و نجات و اطفای 

حریق شناورهای سنتی در بندر شهید کلانتری چابهار خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی اداره کل بنادر و دریانوردی سیســتان و 
بلوچستان، علی اکبر جعفری اظهار کرد: این مانور با حضور تیم های آتش 
نشــانی بندر و اداره مدیریت بحران، پدافند غیرعامل و HSE همزمان با 
پنجمین روز هفته پدافند غیر عامل در اسکله شماره 4 بندر شهید کلانتری 

چابهار برگزار شد.
وی سنجش توان عملیاتی تیم های آتش نشانی، نیروهای واحدهای دریایی 
و تیــم های عملیاتی بندر، تمرین ارتباطات و فرماندهی حوادث در مواقع 
اضطراری و بررسی نقاط ضعف و قوت نیروها را از اهداف برگزاری این مانور 

اعلام کرد.
رئیــس اداره مدیریت بحران، پدافند غیر عامــل و HSE اداره کل بنادر و 
دریانوردی سیستان و بلوچستان با بیان این که برگزاری این گونه مانورها می 
تواند نقش مهمی را در افزایش آمادگی نیروها برای مقابله با حوادث ایفا کند 
خاطرنشان کرد: نیروهای دریایی و بندری، ادارات ایمنی و حفاظت محیط 
زیست دریایی، برق و تاسیسات و یگان حفاظت بندر چابهار نیز در برگزاری 

این مانور همکاری داشتند.
به گفته جعفری، در این مانور از تجهیزاتی مانند شناور آتش خوار، جرثقیل، 
شــناور مقابله با آلودگی، خودروهای سبک و سنگین آتش نشانی، شناور 

سنتی، آمبولانس، خودروی امداد و نجات و کارتریج دودزا استفاده شد.

 رئیس سازمان صمت استان خبر داد:

صنعت استان قزوین از رکود خارج شده است

قزوین -خبرنگاریادگار امروز : 
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت اســتان قزوین از خارج شدن 

صنعت استان قزوین از حالت رکود خبر داد.
سعید نبیل رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قزوین گفت: 
با توجه به سرمایه گذاری های جذب شده در استان، تقاضاهای سرمایه 
گذاری داخلی و خارجی و طرح های توســعه واحدهای فعال می توان 

اذعان کرد که صنعت استان از فضای رکود خارج شده است.
نبیل با اشاره به تعطیلی تعدادی از واحدهای صنعتی اظهار داشت: این 
واحدهای تولیدی یا دارای فناوری فرسوده یا مدیران فاقد انگیزه برای 
ادامه کار هستند که با رایزنی صورت گرفته به دنبال نوسازی تجهیزات 

این کارخانجات و  جایگزینی سرمایه گذاران جدید در آنها هستیم.
وی احیای واحدهای تولیدی و حفظ وضع موجود را  نیازمند همکاری 
همه دستگاه های اجرایی از جمله بانک ها و  دستگاه های خدمات رسان  

ذکر کرد.
استان قزوین حدود چهار هزار واحد تولیدی-صنعتی دارد.

وزیر آموزش و پرورش:

مصوبه ای برای عادی سازی مدارس نداریم

نوشهر-خبرنگاریادگار امروز : 
وزیر آموزش و پرورش گفت: هنوز مصوبه ای برای یکسان و عادی سازی 

مدارس در سال تحصیلی آینده نداریم.
محســن حاجی میرزایی در حاشیه نشســت هم اندیشی فرهنگیان 
مازندران در پاســخ به اینکه آیا از سال تحصیلی آینده مدارس یکسان 
سازی و عادی سازی خواهند شد گفت: هنوز مصوبه ای در این زمینه 

نداریم.
وی درباره حذف و ممنوعیت تبلیغات تجاری در فضای مدارس ، انجام 
تبلیغات را غیرقانونی دانست و گفت: طبق مصوبه شورای عالی انقلاب 

فرهنگی هیچ تبلیغات تجاری نباید در فضای مدارس انجام شود.
حاجی میرزایی انجام تبلیغات تجاری در مدارس را یک اشتباه در گذشته 
بیان کرد و گفت: یک اشتباهی در گذشته انجام داده بودند و ما این کار 

را در مدارس لغو کردیم.
وی درباره یکســان و عادی سازی مدارس در سال تحصیلی آینده نیز 
گفــت: هنوز مصوبه ای در این زمینــه نداریم. به گزارش مهر مجلس 
شــورای اســلامی در تاریخ ۲۱ مهر ۱۳۹۸ قانونی به شرح زیر تصویب 
کرد: دولت )وزارت آموزش وپرورش مکلف اســت حداکثر تا پایان سال 
تحصیلی ۹۹ ـ ـ۹۸ تمام واحدهای آموزشــی تحت مدیریت را منحصراً 
به دو صورت دولتی و غیردولتی اداره کند، به گونه ای که به جز مدارس 
اســتثنایی، مدارس دولتی متنوع در کشور نباشد و ملاک ثبت نام در 

مدارس دولتی متناسب با فاصله محل سکونت با مدرسه باشد.

ادامه ترمیم و لکه گیری آسفالت معابرسطح 
شهرچهارباغ

ساوجبلاغ - عبدالله مظفری- خبرنگاریادگارامروز :  
سرپرست اداره عمران شهرداری چهارباغ  ازادامه ترمیم و لکه گیری آسفالت 

معابرسطح شهرخبرداد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری و شورای اسلامی شهر چهارباغ ، عباس 
دوستی سرپرست اداره عمران شهرداری چهارباغ  گفت: عملیات اجرایی لکه 
گیری کوچه ها و معابری که از قبل به صورت کارشناسی بازدید شده و دچار 

فرسودگی شده اند انجام شد. 
وی اظهار کرد: در راستای خدمات رسانی به مردم و بهبود تردد شهروندان، 
علاوه بر زیرسازی و جدولگذاری فرعی های خیابان 22 بهمن مهدی آباد، 
عملیات لکه گیری معابر سطح شهرتوسط اداره عمران شهرداری چهارباغ 

در حال اجرا است.
سرپرست اداره امور عمران شهرداری چهارباغ تصریح کرد:، در صورت از بین 
رفتن آسفالت خیابان ها بر اثر بارندگی های اخیر و تردد خودروهای سنگین، 
با پیگیری و نیاز ســنجی های روزانه توسط عوامل اداره عمران شهرداری 
،برنامه ریزی و اولویت بندی می شود ودر اسرع وقت بطور مستمرنسبت به 

لکه گیری و رفع مشکل معابر اقدام خواهند کرد.

 با هدف توسعه اشتغال صورت می گیرد؛

راه اندازی خوشه صنعتی زیتون قزوین 
در سال جاری

قزوین -خبرنگاریادگار امروز : 

خوشه صنعتی زیتون قزوین با هدف توسعه اشتغال، تقویت بازاریابی و ایجاد 
بستر صادرات این محصول سال جاری راه اندازی و فعال می شود.

مدیرعامل شهر ک های صنعتی قزوین با اعلام این خبر اظهار داشت: با توجه 
به اینکه قزوین رتبه دوم تولید زیتون در کشور را داراست، تشکیل خوشه 
صنعتی زیتون با هدف توســعه تولید و اشتغال مربوط به این محصول در 
استان و ایجاد انسجام بیشتر بین واحدهای تولیدی و فرآوری مربوط به آن 

ضروری به نظر می رسد.
حمیدرضا خانپور با بیان اینکه خوشه های صنعتی با هدف حمایت از کسب 
و کارهای کوچک و محلی راه اندازی می شــوند، اظهار داشــت: با تشکیل 
خوشــه صنعتی زیتون، بحث هایی چون برندسازی زیتون طارم سفلی و 

بازاریابی و صادرات این محصول به طور جدی دنبال می شود.
۹ هزار و ۵۰۰ هکتار باغ زیتون در استان قزوین وجود دارد که عمدتا مربوط 

به بخش طارم سفلی است.
خوشه صنعتی )Industrial Cluster( به مجموعه ای از واحدهای کسب 
و کار گفته می شــود که در یک منطقه جغرافیایی و یک گرایش صنعتی 
متمرکز شده و با همکاری و تکمیل فعالیت های یکدیگر  به تولید و عرضه 
تعــدادی کالا و خدمات می پردازند و از چالش ها و فرصت های مشــترک 

برخوردار هستتند.

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان خبرداد؛

تامین نهاده های مورد نیاز دامداران و مرغداران 
در قزوین

قزوین -خبرنگاریادگار امروز : 
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی استان قزوین گفت: نهاده  های مورد نیاز 
دامداران و مرغداران به میزان کافی در اســتان تهیه و ذخیره سازی شده 
است.  فاطمه خمسه رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان در بازدید از انبار 
شرکت پشتیبانی امور دام استان گفت: با توجه به وضعیت تولید واحد های 
دام وطیور در آستانه پایان سال با برنامه ریزی مناسب نهاده های دامی را در 
مراکز و انبار های پشتیبانی امور دام و بخش خصوصی به میزان کافی ذخیره 

سازی شود تا تولید کنندگان دچار مشکل نشوند.
وی افزود: نظارت های بهداشتی بر ذخیره سازی و نگهداری نهاده های دامی 

توسط اداره کل دامپزشکی استان انجام شود.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان تاکید کرد: قزوین استان حساسی در 
زمینه تولید گوشت سفید، قرمز و شیر است وباید تدابیر لازم برای حفظ و 

ذخیره سازی نهاده های استراتژیک انجام داد.

محموله چوب قاچاق در بیجار کشف شد
سنندج-خبرنگاریادگار امروز : 

 رئیس منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان بیجار از کشف و ضبط محموله 
۸۰۰ کیلویی چوپ قاچاق )درخت بید( در بیجار خبر داد.

قدر آریان اظهار داشــت: این محموله چوپ قاچاق )درخت بید( توســط 
مامورین پاسگاه انتظامی آغبلاغ در روستای شریف کندی کشف و ضبط 
شــد. وی افزود: این محموله ۸۰۰ کیلوگرمی چوب قاچاق قصد انتقال به 

شهرستان گرماب را داشتند.
 رئیــس اداره منابع طبیعی و آبخیــزداری بیجر تاکید کرد: هر گونه قطع 
درختــان بدون اخذ مجوز این اداره غیر مجــاز و حمل و آن قاچاق  تلقی 

می شود.
او گفت: در این رابطه یک نفر دستگیر و به مراجع قضایی معرفی شد.

شهرستان ۸۹ هزار نفری بیجار در ۱۴۲ کیلومتری شرق شهر سنندج مرکز 
استان کردستان قرار دارد.

افزایش۲۰۰ درصدی وصولی اجرائیات شهرداری هشتگرد



درمان دیابت بدون مصرف دارو

این آنزیم مولکول هایی را تولید می کند که در اثر دریافت نور آبی، 
 فرایند تولید انسولین در سلول های بتا را به شدت افزایش می دهد. 

سلول های تولیدکننده انســولین در اثر تابش نور، دو تا سه برابر 
میزان  طبیعی، انســولین تولید می کنند. می توان با اســتفاده از 
رویکرد فوتوژنتیک  سلول های »به تا« را مجبور کرد بر اثر تابش نور 

دو تا سه برابر میزان  طبیعی انسولین تولید کنند. 
به عقیده محققان دانشگاه تافتس واقع در ماساچوست آمریکا این 
رویکرد  جدید بر اساس پروتئین هایی عمل می کند که در اثر تابش 
نور، نحوه  فعالیت خود را تغییر می دهند. محققان برای استفاده از 
این ویژگی، ژنی  را به ســلول های بتا وارد کردند که آنزیم موسوم 
به  Photoactivatable Adenylate Cyclase  یا  PAC  را 

کنترل می کند. 
این آنزیم مولکول هایی را تولید می کند که در اثر دریافت نور آبی، 
 فرایند تولید انسولین در سلول های بتا را به شدت افزایش می دهد. 

دیابت به علت ناتوانی بدن در تولید یا مصرف انســولین به وجود 
می آید.  انسولین ماده  ای است که توسط لوزالمعده تولید می شود 
و نقش آن اســتفاده  از قند به عنوان عظیم ترین منبع انرژی بدن 

است. 
قند خون بالا به مرور زمان بر تمام ارگان های بدن تاثیر می گذارد و 
به  بیماری های قلبی، سکته مغزی، نارسایی کلیه، نابینایی، ناتوانی 

جنسی و  عفونت های منتهی به نقص عضو منجر می شود. 
محققان سلول های دست ورزی شده بتا را زیر پوست موش های 
مبتلا به  دیابت پیوند زدند و پس از تابش نور آبی مشــخص شد 
توانایی این  موش ها در تنظیم قند خون بهبود قابل توجهی یافته 

است. 
  به اعتقاد محققان استفاده از نور به عنوان ابزاری برای فعال کردن 
 فرایند بیولوژیکی تولید انســولین، امکان کنترل بهتر میزان قند 
خون در  افراد مبتلا به دیابت را بدون نیاز به اســتفاده از دارو ها و 

روش های  درمانی متداول در اختیار می گذارد. 

گران ترین ادویه جهان
 چطور از افسردگی نجات تان می دهد

مطالعات نشان می دهد مصرف گران ترین ادویه جهان »زعفران« 
در  کنار داروهای ضدافسردگی به درمان افراد مبتلا به افسردگی 

کمک می  کند. 
زعفران که به آن طلای سرخ هم اطلاق می شود ادویه ای معطر 
اســت  که عمدتا در ایران می روید و ارزش آن از برخی از فلزات 

گرانبها  نظیر نقره هم بیشتر است. 
 »آدریان لوپرســتی«، سرپرســت تیم تحقیق از دانشگاه مرداک 
استرالیا،  در این باره می گوید: »در مطالعه ما، علائم افسردگی در 
شرکت  کنندگان دریافت کننده زعفران ۴۱ درصد کاهش یافت.« 

وی در ادامه می افزاید: »بعلاوه ما شاهد بهبود در کیفیت خواب، 
 خلاقیت و انگیزه، و علاقمندی و لذت از فعالیت ها در افراد بودیم.« 
محققان تاکید می کنند که بعید اســت افزودن زعفران بیشــتر 
به رژیم  غذایی فرد به تنهایی بتواند ســلامت روانی فرد را بهبود 
بخشــد بلکه باید  به عنوان یک گزینــه درمانی در کنار داروهای 

ضدافسردگی استفاده  شود. 

گردشگریایران

رضا ملک زاده رئیس انجمن گوارش و کبد ایران گفت: اســتعمال سیگار و  قلیان، 
مصرف بی رویه نمک و مصرف نکردن میوه و ســبزیجات از علل  ابتلا به ســرطان 

معده هستند. 
رئیس انجمن گوارش و کبد ایران و معاون تحقیقات وزارت بهداشت،  اظهار داشت: 
27 درصد ســرطان های ایران، سرطان های گوارش است.  ســرطان ها در ایران در 
سال های اخیر افزایش داشته اما هنوز شیوع  سرطان ایران از متوسط جهانی کمتر 

است؛ به صورتی که سالانه 10  هزار مورد سرطان معده در کشور داریم. 

وی با اشــاره به اینکه شــایع ترین سرطان در مردان ســرطان معده است،  گفت: 
مهم ترین علل سرطان معده در ایران نوعی میکروب به نام  هلیکوباکتر پیلوری است 
که زمانی ۹۰ درصد ایرانی ها به آن مبتلا بودند؛  هم اکنون این عدد حدود ۵۰ درصد 

است و پیش بینی می شود در آینده نیز  کمتر شود. 
رئیس انجمن گوارش و کبد ایران افزود: ســیگار، قلیــان، تریاک، نمک و  مصرف 

نکردن میوه و سبزیجات از علل ابتلا به سرطان معده هستند. 
ملک زاده درباره شــایعترین بیماری گوارشی در کشــور، گفت: ۲۰ تا ۲۵  درصد 
ایرانی ها از ریفلاکس یعنی درد بالای معده و ناف، همراه ترش  کردن و ســنگینی 
شــکم گله می کنند که بیشتر منشا این درد، التهاب در  انتهای مری است. چاقی و 

پرخوری نیز از علل ابتلا به این بیماری است. 

وی متذکر شــد: مصرف زیاد چای از دیگر علل بروز ریفلاکس است؛ به  صورتی که 
در گذشته چای در استکان و هم اکنون در لیوان های بزرگ و  روزی چند بار مصرف 
می شود، فست فود، چیبس، پفک، میوه های ترش،  غذاهای تند نیز می توانند سبب 

ریفلاکس شوند. 
رئیس انجمــن گوارش و کبد ایران با بیان اینکه توصیه دینی ماســت که قبل  از 
سیرشــدن کامل، دست از غذا خوردن بکشید، افزود: نزدیک ۷۰ درصد  ایرانی ها یا 
اضافــه وزن دارند، یا چاق هســتند و حدود ۳۰ درصد غذایی که  مصرف می کنند، 
اضافی است؛ لذا می توان با حفظ تعادل در غذا خوردن  از بروز بیماری های گوارش 

پیشگیری کرد. 
معاون تحقیقات وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی همچنین با بیان  اینکه 
بیماری شایع دیگر گوارشی کبد چرب است، افزود: ۳۰ درصد  ایرانی ها کبد چرب 
دارند، پرخوری و نداشــتن تحرک بدنی از علل اصلی  ابتلا به این بیماری اســت، 
نزدیک ۸۵ درصد ایرانی ها هم تحرک بدنی  کافی ندارند و سرانه کالری که مصرف 

می کنند بالاست، لذا چربی در  رگ های قلب و مغز و کبد رسوب می کند. 
وی افزود: کبد چرب تا ســال ها حتی ۳۰ ســال در افراد ادامه دارد، اما  افرادی که 
کبد چرب دارند در معرض این هستند که در جوانی دچار  سکته های قلبی و مغزی 
شوند، علت نیمی از مرگ های زودرس و  ناتوانی ها در کشور نیز سکته های مغزی و 

قلبی است که کبد چرب  می تواند علت آن باشد. 

ملک زاده تاکید کرد: اعتدال در غذا خوردن و هفته ای ۵ روز و روزی  ســی دقیقه 
ورزش کردن به صورتی که نفس نفس بزنید، در حفظ ســلامتی و  پیشــگیری از 

بیماری ها موثر است. 
نوزدهمین کنگره گوارش و کبد تا ۱۷ آبان در مرکز همایش های رازی  برپاســت، 
این کنگره با همکاری انجمن گوارش که با ۱۲۵۰ عضو، از  انجمن های بزرگ علمی 
ایران اســت در طول ۴ روز پیشرفت های علمی  این رشته و جدیدترین روش های 

تشخیص و درمان بیماری های گوارشی  را ارائه می دهند. 

ویتامین دی یکی از فاکتورهای مهم در رشد استخوان به شمار می رود.  کمبود آن باعث کاهش جذب کلسیم شیوع کمبود ویتامین دی در زنان ایرانی
و نرمی استخوان شده و ریسک  شکنندگی استخوان را افزایش می دهد. 

کمبود و عدم کفایت ویتامین دی تقریبا در 30 تا 50 درصد جمعیت دنیا  شایع است که البته میزان شیوع آن 
در مناطق جغرافیایی و شرایط  مختلف تغذیه ای و آب و هوایی متفاوت است. با وجود پیشرفت های  پزشکی، 
کمبود این ویتامین هنوز به صورت اپیدمی وجود دارد.50 تا   95 درصد ویتامین دی موجود در بدن با تابش 

نور خورشید به پوست و  مابقی آن از طریق غذا و مکمل های دارویی تامین می شود. 
پژوهشــی که در خصوص "تعیین میزان شیوع کمبود ویتامین دی در  بیماران مراجعه کننده به آزمایشگاه 
مرکزی فردیس کرج" توسط تیم  پژوهشگران متشــکل از ستاره نادعلی پورگویر)کارشناس ارشد بیوشیمی 
 بالینی(، ابراهیم جوادی)دکترای بیوشــیمی بالینی(، زهرا  یزدان یار)کارشــناس علوم آزمایشگاهی(، مسعود 
شریف)کارشناس ارشد  بیو شیمی بالینی( و مریم سرورطاهرآبادی)کارشناس ارشد بیوشیمی  بالینی( با جامعه 
آماری 100 نفر کودک دختر و پسر در سنین 1 تا   13سالگی، 400 نفر زن ومرد در سنین 14 تا 45 سالگی 
و تعداد 500  نفر زن و مرد در ســنین بالای 45 سالگی صورت گرفته ، مطرح  می کند:» افراد هم سن ولی در 
جنس مخالف از لحاظ کمبود شدید در  وضعیت های متفاوتی به سر می برند. به طوری که در دختران و زنان 
 کمبود شــدید ویتامین دی نسبت به پسران و مردان شایع تر است. در  کودکان دختر کمبود شدید ویتامین 
دی به میزان 3.5 برابر و در زنان  بالای 45 سال نسبت به مردان در این سن، کمبود شدید ویتامین دی   1.5 
برابر شایع تر است.« محققان می گویند:» منابع غذایی حاوی ویتامین دی در سراسر دنیا  محدود بوده و مواد 

غذایی غنی شده با ویتامین دی نیزدارای مقادیر  ناکافی از این ویتامین هستند. بنابراین اغلب افراد، ویتامین 
دی مورد  نیاز خود را از طریق قرار گرفتن در معرض نور خورشید تامین  می کنند. از آنجا که عوامل زیادی از 
قبیل زمان قرارگیری در معرض  نور خورشید، سن، رنگ، پوست، فصل و نوع پوشش در میزان  دریافت تابش 
نور خورشــید تاثیر می گذارند بنابر این افرادی که در  معرض نور خورشــید قرار می گیرند نیز دارای مقادیر 
ناکافی از ویتامین  دی هستند. کمبود ویتامین دی باعث مشکلات استخوانی در کودکان و بزرگسالان  شده و 
زمینه  ســاز ایجاد راشیتیسم در کودکان و استئومالاسی و  استئوپورز در بزرگسالان است. به طوری که وقتی 
کمبود آن مزمن و  شــدید می شود، مینرالیزه شــدن ماتریکس استخوان تازه تشکیل شده به  خوبی صورت 
نگرفته و منجر به ایجاد مشــکلات استخوانی از جمله  راشیتیسم در کودکان و استئومالاسی در بزرگسالان 
می شــود. کمبود متوسط تا شــدید ویتامین دی یک ریسک فاکتور برای بیماری های  قلبی عروقی محسوب 
می شــود؛ علاوه بر این ویتامین دی در تنظیم حجم  و فشــارخون نقش داشــته و کمبود آن با فعال کردن 
سیستم  رنین_آنژیوتانسین_آلدوسترون باعث افزایش فشارخون و در نتیجه  هیپرتروفی بطن چپ می شود.« 
در نتایج این پژوهش آمده است:» اگرچه کمبود شدید ویتامین دی در  زنان بیشتر از مردان است ولی نتایج 
به دست آمده از مطالعه حاضر  نشان می دهد که کمبود این ویتامین در مردان هم شیوع نسبتا بالایی دارد  و 
این امر بیانگر این است که داشتن پوشش علت اصلی کمبود ویتامین  دی در زنان ایرانی نیست بلکه سبک 

زندگی و نوع رژیم غذایی نیز  می تواند میزان این ویتامین را تحت تاثیر قرار دهد.« 

»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 
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صابون در مواجهه با آب سخت کارایی کمتری دارد زیرا با مواد معدنی  موجود در 
آب واکنش نشان داده و نمک های کلسیم و منیزیم شکل می  گیرند که به راحتی 

در آب حل نمی شوند و می توانند موجب رسوب  صابون شوند. 
مو در تماس با اســیدها و قلیاها واکنش های مختلفی نشان می دهد. در  شرایطی 
که اســید موجب صاف شدن تارهای مو شده و ظاهری نرم و  درخشان به آن می 
بخشد، قلیا تاثیری متضاد داشته و می تواند موجب  کدری و احساس خشکی و در 
هم تنیدگی تارهای مو می شــود. اما این  که برای شستشوی مو شامپو با ماهیت 
اســیدی گزینه بهتری است یا  صابون با ماهیت قلیایی ممکن است نه با خود این 

محصولات، بلکه با  آب مورد استفاده در ارتباط باشد. 
  ویژگی های آب مورد اســتفاده برای شستشــوی مو می تواند تاثیر  مستقیمی بر 
نتایج استفاده از صابون و شامپو داشته باشد. افزون بر  سختی آب، افزوده شدن کلر، 

مواد معدنی یا فلوراید به آب نیز می تواند  عاملی تاثیرگذار باشد. 
برای سال ها مردم از صابون برای شستشوی مو، ظروف، لباس ها و  غیره استفاده 
می کردند. محصولات پاک کننده خانگی در اوایل قرن  بیســتم در دسترس مردم 
قرار گرفتند. گفته شده است که نخستین  محصولات پاک کننده توسط آلمان ها 
در زمان جنگ جهانی اول و به  واســطه کمبــود چربی برای تولید صابون معرفی 

شدند. 
اما چرا مردم از صابون طبیعی به اســتفاده از شوینده های مصنوعی  روی آوردند؟ 
صابون ها و محصولات پاک کننده، مانند شــامپو، رفتار  متفاوتی در مواجهه با آب 

سخت دارند. استفاده از صابون همراه با آب  سخت می تواند موجب تشکیل رسوبی 
شود که به راحتی پاک نمی شود.  در مقابل، شامپوها واکنش کمتری با مواد معدنی 
موجود در آب سخت  داشتند. افزون بر این، محصولات پاک کننده مصنوعی بسیار 

ارزان تر  از صابون بودند. 
آب سخت چیست؟

اصطلاح آب سخت برای توصیف آبی که دارای محتوای مواد معدنی  زیاد، معمولا 
کلســیم و منیزیم، است، اســتفاده می شــود، اما این آب ممکن  است حاوی بی 
کربنات ها و سولفات ها نیز باشد. درجه سختی آب با  افزایش محتوای مواد معدنی 
افزایش می یابد. در مقایســه با آب نرم،  هنگام اســتفاده از آب ســخت به صابون 
بیشــتری برای پاکسازی نیاز اســت  و مواد معدنی موجود در آب سخت می تواند 

توانایی کف کردن صابون  را کاهش دهد. 
مطالعات نشان داده اند که آب سخت می تواند محرکی برای اگزما نیز  باشد. به نظر 
می رسد کلسیم و منیزیم موجود در آب سخت موجب  خشک تر شدن پوست می 
شوند که می تواند به تحریک پوست منجر  شود. همچنین، از آنجایی که به استفاده 
از صابون بیشتر همراه با آب  سخت نیاز است، افراد ساکن در مناطقی با آب سخت 

ممکن است با  تشدید اگزما مواجه شوند. 
صابون یا شامپو؟

برای شستشوی سر به آب نیاز دارید و همان گونه که پیشتر اشاره شد،  آب سخت 
می تواند این کار را دشوارتر سازد. هر ساقه مو از بخش  های کوچکی شکل گرفته 

است و آب سخت موجب بلند شدن این بخش  ها می شود که احساس زبری و در 
هم تنیدگی را به مو می بخشد. در  این شرایط آبکشی تمام صابون دشوار می شود. 
صابون در مواجهه با آب سخت کارایی کمتری دارد زیرا با مواد معدنی  موجود در 
آب واکنش نشان داده و نمک های کلسیم و منیزیم شکل می  گیرند که به راحتی 

در آب حل نمی شوند و می توانند موجب رسوب  صابون شوند. 
همچنین، یک قالب صابون از نظر مواد تشــکیل دهنده با محدودیت  مواجه است 
زیرا محصولی جامد در دمای اتاق است. در مقابل، شامپو  یک محصول مایع است، 
از این رو، افزودن مواد نرم کننده به فرمول  آن آســان تر اســت. در شــرایطی که 
استفاده از یک نرم کننده پس از  شستشوی مو با صابون می تواند مقداری از آسیب 

را ترمیم کند، اما  موی شما همچنان خشک تر از حد عادی به نظر می رسد. 

در صورت دسترســی به آب نرم و صابون های طبیعی تولید شــده از  طریق پرس 
سرد، استفاده از صابون به جای شامپو می تواند گزینه  بهتری باشد. پرس سرد به 
حفــظ ویتامین های  A  و  E  در روغن های  طبیعی کمک می کند که مواد مغذی 
خوبی برای تغذیه پوست و مو  هستند. همچنین، پرس سرد به حفظ گلیسیرین در 

صابون کمک می کند  که از خشکی مو پیشگیری می کند. 

مویسرویکمعماینوستالژیک؛

صابون بهتر است یا شامپو

محققان آمریکایی هشدار دادند سیگارهای الکترونیکی سلامت 
قلب را  تحت تاثیر قرار می دهد. 

محققان با بیان اینکه سیگارهای الکترونیکی به سلامت قلب ضرر 
 می رساند، اظهار داشتند: یافته های بدست آمده باور به اینکه این 

 سیگارها بی خطر هستند را رد می کند. 
نتایج بررســی ها حاکی از آن اســت ذرات ریز موجود در هوای 
آلوده که  وارد جریان خون می شــوند به طور مســتقیم بر قلب 
تاثیر می گذارند که به  گفته محققان این ادعا در مورد سیگارهای 

الکترونیکی نیز صحیح  است. 
محققان آمریکایی اظهار داشتند: هنوز تحقیقات کافی در مورد 
تاثیرات  سیگارهای الکترونیکی بر ســلامت انجام نگرفته است. 
بســیاری از افراد  بــر این باورند که این محصول برای ســلامت 
بی خطر اســت این  درحالیست که دلایل بسیاری وجود دارد که 
لازم است بر اساس آن ها  نسبت به مضرات سیگارهای الکترونیکی 

برای سلامت قلب نگران  بود. 
بر اســاس یافته های جدید محققــان آمریکایی، ســیگارهای 
الکترونیکــی  حاوی ترکیب هایی از قبیل نیکوتین، فلزات و طعم 

دهنده هاست که به  بروز مشکلات قلبی کمک می کنند. 
ذرات ریز موجود در جریان خون فشــار خــون، ضربان قلب را 

افزایش  داده و به تنگی عروق و التهاب منجر می شود که تمامی 
آن ها با بیماری   قلبی مرتبط هستند. 

سازمان بهداشت جهانی ) WHO ( اعلام کرده است تعداد مصرف 
 کنندگان ســیگارهای الکترونیکی از هفت میلیون نفر در سال 
2011 بــه   41 میلیون نفر در ســال 2018 افزایش پیدا کرده و 
پیش بینی ها حاکی از  آن است این تعداد در سال 2021 به بیش 

از 55 میلیون نفر می رسد. 

محققان اروپایی بر اساس اطلاعات واقعی به این نتیجه 
رسیدند که خطر  ابتلا به سرطان در زنانی که دچار آپنه 
خواب می شوند افزایش می یابد.  یکی از علایم آن خروپف 
دائمی و قوی است. این خروپف باعث  هیپوکسی می شود 

که برای بدن انسان خطرناک است. 
مبتلایان به آپنه در خواب به این نتیجه رسیدند که ۳۸۸ 
نفر در بین ۲  هزار بیمار بالای ۱۸ سال مبتلا به سرطان 

هستند که ۲.۸ درصد آن ها  زنان می باشند. 
ســروصدای خروپف در زنان به همان اندازه مردان است، 
اما به آن  اعتراف نمی کنند. اما علاوه بر ناهنجار بودن این 
صدا، خروپوف  می تواند تاثیرات منفی بر عملکرد قلب نیز 
داشته باشد. خروپف عارضه ایست که همه آدم های دنیا از 
آن هراس دارند و  هیچکس دوست ندارد کنار آدمی شب 
را سپری کند که خروپوف می کند.  خروپف ممکن است 
بیانگر مشکلی در بدن باشد و بدن با این رفتار در  خواب، 
زنگ در خطر بودن ســلامتی فرد را بصدا درمی آورد، به 

طور  مثال در جوانان، خروپف نشانه فشار خون بالاست. 
لرزش مجرای تنفســی موجب تولید صدا می شود. حال 
اگر به دلیل نحوه  خوابیدن مسیر هوا بسته شود، تنفس 

دچار مشــکل شــده و خروپوف آغاز  می گــردد. مطابق 
با مطالعه جدید که اخیراً در جلســه سالیانه در انجمن 
 رادیولوژی شــیکاگو برگزار شــد، در خانم ها، خروپف و 
وقفه تنفسی  ممکن است زودتر از آقایان منجر به نقص 
عملکرد قلب بشود. هنوز مشخص نیست که آیا آپنه خواب 
مستقیماً منجر به بیماری قلبی  میشود یا نه، اما برخی از 
متخصصان بر این باورند که افرادی که آپنه  خواب دارند 
در خطر پیشرفت هایپرتانسیون یا فشار خون بالا هستند. 
بسیاری از افرادی که آپنه خواب دارند بیماری مشترک 
نیز دارند. این  یکی از دلایلی اســت که چرا اثبات ارتباط 

مستقیم آپنه خواب و  بیماری های قلبی سخت تر است. 

زنانی که بیشتر سرطان می گیرندتاثیر سیگارهای الکترونیکی بر سلامت قلب

چه عواملی باعث ایجاد سرطان »معده« می شود
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